
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ.1939
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από τη Μαριούπολη Ουκρανίας, από την Αλβανία και
το Μοναστήρι FYROM, σελ.1954

3. Ανακοινώνονται οι συνεδριάσεις των Κοινοβουλευτικών
Επιτροπών, σελ.1939

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
1. Συζήτηση και ψήφιση επί των άρθρων του σχεδίου νόµου

του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Εταιρεία ιδιω-
τικών πλοίων αναψυχής, επιβολή ειδικού φόρου και έκτακτης
εισφοράς στα πλοία αναψυχής, ρύθµιση φορολογικών θεµά-
των, θεµάτων του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους και λοι-
πές διατάξεις», σελ.1940,1974

2. Κατάθεση Εκθέσεων ∆ιαρκών Επιτροπών:
α) Η ∆ιαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών

Υποθέσεων καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµων του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας:

i. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης (Memorandum of
Understanding) µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της ∆η-
µοκρατίας της Τσεχίας σχετικά µε τη συνεργασία µε το Πο-
λυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων
Μεταφορών των Αθηνών (AMSCC) και της Τεχνικής Συµφω-
νίας (Technical Arrangement) µεταξύ του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου
Άµυνας της ∆ηµοκρατίας της Τσεχίας σε εφαρµογή του Μνη-
µονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου Αµυνας της
∆ηµοκρατίας της Τσεχίας σχετικά µε τη συνεργασία µε το
Πολυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων
Μεταφορών των Αθηνών (AMSCC)», σελ.1967

ii. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης (Memorandum of
Understanding) µεταξύ του Υπουργού Εθνικής Άµυνας της
∆ηµοκρατίας της Πολωνίας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας που αφορά στη συνεργασία
µε το Πολυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασ-
σίων Μεταφορών των Αθηνών (ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ-AMSCC) και
της Τεχνικής Συµφωνίας (Technical Arrangement) µεταξύ του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας της ∆ηµοκρατίας της Πολωνίας
και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής ∆ηµο-
κρατίας που αφορά στην εφαρµογή του Μνηµονίου Κατα-
νόησης για τη συνεργασία µε το Πολυεθνικό Συντονιστικό
Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφορών των Αθηνών
(ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ-AMSCC)», σελ.1967

β) Η ∆ιαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέ-
τει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ανά-
πτυξης: «Ενσωµάτωση στην ελληνική έννοµη τάξη της
Οδηγίας 2006/46/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων σχετικά µε τους
ετήσιους και ενοποιηµένους λογαριασµούς εταιρειών ορι-
σµένων µορφών και της Οδηγίας 2007/63/ΕΚ του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου των Ευρωπαϊκών
Κοινοτήτων της για την απαίτηση για τη σύνταξη έκθεσης
από ανεξάρτητο εµπειρογνώµονα σε περίπτωση συγχώνευ-

σης ή διάσπασης ανωνύµων εταιρειών», σελ.1967
3. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Οικονοµίας και Οικονοµικών,

Εξωτερικών και ∆ικαιοσύνης κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κύ-
ρωση της Συµφωνίας Συνεργασίας στον τοµέα της άµυνας
µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής ∆η-
µοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της ∆ηµοκρατίας της
Λετονίας», σελ.1967

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και
Οικονοµικών:

ΒΟΡΙ∆ΗΣ Μ., σελ.1952
∆ΑΜΑΝΑΚΗ Μ., σελ.1964
ΖΗΣΗ Ρ., σελ.1946,1966
ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ Η., σελ.1940,1957,1959
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν.,

σελ.1942,1954,1961,1972,1973
ΚΟΛΛΙΑΣ Κ., σελ.1954
ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ Α., σελ.1941,1942,1958,1960
ΜΠΕΖΑΣ Α., σελ.1955,1956,1967,1970,

1971,1972
ΜΠΕΡΙΑΤΟΣ Η., σελ.1966
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ.,

σελ.1945
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Γ., σελ.1948,1951,1952
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ Χ., σελ.1950,1951,1952,1968,

1970,1971,1972,1974
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α., σελ.1944,1963,1964,1974
ΣΚΟΥΛΑΣ Ι., σελ.1946
ΣΟΥΡΛΑΣ Γ., σελ.1947
ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ Ν., σελ.1965
ΦΙΛΙΝΗ Α., σελ.1943,1944,1962,1973
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Αθήνα, σήµερα στις 29 Ιουλίου 2009, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.10 συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου το Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Β σύνθεση) για
να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ.
ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΣΟΥΡΛΑ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 28.7.2009
εξουσιοδότηση του Τµήµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΚΣΤ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 28
Ιουλίου 2009, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολό των σχεδίων
νόµου:

«Κύρωση του Πρωτοκόλλου Τροποποίησης της Σύµβασης της
29ης Ιουλίου 1960 για την αστική ευθύνη στον τοµέα της Πυρη-
νικής Ενέργειας, όπως τροποποιήθηκε από το Πρόσθετο Πρω-
τόκολλο της 28ης Ιανουαρίου 1964 και από το Πρωτόκολλο της
16ης Νοεµβρίου 1982».

«Κύρωση της Συµφωνίας οικονοµικής και τεχνολογικής συ-
νεργασίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας
και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κατάρ».

«Κύρωση Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ της Ελληνικής ∆η-
µοκρατίας και της Γαλλικής ∆ηµοκρατίας στον τοµέα των µετα-
φορών».

«Κύρωση Μνηµονίου Κατανόησης για την Ανάπτυξη του Πα-
νευρωπαϊκού ∆ιαδρόµου Μεταφορών Χ και του συναφούς σε
αυτό Πρωτοκόλλου για τη ∆ιασυνοριακή Συνεργασία κατά µήκος
του Πανευρωπαϊκού ∆ιαδρόµου Χ».

«Κύρωση της Συµφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνη-
σης της Συριακής Αραβικής ∆ηµοκρατίας».)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι σήµερα Τε-
τάρτη 29 Ιουλίου 2009, συνεδριάζουν οι ακόλουθες Κοινοβου-
λευτικές Επιτροπές:

1. ‘Ωρα 9.30 - Θα συνεδριάσει η ∆ιαρκής Επιτροπή Παραγω-
γής και Εµπορίου µε θέµα ηµερήσιας διάταξης: Συνέχιση της
επεξεργασίας και εξέτασης του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης: «Ενσωµάτωση στην ελληνική έννοµη τάξη της
Οδηγίας 2006/46/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων σχετικά µε τους ετήσιους
και ενοποιηµένους λογαριασµούς εταιρειών ορισµένων µορφών
και της Οδηγίας 2007/63/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων της για την απαί-
τηση για τη σύνταξη έκθεσης από ανεξάρτητο εµπειρογνώµονα
σε περίπτωση συγχώνευσης ή διάσπασης ανωνύµων εταιρειών».
(2η Συνεδρίαση – Ακρόαση εξωκοινοβουλευτικών προσώπων)

2. Ώρα 12.00 - Θα συνεδριάσει η ∆ιαρκής Επιτροπή Παραγω-

γής και Εµπορίου, µε θέµα ηµερήσιας διάταξης: Συνέχιση της
επεξεργασίας και εξέτασης του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης «Ενσωµάτωση στην ελληνική έννοµη τάξη της
Οδηγίας 2006/46/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων σχετικά µε τους ετήσιους
και ενοποιηµένους λογαριασµούς εταιρειών ορισµένων µορφών
και της Οδηγίας 2007/63/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων της για την απαί-
τηση για τη σύνταξη έκθεσης από ανεξάρτητο εµπειρογνώµονα
σε περίπτωση συγχώνευσης ή διάσπασης ανωνύµων εταιρειών».
(3η Συνεδρίαση)

3. Ώρα 12.00- Θα συνεδριάσει η ∆ιαρκής Επιτροπή Εθνικής
Άµυνας και Εξωτερικών, µε θέµα ηµερήσιας διάταξης επεξερ-
γασία και εξέταση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας:

α) «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης (Memorandum of
Understanding) µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελ-
ληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της ∆ηµοκρα-
τίας της Τσεχίας σχετικά µε τη συνεργασία µε το Πολυεθνικό
Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφορών των
Αθηνών (AMSCC) και της Τεχνικής Συµφωνίας (Technical
Arrangement) µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελ-
ληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της ∆ηµοκρα-
τίας της Τσεχίας σε εφαρµογή του Μνηµονίου Κατανόησης
µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής ∆ηµο-
κρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της ∆ηµοκρατίας της Τσε-
χίας σχετικά µε τη συνεργασία µε το Πολυεθνικό Συντονιστικό
Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφορών των Αθηνών
(AMSCC)»

β) «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης (Memorandum of
Understanding) µεταξύ του Υπουργού Εθνικής Άµυνας της ∆η-
µοκρατίας της Πολωνίας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας που αφορά στη συνεργασία µε το
Πολυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Με-
ταφορών των Αθηνών (ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ - AMSCC) και της Τεχνικής
Συµφωνίας (Technical Arrangement) µεταξύ του Υπουργού Εθνι-
κής Άµυνας της ∆ηµοκρατίας της Πολωνίας και του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας που αφορά στην
εφαρµογή του Μνηµονίου Κατανόησης για τη συνεργασία µε το
Πολυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Με-
ταφορών των Αθηνών (ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ - AMSCC)».

4. Ώρα 13.00 - Θα συνεδριάσει η ∆ιαρκής Επιτροπή Κοινωνι-
κών Υποθέσεων µε θέµα ηµερήσιας διάταξης ενηµέρωση από
τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. ∆ηµήτριο
Αβραµόπουλο, κατόπιν αιτήµατος Βουλευτών του ΠΑ.ΣΟ.Κ., για
την κυβερνητική πολιτική σχετικά µε την αντιµετώπιση του προ-
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βλήµατος του ιού της νέας γρίπης.
5. Ώρα 14.00 - Η ∆ιαρκής Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, ∆η-

µόσιας Τάξης και ∆ικαιοσύνης θα συνεδριάσει, µε θέµα ηµερή-
σιας διάταξης επεξεργασία και εξέταση του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών: «Ρυθµίσεις θεµάτων προσωπικού µε
σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου και άλλες
διατάξεις οργάνωσης και λειτουργίας της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµεθα στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών:
«Εταιρεία ιδιωτικών πλοίων αναψυχής, επιβολή ειδικού φόρου
και έκτακτης εισφοράς στα πλοία αναψυχής, ρύθµιση φορολο-
γικών θεµάτων, θεµάτων του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
και λοιπές διατάξεις».

Στη χθεσινή συνεδρίαση, ως γνωστόν, ψηφίστηκε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν
τα άρθρα του νοµοσχεδίου σε δύο ενότητες, άρθρα 1 έως 12,
δηλαδή Κεφάλαια Α’ και Β’ και άρθρα 13 έως 15, δηλαδή Κεφά-
λαια Γ’ και ∆’. Στην αυριανή συνεδρίαση θα συζητηθούν οι τρο-
πολογίες του νοµοσχεδίου σε µία ενότητα, όπως συµφωνήθηκε
στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων.

Συµφωνεί το Τµήµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το Τµήµα συµ-

φώνησε.
Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Καλλιώρας.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, συζητούµε τα άρθρα του σχεδίου

νόµου που αφορά µία σηµαντική πλευρά της ελληνικής οικονο-
µίας, διάφορα θέµατα τα οποία έχουν σχέση κυρίως µε το
Υπουργείο Οικονοµίας και Οικονοµικών. Το Κεφάλαιο Α’, όπως
έγινε η προσυνεννόηση, έχει ιδιαίτερη σηµασία και θα µου επι-
τρέψετε να µπω σε ορισµένες παρατηρήσεις γιατί συµβαίνει
αυτό ή ποιες άλλες προτάσεις µπορούµε να κάνουµε σε σχέση
µε τα άρθρα του Κεφαλαίου Α.

Αγαπητοί συνάδελφοι, εδώ υπάρχει µία ουσία ενός πράγµα-
τος, ότι η Νέα ∆ηµοκρατία ως Κυβέρνηση αισθάνεται την ανά-
γκη να βοηθήσει την ελληνική οικονοµία µε έναν δίκαιο τρόπο,
µε µία φορολογική µεταρρύθµιση, η οποία έχει και ένα σηµείο
αναφοράς. Το σηµείο αναφοράς στο σηµερινό σχέδιο νόµου
είναι ότι τολµούµε –εντός και εκτός εισαγωγικών- να φορολογή-
σουµε τους έχοντες και κατέχοντες σε µία ένδειξη –επαναλαµ-
βάνω- φορολογικής δικαιοσύνης και ταυτόχρονα βάζοντας ένα
αποκούµπι –αν θέλετε- ως ελληνική οικονοµία µέσα σε αυτήν την
πρωτόγνωρη διεθνή κρίση.

Τι γίνεται, λοιπόν, µε τα άρθρα 1 έως 4; Η φιλοσοφία και η
γραµµή είναι η εξής, ότι µέχρι σήµερα -και το παραδέχεται η Κυ-
βέρνηση- υπάρχει ένα καθεστώς ενός τύπου «χυλού», δηλαδή
δεν γνωρίζουµε, δεν είναι εύκολο από πλευράς της ελληνικής οι-
κονοµίας και του κράτους να έχουµε µία εικόνα στον κλάδο γε-
νικότερα που λέγεται σκάφη αναψυχής. ∆εν γνωρίζουµε, να το
πω πιο εξειδικευµένα, ποια από αυτά τα σκάφη είναι ιδιωτών και
ποια είναι επαγγελµατικά, ως µία πρώτη αναγνώριση ιδιότητας
του καθεστώτος. Έρχεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση µε τα άρθρα 1
έως 4 και προσπαθεί να δηµιουργήσει, αν µου επιτρέπετε, ένα
Ε9 αντίστοιχο δηλαδή, κώδικες να ξέρουµε ποιος έχει ποιο σκά-
φος, ποιος θα φορολογηθεί, ποιος έχει φορολογηθεί ή όχι στο
παρελθόν και γιατί -να το διορθώσουµε και αυτό- και στη συνέ-
χεια µε αυτά τα συγκεκριµένα κριτήρια και τα δικαιώµατα τα
οποία θα υπάρχουν να δηµιουργήσουµε τις προϋποθέσεις επι-
χορήγησης αυτού του κλάδου. Να µην θέλουµε δηλαδή να επι-
χορηγήσουµε τους επαγγελµατίες και ταυτόχρονα να
ευεργετούµε ιδιώτες οι οποίοι προφανώς, για να έχουν µεγάλα
σκάφη, έχουν και οικονοµική επιφάνεια ανάλογη αυτής της πε-
ριουσίας ως ένα στοιχείο, επαναλαµβάνω, αναφοράς.

Τι συµβαίνει τώρα εδώ; Συµβαίνει το εξής, µας το είπαν και οι
άνθρωποι οι οποίοι ήρθαν στην επιτροπή µας, ότι κάποιος από

αυτούς, µπαίνοντας σε µια από τις µαρίνες όπου έχει ελλιµενίσει
το σκάφος του, έβλεπε εκατόν πενήντα σηµαίες –είπε χαρακτη-
ριστικά- ξένες και δύο ελληνικές. Αυτό έχει διπλή ανάγνωση. Η
Κυβέρνηση, λοιπόν, πρέπει να δει το θέµα από δύο πλευρές.
Αυτό κάνει, λοιπόν, µε αυτήν την εταιρεία ειδικού σκοπού και
χρήσης, αν θέλετε, γενικότερα που αφορά την κυριότητα των
σκαφών αναψυχής. Αυτήν τη στιγµή η αλήθεια είναι ότι υπάρ-
χουν σκάφη ιδιωτικά, ιδιωτών δηλαδή, πλουσίων να το πω ελεύ-
θερα, για να καταλαβαίνουµε όλοι τι λέµε, τα οποία τα
χρησιµοποιούν δήθεν ως επαγγελµατικά, µε αποτέλεσµα να χρη-
σιµοποιούν εικονικές ναυλώσεις, µε ό,τι αυτό σηµαίνει για την
ελληνική οικονοµία και ό,τι χωράει εκεί µέσα από οικονοµικά µε-
γέθη, θετικά ή αρνητικά, νόµιµα ή µη νόµιµα. Χρησιµοποιούσαν
όλα αυτά τα χρόνια -ξέρετε, άλλαξε το καθεστώς- το αφορολό-
γητο πετρέλαιο. ∆ηλαδή οι πλούσιοι έπαιρναν αφορολόγητο πε-
τρέλαιο και καλά κάνουν, δεν έχουµε πρόβληµα µε τους
πλούσιους, έχουµε πρόβληµα µε την έννοµη τάξη και το καθε-
στώς που είναι σήµερα σε µια περίεργη κατάσταση, να µην το
διαφοροποιήσω λεκτικά. Επίσης και χωρίς να καταβάλουν ΦΠΑ.

Θέλω, λοιπόν, να πω ότι η χώρα θέλει να αποκτήσει ένα ελλη-
νικό νηολόγιο, Κάνει αυτήν την προσπάθεια µε τα άρθρα 1 έως
4 και η ουσία είναι και µέσα σε αυτά δηµιουργείται η ανάγκη να
υπάρχει ένας ειδικός φόρος. Αυτός ο ειδικός φόρος είναι αντα-
ποδοτικός. ∆εν µπορεί δηλαδή, από τη στιγµή που έχουµε πάνω
από τρεισήµισι χιλιάδες σκάφη στις ελληνικές θάλασσες και αυτά
τα σκάφη χρησιµοποιούν τα λιµάνια, το λιµενικό προσωπικό, τις
υποδοµές, εάν κάποιο από αυτά έχει ένα πρόβληµα, τη διάσωσή
τους, δηλαδή χρήµατα τα οποία συνεισφέρουν οι άλλοι Έλλη-
νες, ενώ αυτοί έχουν περισσότερη δυνατότητα που έχουν αυτά
τα σκάφη και επαναλαµβάνω ότι µιλάω για τους ιδιώτες, δεν
µιλάω για τους επαγγελµατίες, να µην συνεισφέρουν στην ελλη-
νική οικονοµία και κυρίως για τη χρήση που έχουν και των σκα-
φών, αλλά και των υποδοµών γενικότερα.

Έτσι, λοιπόν, είναι ανταποδοτικός ο φόρος, είναι ξεκάθαρο και
το λέει το σχέδιο νόµου ευθέως ότι το 50%, εφ’ όσον τακτοποι-
ηθούν και βάλουµε στη σειρά ποιοι είναι και ποιοι δεν είναι επαγ-
γελµατίες, εκεί στη συνέχεια το κράτος θα επιστρέψει ευθέως
το 50% σε αυτούς που είναι κατ’ επάγγελµα, δηλαδή στην ουσία
αυτοί που δουλεύουν για την οικογένειά τους µέσω του κλάδου
των σκαφών αναψυχής, θαλάσσιος τουρισµός, να το πω διαφο-
ρετικά.

Επίσης πρέπει να πούµε ότι επιβάλλεται και έκτακτη εισφορά
εάν το σκάφος είναι πάνω από δέκα ή δεκαπέντε µέτρα µηχανο-
κίνητο ή ιστιοφόρα αντίστοιχα. Το 100% αυτής της εισφοράς θα
επιστραφεί πάλι στους επαγγελµατίες. Με άλλα λόγια η Κυβέρ-
νηση φροντίζει να ξέρει ποιος είναι ποιος και ταυτόχρονα να φα-
νούµε γενναίοι σε επιχορηγήσεις και επιδοτήσεις, οι οποίες
πρέπει να πηγαίνουν ακριβώς για το σκοπό για τον οποίο νοού-
νται από το Σύνταγµα της χώρας µας.

Υπάρχει και µία σειρά από άλλα άρθρα όπως η σύσταση τµή-
µατος στη ∆ιεύθυνση Ελέγχων Τελωνείων. Είναι µια ανάγκη. Περ-
νάει και από την οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1889/2005.
Έτσι θα µπορούµε να ξέρουµε µέσα στην παγκοσµιοποίηση αν
υπάρχουν µεταφορές χρηµάτων ή αν υπάρχει νοµιµοποίηση εσό-
δων από παράνοµες δραστηριότητες πάνω από 10.000 ευρώ.

Είναι και το ζήτηµα της έκπτωσης δωρεών από το εισόδηµα
και η έκπτωση των αµοιβών γιατρών και δικηγόρων από το εισό-
δηµα. Η Κυβέρνηση φρόντισε µε την περίπτωση του άρθρου 7 να
δώσει το δικαίωµα στους Έλληνες πολίτες, την εικόνα που πρέ-
πει, να δώσει στοιχεία υποκίνησης ούτως ώστε όταν επισκέπτο-
νται το γιατρό ή το δικηγόρο να παίρνουν απόδειξη που θα
εκπίπτει. Έτσι ο Έλληνας πολίτης από τη µια µεριά θα µπορεί να
φορολογηθεί λιγότερο και από την άλλη µεριά οι δικηγόροι και
οι γιατροί δεν θα κρύβουν µια πραγµατικότητα που όλοι γνωρί-
ζουµε.

Το άρθρο 8 αφορά υπαλλήλους που υπηρετούν στο εξωτε-
ρικό. Στο άρθρο 9 για τον Εθνικό Τελωνειακό Κώδικα υπάρχει µία
ρύθµιση για επιβατικά αυτοκίνητα από οργανισµούς που είναι
αναγνωρισµένοι από την Ελλάδα. Στο άρθρο 10 υπάρχει η πα-
ράταση παραγραφής για ορισµένες περιπτώσεις που το κράτος
όντως δεν έχει προλάβει να δώσει ακριβώς την εικόνα που πρέ-
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πει. Με το άρθρο 12 έχουµε µια ιστορία που αφορά τα δηµόσια
θεάµατα. Εδώ θα πω µόνο ότι το καθεστώς που ισχύει σήµερα,
ισχύει από τις 21 ∆εκεµβρίου του 1948. Γι’ αυτό χρήζει επικαι-
ροποίησης για να µπορεί η σηµερινή πραγµατικότητα µε τα ση-
µερινά δεδοµένα να απεικονίζεται καλύτερα στις οικονοµικές
καταστάσεις και όχι µόνο αυτών των επιχειρήσεων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ
κ. Μακρυπίδης έχει το λόγο.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά
την τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού χθες διαπίστωσα ότι για
µία ακόµη φορά η Κυβέρνηση προσπαθεί να κάνει το µαύρο
άσπρο και στους άλλους τοµείς και ιδίως στη φορολογική πολι-
τική.

Κύριε Υπουργέ, η πραγµατικότητα σας διαψεύδει και εσάς και
την Κυβέρνησή σας. Είπατε ότι µετά από έξι χρόνια κατορθώ-
σατε να βάλετε µία τάξη στα δηµοσιονοµικά και γενικότερα στα
οικονοµικά της χώρας. Ούτε λίγο ούτε πολύ µας είπατε ότι νοι-
κοκυρέψατε τα της οικονοµίας. Σε ποιους τοµείς; Στο δηµόσιο
χρέος, που στις 31.12.2003 ήταν στα 172.000.000.000 ευρώ από
της ιδρύσεως του ελληνικού κράτους.

Μπορείτε να µας πείτε πόσο ήταν στις 30.6.2009; Ήταν
280.000.000.000 ευρώ. Ξεπεράστηκαν κατά 100.000.000.000
ευρώ µέσα σε πέντε χρόνια.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ: Πόσα κρύψατε εσείς;
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Και να πείτε ότι αυτά έγιναν έργα,

έγιναν υποδοµές, ασκήθηκε κοινωνική πολιτική; Όχι. Τίποτα απ’
όλα αυτά!

Αντίθετα, αυτή η µεγάλη διόγκωση του δηµόσιου χρέους ήταν
αποτέλεσµα µιας πολιτικής ανορθόδοξης από τη µεριά σας που
δηµιούργησε προβλήµατα και στη χώρα και στην οικονοµία και
στους Έλληνες πολίτες.

∆ιάβαζα σήµερα, κύριε Υπουργέ, στον πρωινό οικονοµικό
Τύπο, σε σχέση µε το οικονοµικό έλλειµµα, κάποια στοιχεία.
Πόσο ήταν το έλλειµµα το πρώτο εξάµηνο πέρυσι; Περίπου
8.000.000.000 ευρώ, ποσοστό 3,3%. Πόσο ήταν το πρώτο εξά-
µηνο του τρέχοντος έτους; Ήταν 17,2 δισεκατοµµύρια ευρώ, πο-
σοστό 7,2%, δηλαδή υπερδιπλασιάστηκε.

Αυτά είναι µαύρα µαντάτα για την οικονοµία και τη χώρα. Είναι
αυτό που σας κατηγορούµε ότι και αυτό το νοµοσχέδιο και γε-
νικά η φορολογική σας πολιτική είναι µια «φοροεπιδροµή», µια
«φοροκαταιγίδα» εναντίον των αδύνατων οικονοµικών και κοινω-
νικών στρωµάτων και έπονται και τα χειρότερα από την Κυβέρ-
νησή σας το φθινόπωρο.

Τα στοιχεία και τα γεγονότα επιβεβαιώνουν ακριβώς αυτές µας
τις εκτιµήσεις. ∆εν θέλουµε να γίνουµε µάντεις κακών ειδήσεων,
αλλά είναι µια σκληρή πραγµατικότητα και έχουµε υποχρέωση
ως ΠΑΣΟΚ, έχουµε υποχρέωση ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση να
αποκαλύπτουµε αυτή την αδιέξοδη οικονοµική σας πολιτική.

Και επειδή είπατε ότι µειώσατε τους συντελεστές, ότι συµβά-
λατε στην ανάπτυξη κ.λπ., κύριε Υπουργέ, σας παραθέτω δυο
στοιχεία και µόνο.

Ποια ήταν η επιβάρυνση που είχαν το 2003 τα φυσικά πρό-
σωπα στο σύνολο της φορολογικής επιβάρυνσης; Ήταν 57%,
όταν η επιβάρυνση των νοµικών προσώπων ήταν 36%. Το 2008 η
επιβάρυνση των φυσικών προσώπων έφθασε στο 64%, όταν στα
νοµικά πρόσωπα περιορίστηκε στο 27% από 36%. Αυτή είναι η –
εντός εισαγωγικών- «δίκαιη» φορολογική σας πολιτική.

Θα ήθελα όµως να επικεντρωθώ και στα συγκεκριµένα άρθρα
του νοµοσχεδίου σε σχέση µε τη φορολόγηση των σκαφών. Τα
είπαµε και επί της αρχής, τα είπαµε στην επιτροπή, επαναλαµ-
βάνουµε και τώρα ότι µπροστά στις σκληρές δηµοσιονοµικές
ανάγκες φέρνετε ένα µέτρο καθαρά φοροεισπρακτικό και φο-
ρολογείτε επί δικαίων και αδίκων, µαζί µε τα «ξερά και τα χλωρά»,
στην προσπάθεια –µέσα από την οµολογία ανικανότητας- να κά-
νετε τη διάκριση των υποχρεώσεων των ιδιοκτητών σκαφών ανα-
ψυχής, τους «βάζετε» στο ίδιο τσουβάλι µε τους επαγγελµατίες.

Μεσούσης της τουριστικής περιόδου και ενώ από τη µια, πριν
από λίγο καιρό, είχατε εξαγγείλει µέτρα αντιµετώπισης της κρί-
σης στον τουρισµό, έρχεστε σήµερα, χωρίς συζήτηση µε τους
φορείς, χωρίς υπογραφή του νοµοσχεδίου από τον αρµόδιο
Υπουργό Τουριστικής Ανάπτυξης και δηµιουργείτε αντικίνητρα

σε µια σοβαρή κοινωνική οµάδα, αυτή του τουρισµού, µε τον
ανορθόδοξο τρόπο που προσπαθείτε να αντιµετωπίσετε τα οι-
κονοµικά και φορολογικά προβλήµατα.

Σας ανέφεραν, κύριε Υπουργέ, στην επιτροπή το εξής παρά-
δειγµα. Συγκεκριµένα ένας που έχει ένα σκάφος επαγγελµατικό,
το 2008 επιβαρύνθηκε µε 3.500 ευρώ επιπρόσθετα, όχι ως κάτο-
χος, αλλά ως δραστηριότητα του σκάφους. Φέτος, µε το νοµο-
σχέδιό σας, θα κληθεί να πληρώσει δέκα φορές επιπλέον, 35.000
ευρώ.

Εσείς µας είπατε στην παρέµβασή σας ότι θα τα επιστρέψετε.
Πότε; Στο µέλλον. Εισπράττετε σήµερα και υπόσχεστε επι-
στροφή µέρους αυτών στο µέλλον. Άρα, είναι καθαρά οµολογία
εισπρακτικής αντίληψης µέσα από το νοµοσχέδιό σας.

Σας είπαµε –το ανέφερε και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρό-
σωπος κ. Παπουτσής χθες- ότι είναι στην πρότασή µας να δι-
πλασιάσετε την επιβάρυνση στους ιδιοκτήτες των σκαφών
αναψυχής, ακριβώς για να µην µας κατηγορείτε ότι το ΠΑΣΟΚ ή
δεν έχει θέση ή δεν έχει πρόταση ή αδιαφορούµε µπροστά στις
υποχρεώσεις που µπορεί να έχουν κάποιοι κάτοχοι σκαφών, που
µπορεί να είναι –µεταξύ άλλων- και κριτήριο πλουτισµού.

Πέρα όµως από αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που έχουν
να κάνουν µε τα σκάφη αναψυχής στα τέσσερα πρώτα άρθρα,
προβλέπεται στο άρθρο 5 σύσταση Τµήµατος ∆ιεύθυνσης Ελέγ-
χου Τελωνείων. Η περίφηµη επανίδρυση του κράτους! Το µικρό-
τερο κράτος –κατά πώς λέγεται- έγινε µεγαλύτερο κράτος,
γραφειοκρατικότερο κράτος, αναποτελεσµατικότερο κράτος!

Είναι περιττό να τονίσουµε ότι µέσα σε πέντε χρόνια δηµιουρ-
γήσατε τετρακόσιες εξήντα πέντε αµειβόµενες επιτροπές, εξα-
κόσιες ενενήντα πέντε καινούργιες υπηρεσίες µε επιβάρυνση του
προϋπολογισµού κατ’ έτος µε 1.000.000.000, προκειµένου να
εξυπηρετηθούν οι «ηµέτεροι» που µετέχουν στις νέες επιτροπές
και στα νέα συµβούλια και υπηρεσίες.

Όσον αφορά την επίκλησή σας ότι µέσα από τη δηµιουργία
του νέου τµήµατος θα περιορίσετε το λαθρεµπόριο, έχω να σας
πω ότι δεν µπορούν να µιλούν στο σπίτι του κρεµασµένου για
σχοινί, γιατί το παρελθόν σας άλλα δείχνει, κύριε Υπουργέ. Εσείς
δεν καταργήσατε τα «αµαρτωλά» Τελωνεία της ∆οϊράνης και της
Νίκης; Εσείς δεν καταργήσατε την Αρχή κατά του «ξεπλύµατος
βρώµικου» χρήµατος µε τον αποκεφαλισµό του κ. Ζορµπά; Πώς
έρχεστε σήµερα να µας πείτε ότι µέσα από τη δηµιουργία της
συγκεκριµένης Υπηρεσίας στη Γενική ∆ιεύθυνση Τελωνείων
έχετε πρόθεση να περιορίσετε το λαθρεµπόριο;

Σε σχέση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το άρθρο 7 ως
προς την έκπτωση δαπανών από παροχές υπηρεσιών γιατρών
και δικηγόρων, επαναφέρουµε την πρότασή µας, κύριε Υπουργέ.
Αν όντως θέλετε πραγµατικά να δηµιουργηθεί κίνητρο όσον
αφορά την υποχρέωση κάποιων µεγαλογιατρών και µεγαλοδικη-
γόρων, δεν έχετε παρά να κάνετε το εξής πολύ απλό. Να κάνετε
ελέγχους.

Και σας ζητάµε, σας προσκαλούµε και σας προκαλούµε, κύριε
Υπουργέ. Μπορείτε να µας φέρετε στοιχεία στη Βουλή; Τα τε-
λευταία πέντε χρόνια πόσους ελέγχους κάνατε σ’ αυτές τις κα-
τηγορίες των ελευθέρων επαγγελµατιών και ποια τα
αποτελέσµατα; Πόσα πρόστιµα επιβλήθηκαν και πόσα εισπρά-
χθηκαν; Γιατί το λέµε αυτό; ∆ιότι έρχεστε µε άλλη διάταξη και
εξαγγέλλετε ότι θα µεταφέρετε 250.000.000 από το ΕΣΠΑ για να
ενισχύσετε αυτούς που στο νοµοσχέδιο αυτό τους λέτε «φορο-
κλέφτες». Από τη µία ενισχύετε τον εκσυγχρονισµό λειτουργίας
των υπηρεσιών τους και από την άλλη καλείτε τους πολίτες φο-
ρολογούµενους µέσα από το κίνητρο δήθεν της έκπτωσης των
δαπανών για να περιορίσετε τη φοροδιαφυγή τους. Πού είναι η
υποχρέωση του κράτους; Πού είναι ο έλεγχος; Ο έλεγχος, ο επα-
νέλεγχος και ο αυτοέλεγχος είναι συστατικό της δηµοκρατίας.
Ο µη έλεγχος, η ασυδοσία είναι στοιχείο µη δηµοκρατικό και
εσείς αυτό το µήνυµα έχετε εκπέµψει στην αγορά. Όχι στον
έλεγχο, ασυδοσία και ιδού τα αποτελέσµατα που βιώνουµε και σ’
αυτό τον τοµέα.

Έρχοµαι στο άρθρο 8. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για εµάς
είναι αδικαιολόγητη η σκόπιµη σιωπή του Υπουργού όσον αφορά
την κατάργηση του 15% της αυτοτελούς φορολόγησης κάποιων
συνεργατών στο Υπουργείο Εξωτερικών. Για την ακρίβεια χαρί-
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ζετε 16,75 εκατοµµύρια ευρώ σε µία «ευπαθή» τάξη. Σας είπαµε
ότι είναι πολύ ακριβό το «δώρο» που κάνετε στην Υπουργό Εξω-
τερικών.

Πάρτε θέση, κύριε Υπουργέ! Και εδώ οφείλουµε σήµερα στην
Εθνική Αντιπροσωπεία να βάλουµε τη διάσταση του µέλλοντος.
Έχετε εξαγγείλει ότι θα προχωρήσετε στην κατάργηση της αυ-
τοτελούς φορολόγησης και το σύνολο των όποιων πρόσθετων
αποδοχών θα πάει στην κλίµακα για τις άλλες κατηγορίες εργα-
ζοµένων και σήµερα έρχεστε και όχι µόνο κάτι τέτοιο δεν το δια-
γράφετε, αλλά χαρίζετε στη συγκεκριµένη κατηγορία.

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, µε την αναφορά µου στο άρθρο
10 για τη παράταση της παραγραφής. Σας είπα και στην επι-
τροπή και στη πρωτολογία µου και χθες στη δευτερολογία µου,
κύριε Υπουργέ, το εξής. Ποια η σκοπιµότητα παράτασης ανέλε-
γκτων υποθέσεων του 2000-2003, πριν από δέκα χρόνια;

Αυτές οι εκκρεµότητες δεν εµπίπτουν στην απόφαση περαίω-
σης των ανέλεγκτων υποθέσεων. Και δεν εµπίπτουν γιατί προ-
φανώς –για να µην πω µετά βεβαιότητας- έχουν προβλήµατα
φοροδιαφυγής, φοροκλοπής και φοροαποφυγής και ως εκ τού-
του, δεν εµπίπτουν µέσα στις προϋποθέσεις αυτόµατης περαίω-
σης.

Και ερωτώ. Αφού δεν εµπίπτουν, γιατί από το 2005 συνεχώς
παρατείνετε την εκκρεµότητα αυτών των υποθέσεων και την πάτε
µέχρι 30-6-2010;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Για να ελεγχθούν.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Γιατί δεν τις ελέγχετε τώρα;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-

µικών): Για να ελεγχθούν όλες οι υποθέσεις.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Γιατί δεν τις ελέγχετε τώρα;
Μήπως είναι «καυτές πατάτες» και τις πάτε στο µέλλον, κύριε

Υπουργέ;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-

µικών): Όλες «καυτές πατάτες» είναι στο Υπουργείο.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Άρα, εδώ εκδηλώνεται σοβαρότατη

αδυναµία και δεν τη θεωρώ και τόσο αθώα τη συγκεκριµένη πα-
ράταση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Το αντίθετο έπρεπε να λέτε.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
όπως και µε µια σειρά άλλων µέτρων και διατάξεων που η Κυ-
βέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας έχει φέρει σε µια σειρά νοµο-
θετήµατα, αλλά και µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο στα άρθρα
που προηγουµένως αναφερθήκαµε, δείχνουν ότι η πολιτική αυτή
είναι αδιέξοδη. Αυτή η πολιτική επιφέρει πρόσθετα προβλήµατα
και στους εργαζόµενους και στο λαό και στη χώρα και φυσικά. Τα
καταψηφίζουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε
Μακρυπίδη.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδος, ο κ. Καραθανασόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είχαµε εκφράσει και χθες τις βα-
σικές µας απόψεις σε σχέση µε τη φορολογική πολιτική της Κυ-
βέρνησης, που βεβαίως, δεν είναι µια εξαίρεση, µια τοµή στη
συνέχεια, αλλά αποτελεί συνέχεια των πολιτικών των προηγού-
µενων κυβερνήσεων όσον αφορά τη φορολογική πολιτική.

Ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο κ. Μακρυπί-
δης ανέφερε για τη φορολογική επιβάρυνση ανάµεσα στο 2003
και το 2008. Καλό θα ήταν τρία χρόνια νωρίτερα να έλεγε πόσο
πλήρωναν τα φυσικά πρόσωπα και πόσο τα νοµικά και τι επί-
πτωση είχε σ’ αυτό η φορολογική µεταρρύθµιση του κ. Χριστο-
δουλάκη που µείωσε στο µισό τη φορολογική επιβάρυνση των
νοµικών προσώπων, ενώ αντίθετα επιβαρύνθηκαν τα φυσικά πρό-
σωπα.

∆εύτερον, καλό θα ήταν να τοποθετηθούν στην πολιτική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, στην πολιτική των υπόλοιπων ιµπεριαλι-
στικών οργανισµών, όταν θεωρούν την φορολογική πολιτική ως

εργαλείο για την ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας. Κάτω απ’
αυτήν την λογική, οι προτάσεις, οι σκέψεις, οι µύχιοι πόθοι οι
οποίοι υπάρχουν είναι να φορολογείται η κατανάλωση και όχι το
εισόδηµα.

Αυτή είναι η τάση και αυτήν την τάση την προέβλεψε και χθες,
όπως µιλήσαµε απ’ εδώ πέρα και το ίδιο το ∆ιεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο που µίλησε για περιορισµό των συντελεστών του ΦΠΑ σε
δύο, για αύξηση των συντελεστών του ΦΠΑ, για µείωση των προϊ-
όντων και των υπηρεσιών που είναι στην χαµηλότερη κλίµακα.

Οι ίδιες λογικές, οι ίδιες σκέψεις, οι ίδιοι προβληµατισµοί δεν
υπάρχουν και σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης; Και απ’ αυτή την
άποψη, πού θα οδηγηθούµε; Θα οδηγηθούµε, βεβαίως, στην κα-
ταστρατήγηση αυτού του Συντάγµατος που εσείς υπερασπίζε-
στε µε «νύχια και µε δόντια», ότι ο καθένας συµβάλλει στα έσοδα
του κράτους µε βάση τα εισοδήµατά του. ∆ε θα γίνει αυτό το
πράγµα, γιατί ακριβώς ο φόρος κατανάλωσης πίπτει σε βάρος
των αδυνάτων στρωµάτων, των εργαζόµενων, της λαϊκής οικο-
γένειας.

Αυτό, λοιπόν, το εργαλείο της φορολογικής πολιτικής ως στή-
ριξη της ανταγωνιστικότητας το εφαρµόζει η Κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας µε τα τραγικά αποτελέσµατα. Το εφάρµοσε
και η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µε τραγικά αποτελέσµατα, γιατί ση-
µατοδότησε µια «φοροεπιδροµή» στα λαϊκά στρώµατα και ταυ-
τόχρονα, µένει πού; Στο απυρόβλητο. Παρέχονται νέα κίνητρα,
νέα φορολογικά προνόµια στο µεγάλο κεφάλαιο.

Και σήµερα, η Κυβέρνηση ως «φύλλο συκής» έρχεται να πει:
«Εγώ θέλω να φορολογήσω τους κατόχους σκαφών αναψυχής,
άρα και τους επαγγελµατίες του χώρου, γιατί δεν φορολογού-
νται». Και ξεσηκώνεται ένας κουρνιαχτός από την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, αλλά και απ’ άλλα κόµµατα, ότι πάνε να φορολο-
γήσουν το εφοπλιστικό κεφάλαιο που δραστηριοποιείται στο
χώρο του θαλάσσιου τουρισµού.

∆ηλαδή, τι θα κάνουµε, θα τους αφήσουµε αφορολόγητους;
∆ε θα πληρώσουν δεκάρα τσακιστή; Μα, λέει, φορολογούνται.
Πόσο, ρε παιδιά; Λιγότερο από έναν ιδιοκτήτη, λιγότερο από
εµένα που έχω στην κατοχή µου ένα Ι.Χ. αυτοκίνητο 1.150 κ.ε.,
µοντέλο του ’93. Εγώ πληρώνω περισσότερα τέλη και τώρα θα
πληρώνω διπλάσια τέλη, µε βάση την «πράσινη» λογική του κ.
Σουφλιά απ’ αυτά που πληρώνει ο ιδιοκτήτης σκαφών αναψυχής
και ο επαγγελµατίας. Βεβαίως, πολύ λιγότερα πληρώνουν από
τα τέλη κυκλοφορίας ενός Ι.Χ. αυτοκινήτου 1.100 κ.ε..

Και τι λέει η Κυβέρνηση να κάνει; Να πληρώσει ο Έλληνας
εφοπλιστής ο οποίος έχει και στην κατοχή του ένα ιστιοφόρο εί-
κοσι πέντε µέτρων 3.000 ευρώ. ∆ηλαδή, πόσο; Όσα πληρώνει
µια τετραµελής οικογένεια µε εισόδηµα 22.000; Αυτό είναι η επι-
βάρυνση, περίπου.

Και, ταυτόχρονα, ενώ γνωρίζουµε πολύ καλά ότι το εφοπλι-
στικό κεφάλαιο είναι αφορολόγητο –δεν πληρώνουν ΦΠΑ στα
καύσιµα- βάζετε τον παραγωγό κρασοστάφυλων στην Αχαΐα και
στη δυτική Ελλάδα, ο οποίος δεν έχει πληρωθεί για την παρα-
γωγή του 2007, να πληρώνει ΦΠΑ στα καύσιµα, στο αγροτικό πε-
τρέλαιο, για τα αγροτικά µηχανήµατα, για τους σπόρους! Και ο
εφοπλιστής δεν πληρώνει τίποτα! ∆εκάρα τσακιστή! Και µας λέτε
να µην τολµήσουµε να τον ακουµπήσουµε, γιατί θα πάρει, λέει,
τη σηµαία του και θα πάει αλλού! Πλήρης ασυδοσία για το εφο-
πλιστικό κεφάλαιο!

Και µάλιστα λένε να επεκταθεί και σε άλλους κλάδους, όπως
για την ακτοπλοΐα! Έτσι άκουσα! Και προσπαθούν κάποιοι να «τε-
τραγωνίσουν τον κύκλο» και να πουν: «Κοιτάξτε, να φορολογηθεί
µόνο ο ιδιοκτήτης σκάφους αναψυχής και όχι ο εφοπλιστής που
εκµεταλλεύεται τα σκάφη αναψυχής». Μα, δεν γνωρίζετε πολύ
καλά ότι προσπαθώντας «να τετραγωνίσετε τον κύκλο», θα υπάρ-
ξει µία τεράστια φοροδιαφυγή; Αν το νοικιάσει –«µαϊµού» λέω
εγώ να το νοικιάσει- δύο και τρεις φορές στο διάστηµα του κα-
λοκαιριού, θα χαρακτηριστεί ως επαγγελµατικό σκάφος! Άρα,
λοιπόν, ούτε αυτός θα πληρώσει! Τίποτα! Είναι σαν το διαχωρι-
σµό τον πλασµατικό τον οποίο κάνετε ανάµεσα στα διανεµόµενα
και τα µη διανεµόµενα κέρδη. Για τα διανεµόµενα κέρδη λέτε ότι
θα φορολογηθούν και τα µη διανεµόµενα να µη φορολογούνται.

Μα, αφού ξέρετε ότι είναι ατυχές αυτό το σχέδιο και δεν µπο-
ρεί να υλοποιηθεί, γιατί δεν θα «ανοίξουν» παράθυρα, αλλά µπαλ-
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κονόπορτες και πόρτες ολάκερες για να µπορέσει να µην υπο-
λογιστεί καθόλου το κεφάλαιο!

Και στο κάτω-κάτω της γραφής, σ’ αυτή τη λογική, γιατί να µην
επεκταθεί και περαιτέρω η λογική την οποία έχετε; Ακόµα και το
βιοµηχανικό και το εµπορικό κεφάλαιο και το χρηµατοπιστωτικό
κεφάλαιο που απασχολεί εργαζόµενους, επειδή ακριβώς στα
άλλα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ακόµα και στα γειτονικά
µας κράτη, έχει µηδενική φορολογία, στο όνοµα να µη µεταφέ-
ρουν εκεί τις έδρες τους, να µην το φορολογήσουµε ούτε εδώ!

Άρα, λοιπόν, υπάρχει πλήρης ασυδοσία του κεφαλαίου. Όταν
αυτά τα λέτε ως κόµµατα Αντιπολίτευσης, φανταστείτε πόσο
µπορείτε να βάλετε στο στόχαστρο τη δράση του µεγάλου κε-
φαλαίου! Εµείς λέµε καθαρά ότι είναι άτολµο το βήµα το οποίο
κάνει η Κυβέρνηση. ∆εν θα αποδώσει τίποτα. Θα προσπαθήσει
να το εκµεταλλευτεί επικοινωνιακά. Το αποτέλεσµα θα είναι µη-
δενικό, διότι ακριβώς δεν θέλει να φορολογήσει το µεγάλο κε-
φάλαιο, το εφοπλιστικό κεφάλαιο και δεν θα το κάνει.

Όµως, να µη βγαίνουµε να υποστηρίζουµε το εφοπλιστικό κε-
φάλαιο και την ασύδοτη δράση την οποία έχει! Υπάρχουν και ορι-
σµένα όρια σ’ αυτόν εδώ τον τόπο! Και µάλιστα δεν είναι δυνατόν
να αναγορεύουµε ως ευεργέτες αυτούς οι οποίοι καταργούν τη
σύµβαση των κατώτερων πληρωµάτων -αυτών που έχουν ανα-
σφάλιστη εργασία- αυτούς που δεν τηρούν ωράρια, αυτούς που
δεν προστατεύουν τις κατώτερες συµβάσεις εργασίας και να
τους τιµάµε και ως ευεργέτες! Από πού και ως πού; Εδώ απο-
δεικνύεται ο παρασιτικός ρόλος των ιδιοκτητών των µέσων πα-
ραγωγής, των εφοπλιστών, των βιοµηχάνων, του
χρηµατοπιστωτικού τοµέα! Τίποτα απολύτως δεν κάνουν! Απλώς
αποµυζούν και σαν να έχουν δαµόκλεια σπάθη απειλούν ότι θα
µεταφέρουν την έδρα της επιχείρησής τους για να µη φορολο-
γηθούν. Ο εργαζόµενος τι έχει να κάνει; Πώς θα προστατευθεί
απ’ αυτές τις απειλές; Μπορεί να µεταφέρει τη δραστηριότητά
του στο εξωτερικό; Μπορεί να κάνει εξωχώρια εταιρεία ο άνερ-
γος, ο συνταξιούχος, ο φτωχός αγρότης; Αυτός θα φορολογεί-
ται επειδή µένει εδώ;

Αυτή είναι η λογική η οποία διαπνέει τα κόµµατα του ευρωµο-
νόδροµου, τα κόµµατα που υποστηρίζουν και εξυπηρετούν τα
συµφέροντα του κεφαλαίου. Απ’ αυτήν την άποψη, λοιπόν, εµείς
κάνουµε κριτική στην Κυβέρνηση και γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο
κάνουµε κριτική και στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αλλά και σ’
άλλα κόµµατα που αντί να βγουν και να πουν ότι ακόµα και αυτό
το µέτρο είναι άτολµο, λένε ότι πρέπει να καταργηθεί προς όφε-
λος του εφοπλιστικού κεφαλαίου! Αυτό το κεφάλαιο υπερασπί-
ζεστε και υποστηρίζετε.

Άρα, λοιπόν, οι διακηρύξεις τις οποίες κάνετε περί φορολογι-
κής δικαιοσύνης είναι λόγια του αέρα, λόγια απλώς και µόνο για
να εξαπατήσετε για άλλη µία φορά τους εργαζόµενους και τους
συνταξιούχους, να τους εγκλωβίσετε για να σας εµπιστευτούν,
προκειµένου να υπάρχει εναλλαγή στην εξουσία και ταυτόχρονα,
όλο αυτό το διάστηµα το κεφάλαιο να µη φορολογείται και να
έχει νέα προνόµια, µικρότερα και µεγαλύτερα και να γίνεται ολο-
µέτωπη επίθεση απέναντι στους εργαζόµενους, είτε µε τα βαρέα
και ανθυγιεινά και την κατάργησή τους είτε µε τα ασφαλιστικά
τους δικαιώµατα είτε µε τις εργασιακές τους σχέσεις είτε µε την
εµπορευµατοποίηση της υγείας και της παιδείας. ∆ιότι βεβαίως
η έκπτωση των δαπανών όσον αφορά την υγεία, είναι σ’ αυτήν
την κατεύθυνση, δηλαδή της εµπορευµατοποίησης της υγείας.

Εκεί οδηγούν. Στην περαιτέρω συρρίκνωση του δηµόσιου
τοµέα, στην καταστρατήγηση ακόµα και αυτού του υποβαθµι-
σµένου, του ανενεργού συστήµατος δηµόσιας υγείας. ∆ίνει ου-
σιαστικά κίνητρο, ενισχύει ουσιαστικά την επιχειρηµατική δράση
στον τοµέα της υγείας.

Και ποιος θα καρπωθεί αυτή την έκπτωση; Όχι αυτός ο οποίος
έχει αφορολόγητο όριο 10.000 και το εισόδηµά του είναι 12.000
ευρώ. Τι θα καρπωθεί; Τίποτα δεν έχει να κερδίσει από αυτή τη
διαδικασία. Αυτοί που έχουν υψηλά εισοδήµατα και µπορούν να
εµφανίζουν δαπάνες για την υγεία και για τους δικηγόρους, δη-
λαδή τεράστιες δαπάνες, αυτοί είναι που θα ωφεληθούν από
αυτή τη διαδικασία.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, θα τοποθετηθούµε και µε την
ψήφο µας στα συγκεκριµένα άρθρα της πρώτης ενότητας που

συζητάµε σήµερα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ. Κα-

ραθανασόπουλο.
Το λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του Συνασπισµού Ριζοσπα-

στικής Αριστεράς κ. Φιλίνη.
ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιας και µιλάµε

για έκτακτα µέτρα, φορολογικά κ.λπ., δεν µπορώ να µην ξεκι-
νήσω σήµερα µιλώντας για την ανακοίνωση που είχαµε από την
Ειδική Αρχή Προστασίας Προσωπικών ∆εδοµένων η οποία δια-
µαρτύρεται για το γεγονός ότι δεν καλύπτονται οι πολίτες σχε-
τικά µε όλες αυτές τις κάµερες που υπάρχουν παντού στις πόλεις
µας και µας παρακολουθούν.

Έρχοµαι τώρα στο σχέδιο νόµου που συζητάµε.
Λέµε ξανά ότι χρειαζόταν να υπάρξει µία συνολική φορολογική

µεταρρύθµιση. ∆εν είναι δυνατόν να έρχονται εδώ επιµέρους
µέτρα σε µια στιγµή οικονοµικής κρίσης και να µην γίνεται ταυ-
τόχρονα µία φορολόγηση της µεγάλης ακίνητης περιουσίας.
Αντίθετα η Κυβέρνηση επιµένει στους έµµεσους φόρους οι
οποίοι ξέρουµε ότι είναι φόροι οι οποίοι αδικούν τα ασθενέστερα
στρώµατα, επειδή ακριβώς οι έχοντες και οι κατέχοντες φορο-
λογούνται µε τον ίδιο τρόπο.

Τώρα όσον αφορά στο συγκεκριµένο ζήτηµα της φορολόγη-
σης των σκαφών αναψυχής, θεωρούµε ότι πρέπει να φορολογη-
θούν. ∆εν είµαστε ικανοποιηµένοι µε το πώς φορολογούνται από
την Κυβέρνηση. Όµως, θεωρούµε ότι είναι µία τάξη εχόντων που
πρέπει να συνεισφέρει φορολογικά στο κράτος.

Επισήµαναν πολλοί συνάδελφοι, όπως και εµείς χθες, ότι αυτή
η ταύτιση που γίνεται, η ταύτιση των επαγγελµατικών και ιδιωτι-
κών σκαφών, δεν αποτελεί ένα δίκαιο καταµερισµό.

Είπε ο κύριος Υφυπουργός ότι δεν είµαστε σε θέση να τα δια-
χωρίσουµε από την αρχή. Όµως, αυτό δεν αποτελεί επαρκή αι-
τιολόγηση, κύριε Υφυπουργέ. Οι ίδιοι ήρθαν στην επιτροπή της
Βουλής και πρότειναν να συµµετέχουν σε µία επιτροπή που εν-
δεχοµένως να συνέστηνε η Κυβέρνηση, ώστε να συµβάλλουν
στην εύρεση των κριτηρίων για το διαχωρισµό ανάµεσα στα
επαγγελµατικά και τα ιδιωτικά σκάφη.

Επίσης, είναι σωστό το ότι πρέπει να γίνει ένας διαχωρισµός
και µε τα σκάφη αναψυχής που είναι ξύλινα και παραδοσιακά και
που έχουµε πάρα πολλά στα νησιά µας. Όµως, λέω ξανά πως θε-
ωρούµε ότι η φορολόγηση των ιδιωτικών σκαφών πρέπει να γίνει
και να βρει η Κυβέρνηση έναν τρόπο δικαιότερης φορολόγησης.

Όσον αφορά στο άρθρο που αναφέρεται στην έκπτωση δω-
ρεών από το εισόδηµα, είµαστε κατά τέτοιου είδους εκπτώσεων,
όπως επίσης είµαστε και κατά της κατάργησης της αυτοτελούς
φορολόγησης και µη ένταξης στην κλίµακα εισοδήµατος των
υπαλλήλων που υπηρετούν στο εξωτερικό.

Θεωρούµε ότι αυτό δεν είναι ένα δίκαιο µέτρο. Ήδη το παρα-
δέχεται και το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, που λέει ότι τε-
λικά θα υπάρξει απώλεια εσόδων ύψους 16.750.000 ευρώ. ∆εν
καταλαβαίνουµε γιατί αυτά τα µέτρα σε µια τέτοια περίοδο κρί-
σης τα προβάλλετε και τα επιδιώκετε.

Επίσης, είµαστε κατά του ειδικού φορολογικού καθεστώτος
για το προσωπικό διεθνών οργανισµών. Από την άλλη µεριά
έχουµε ήδη τονίσει ότι η έκπτωση αµοιβών ιατρών και δικηγόρων
από το εισόδηµα των πολιτών είναι ένα µέτρο που έχει θετικά χα-
ρακτηριστικά. Όµως, και αυτό δεν το εφαρµόζετε µε ένα δίκαιο
τρόπο. ∆ηλαδή δεν προβλέπονται ορισµένες κλίµακες, έτσι ώστε
οι ασθενέστεροι να έχουν µεγαλύτερη έκπτωση σε σχέση µε τις
σχετικές αποδείξεις απ’ ό,τι έχουν οι πλουσιότερες τάξεις. Εάν
γινόταν µε δικαιότερο τρόπο, αυτό θα σήµαινε ότι τελικά µπορεί
να επιτευχθεί και µια έµµεση αναδιανοµή εισοδήµατος προς τα
χαµηλότερα στρώµατα. Θεωρούµε ότι η φοροδιαφυγή πρέπει να
παταχθεί. Όµως, χρειάζονται ορισµένες κλίµακες.

Στις παρατάσεις παραγραφής τελικά βλέπουµε ότι δεν µπο-
ρούµε να είµαστε κατά, παρ’ όλο που θα έπρεπε να ολοκληρώ-
νονται εγκαίρως τα καθήκοντα όλων των υπηρεσιών των
εφοριών.

Έρχοµαι στο θέµα του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους. Εί-
παµε ότι το άρθρο 13…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Συζητάµε την πρώτη ενότητα των
άρθρων, κυρία συνάδελφε, δηλαδή µέχρι το άρθρο 12.
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ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Αυτά θα τα πούµε στη δεύτερη ενό-
τητα των άρθρων.

ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Εντάξει. Επ’ αυτού θα τοποθετηθώ στη συνέ-
χεια.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε. Θα επανέλθετε πάλι.
Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού κ. Αστέριος Ροντούλης.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, χθες σας έδειξα δύο φωτογραφίες. Σας

έδειξα δύο σκάφη είκοσι οκτώ µέτρων το καθένα, το ένα αξίας
5.000.000 ευρώ και το άλλο αξίας 50.000 ευρώ. Αυτά τα σκάφη
µε τη φορολογική πολιτική της Κυβέρνησης φορολογούνται το
ίδιο. Ένα νεότευκτο σκάφος δύο-τριών ετών, αξίας 5.000.000
ευρώ φορολογείται το ίδιο µε ένα σκάφος που έχει ζωή τριάντα
- σαράντα χρόνια. Και σας απηύθυνα το ερώτηµα. Αυτό είναι φο-
ρολογική δικαιοσύνη; ∆εν υπάρχει λογική. ∆εν θα έπρεπε του-
λάχιστον να εισάγετε το κριτήριο της παλαιότητας. Σας το
ρωτήσαµε, χθες, ευθέως. Απάντηση δεν πήραµε. Θέλουµε να
ακούσουµε τη θέση της Νέας ∆ηµοκρατίας για το αν υπάρχει φο-
ρολογική δικαιοσύνη σε µια τέτοια κατάσταση πραγµάτων.

Το δεύτερο. Υπάρχουν εδώ και είκοσι χρόνια, όπως πολύ καλά
γνωρίζετε, ειδικές φοροαπαλλαγές ή ειδικές φορολογικές δια-
τάξεις, που αφορούν ανθρώπους που υπάκουσαν στα κελεύ-
σµατα ή καλύτερα στις παροτρύνσεις και στις προτροπές της
πολιτείας και κατασκεύασαν µε παραδοσιακό τρόπο και παρα-
δοσιακά ναυπηγεία, µε παραδοσιακές γνώσεις ναυπηγικής ξύ-
λινα σκάφη.

Αυτοί οι άνθρωποι τώρα φορολογούνται ακριβώς το ίδιο. ∆η-
λαδή παύει ό,τι ίσχυε γι’ αυτούς εδώ και είκοσι χρόνια, δηλαδή
κάποιες ευνοϊκές ρυθµίσεις της πολιτείας, προκειµένου, αγαπη-
τοί συνάδελφοι, να διατηρηθούν παραδοσιακά ναυπηγεία και να
µη χάσει το ψωµί του κόσµος, και αυτοί οι άνθρωποι τώρα φο-
ρολογούνται ακριβώς το ίδιο µε όλους τους υπολοίπους.

∆εν είναι ανακόλουθη, λοιπόν, η ελληνική πολιτεία; Από τη µια
πλευρά λέει: «Για να διατηρήσουµε την παραδοσιακή ναυπηγική,
τα παραδοσιακά ναυπηγεία, δίδουµε ένα ευνοϊκό φορολογικό κα-
θεστώς σε κάποιον που θέλει να κατασκευάσει ξύλινο παραδο-
σιακό σκάφος» και από την άλλη πλευρά, εν µια νυκτί, τα
αποσύρει όλα. ∆ηλαδή το κεκτηµένο εικοσαετίας το αποσύρει.

Σας είπα µια πραγµατικότητα, χθες. Βάζετε ένα ειδικό τέλος.
Επιβάλλετε µια έκτακτη εισφορά. Πάλι καλά. Ήλθαν όµως οι άν-
θρωποι στην επιτροπή και είπαν µια πραγµατικότητα, µία αλή-
θεια: «∆εν µπορούµε να σας πληρώσουµε». Τι θα γίνει στην
περίπτωση αυτή που δεν µπορούν να πληρώσουν τις επιπλέον
36.000, 40.000 ευρώ; Τι θα γίνει λοιπόν; Τι θα κάνετε στην περί-
πτωση αυτή;

Και θέλω να σας θέσω κι ένα άλλο θέµα πάρα πολύ σηµαντικό.
Υπάρχει ένα όριο των σαράντα ηµερών. Κάτω από τις σαράντα
ηµέρες παραµονής στην ελληνική επικράτεια δεν θα υπάρχει
αυτό, δεν θα επιβαρύνεται το σκάφος µε αυτό το ειδικό τέλος
και µε την έκτακτη εισφορά. Ωραία. Λάβατε υπ’ όψιν το γεγονός
ότι κάποια σκάφη έρχονται στη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη του
Περάµατος για επισκευές και παραµένουν είκοσι ηµέρες, για πα-
ράδειγµα; Ερώτηµα, σε αυτό το διάστηµα των σαράντα ηµερών
θα συµπεριληφθούν και οι ηµέρες που κάποιο σκάφος παραµέ-
νει µέσα για επισκευή;

Σας ρωτάω, κύριε Υφυπουργέ! Είναι πολύ σηµαντικό αυτό το
ερώτηµα.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Με τα αυτιά ακούω.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ναι, αλλά περιµένουµε απαντήσεις
και απαντήσεις δεν λαµβάνουµε.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Τώρα θα σας απαντήσω; Θα σας απαντήσω όταν τοπο-
θετηθώ, κύριε συνάδελφε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Βάλατε ένα διάστηµα σαράντα ηµε-
ρών…

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): ∆εν είµαι υποχρεωµένος να απαντώ κάθε φορά που ρω-

τάτε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριε Ροντούλη, δεν

µπορεί να σας απαντήσει τώρα. Ρητορικό είναι το ερώτηµα. Θα
σας απαντήσει όταν θα έλθει η ώρα.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ξαναλέω λοιπόν –γιατί µάλλον δεν
το ακούσατε- ότι βάλατε ένα διάστηµα σαράντα ηµερών. Παρα-
µένει κάποιος στη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη είκοσι ηµέρες για
επισκευές. Θα το συµπεριλάβετε στο διάστηµα των σαράντα ηµε-
ρών ή θα εξαιρεθεί η παραµονή στη ζώνη για επισκευές; Είναι
ένα πολύ σηµαντικό ερώτηµα αυτό.

Θεωρούµε αδιανόητο το γεγονός να έρχεται η ελληνική πολι-
τεία, η Ελληνική Κυβέρνηση –όποια και αν είναι αυτή, δεν µας εν-
διαφέρει αν είναι η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ ή της Νέας
∆ηµοκρατίας ή οποιουδήποτε άλλου- και να λέει ότι: «Αυτούς
τους ανθρώπους τους φορολογώ, τους επιβάλλω φορολογία,
προκειµένου να ξεκαθαρίσω µια κατάσταση πραγµάτων, δηλαδή
να ξεκαθαρίσω τα αµιγώς επαγγελµατικά από τα ιδιωτικά
σκάφη»! Και το ερώτηµα είναι εύλογο. Γιατί σας έπιασε αυτή η
πρεµούρα αµέσως να φορολογήσουµε ανθρώπους που οι ίδιοι
αποδέχονται τη συγκρότηση µιας επιτροπής, η οποία µε βάση
συγκεκριµένα κριτήρια που η πολιτεία –εσείς δηλαδή- θα καθο-
ρίσει, θα προχωρήσει στη διάκριση των αµιγώς επαγγελµατικών
σκαφών από τα ιδιωτικά σκάφη αναψυχής;

Σας είπαν στην επιτροπή ότι: «Αν µας ακούσετε, κύριε Υφυ-
πουργέ, τα µέτρα που θα σας προτείνουµε θα αποφέρουν µεγα-
λύτερα έσοδα στα ταµεία του κράτους, χωρίς να πληγεί ο τοµέας
του θαλάσσιου τουρισµού». Και αναφέροµαι βεβαίως στους
επαγγελµατίες του κλάδου.

Η πρεµούρα σας, λοιπόν, η βιασύνη να φορολογήσετε υπο-
κρύπτει ξεκάθαρα –δεν υποκρύπτει, στην επιφάνεια φέρνει- την
πρόθεσή σας, τη βούλησή σας να φορολογήσετε, για να πάρετε
«ζεστό» χρήµα για τα ταµεία, τα οποία αδειάσατε µέσα από ένα
σπάταλο, αναποτελεσµατικό, γραφειοκρατικό, οικογενειακοκρα-
τικό κράτος. Περί αυτού πρόκειται.

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 7, για την έκπτωση δαπανών από
γιατρούς και δικηγόρους:

Γιατί να µην γίνεται έκπτωση δαπανών, κύριε Υφυπουργέ και
για άλλες κατηγορίες επαγγελµατιών, από υδραυλικούς, παρα-
δείγµατος χάριν; Λέω τώρα. Γιατί να µην υπάρχει έκπτωση δα-
πανών και για άλλους ελεύθερους επαγγελµατίες;

Αλλά µήπως το µέτρο αυτό της έκπτωσης δαπανών, δηλαδή το
άρθρο 7, το οποίο εµείς θα στηρίξουµε και θα υπερψηφίσουµε,
πρέπει να συνοδευτεί και µε µια αλλαγή πολιτικής όσον αφορά το
ύψος του αφορολόγητου ή όσον αφορά τους φορολογικούς συ-
ντελεστές; Μήπως ήρθε η ώρα να περάσουµε σε ένα διαφορε-
τικό ύψος αφορολόγητου ποσού και σε ενιαίους χαµηλούς
φορολογικούς συντελεστές;

∆ιότι σας απευθύνω το εξής ερώτηµα. Πηγαίνει, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, κάποιος σε ένα γιατρό και του λέει ο γιατρός: «Θέλεις
απόδειξη 120 ευρώ και να δώσεις 120 ευρώ ή θέλεις να δώσεις
100 ευρώ άνευ αποδείξεως;». Ο πολίτης δεν έχει κανένα κίνητρο
-δεν θα ισχύσει αυτό που είπατε περί φορολογικού ανταγωνι-
σµού- να ζητήσει την απόδειξη εάν είναι εντός του αφορολογή-
του των 10.500 ευρώ, που είναι και το 75% των µισθωτών. Άρα,
λοιπόν, σε τι θα ωφεληθεί ο πολίτης, ούτως ώστε να λάβει από-
δειξη των 120 ευρώ, ενώ του λέει να δώσει 100 ευρώ διαφορε-
τικά, άνευ αποδείξεως; Ποιο είναι το κίνητρο που δίνετε στον
πολίτη, προκειµένου να λειτουργήσει ο φορολογικός ανταγωνι-
σµός, να ζητήσει και να πάρει την απόδειξη;

Άρα, τι θέλω να σας πω; Το µέτρο αυτό πρώτον, είναι απο-
σπασµατικό και η έκπτωση δαπανών θα πρέπει να διευρυνθεί και
σε άλλες κατηγορίες ελευθέρων επαγγελµατιών. ∆εύτερον, θα
πρέπει να γίνει σε σχέση µε µια άλλη αντίληψη για το αφορολό-
γητο και για το φορολογικό συντελεστή.

Όλα αυτά είναι πάρα πολύ σηµαντικά. ∆εν θα πρέπει να τα
αντιµετωπίζετε µε αποσπασµατικό και πρόχειρο τρόπο, όπως κά-
νετε, αλλά να διαµορφωθεί µια ενιαία φορολογική πολιτική, που
θα είναι σταθερή, δεν θα αιφνιδιάζει κανέναν, προκειµένου να
υπάρχει σταθερή ροή εσόδων στα κρατικά ταµεία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε

1944 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



Ροντούλη.
Εισερχόµαστε στον κατάλογο των συναδέλφων οµιλητών.
Το λόγο έχει η κ. Ξενογιαννακοπούλου.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Είχαµε χθες την ευκαιρία στη συζήτηση επί της αρχής να ανα-

πτύξουµε ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι πραγµατικά µια
εισπρακτική έκφραση, αποσπασµατική και ιδιαίτερα άδικη.

Θα αναφερθώ κατ’ αρχήν στο Κεφάλαιο Α, που αφορά τα
σκάφη αναψυχής. Είναι φανερό ότι αυτή η απουσία διάκρισης
ανάµεσα στα σκάφη αναψυχής, τα ιδιωτικά, τα οποία πρέπει και
οφείλει η πολιτεία να έχει φορολογήσει και µάλιστα µε υψηλή
φορολογία, και τα επαγγελµατικά σκάφη, τα οποία είναι εργα-
λείο επιχειρηµατικό που προσφέρει στην ανάπτυξη του θαλάσ-
σιου τουρισµού, είναι στα αλήθεια δείγµα και επιλογής και
αδυναµίας της Κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Ακούσαµε χθες µε ενδιαφέρον τον κύριο Υπουργό και τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας ∆ηµοκρατίας να δηλώνουν
ότι η Νέα ∆ηµοκρατία και η Κυβέρνηση στηρίζουν την ανάπτυξη
του θαλάσσιου τουρισµού. Το ερώτηµα, επειδή είναι η δήλωση
ειρωνική, είναι τι θα έκανε αυτή η Κυβέρνηση εάν δεν στήριζε το
θαλάσσιο τουρισµό.

Και βέβαια οι επιπτώσεις εδώ είναι πολλαπλές. Εν µέσω θέ-
ρους και εν µέσω µιας σοβαρότατης κρίσης που πλήττει τον του-
ρισµό έρχονται και επιφέρουν αυτά τα βάρη στα επαγγελµατικά
σκάφη αναψυχής. Η επιβάρυνση αυτή έχει πολλαπλασιαστικές
επιπτώσεις και οδηγεί πολλούς επιχειρηµατίες του κλάδου σε
αδιέξοδο, καθώς λειτουργεί ανασταλτικά για την τουριστική κί-
νηση και φυσικά την κίνηση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων στα
νησιά µας. Ακόµη όπως ειπώθηκε και από πολλούς συναδέλφους
και από τον εισηγητή µας τα µέτρα που λαµβάνετε θα επηρεά-
σουν την ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη του Περάµατος, που είναι
και αυτό µια νέα αλυσίδα επιπτώσεων.

∆ήλωσε ο κύριος Υπουργός µε µια ειλικρίνεια, η οποία βέβαια
δεν τιµά την Κυβέρνηση στο σύνολό της, τιµά τον ίδιο, ότι υπάρ-
χει αδυναµία της Κυβέρνησης να εισπράξει και να κάνει τη διά-
κριση µεταξύ ιδιωτικών και επαγγελµατικών σκαφών. Και το
ερώτηµα είναι, µετά από πέντε χρόνια διακυβέρνησης υπάρχει
αδυναµία; Γιατί, όµως, υπάρχει αδυναµία;

Μήπως γιατί αυτή η Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, ξεκινώντας
από το 2004 απαξίωσε κάθε ελεγκτικό και εισπρακτικό µηχανι-
σµό; Και φταίει ο πολίτης γι’ αυτό; Φταίει ο πολίτης όταν ο δικός
σας ο Υπουργός πριν από δύο χρόνια είχε δηλώσει ότι πιάσατε
πάτο στα έσοδα; Και ερχόσαστε τώρα εν µέσω κρίσης πάνω σε
άδικους και δίκαιους να προσπαθείτε να εισπράξετε φόρους και
να αποπληρώσει πάλι ο κόσµος τα σπασµένα;

Είναι, όµως, τελικά µόνο αδυναµία ή µήπως είναι και επιλογή;
Νοµίζω ότι πέραν της οµολογουµένης αδυναµίας και ανεπάρ-

κειας που υπάρχει πια, υπάρχει και µία επιλογή. Είναι η επιλογή
ότι εισπράττουµε τώρα απ’ όλους, τώρα που υπάρχει ανάγκη,
αδιάκριτα, άδικα και δεν µας νοιάζουν οι επιπτώσεις και αφή-
νουµε -όπως είπατε- τις επιστροφές να γίνουν του χρόνου, δη-
λαδή µετά τις εκλογές. ∆ιότι όλοι ξέρουµε ότι το αργότερο µέχρι
το Μάρτιο θα έχουµε εκλογές. Αφήνουµε, λοιπόν, αυτή την υπό-
θεση της επιστροφής στην επόµενη κυβέρνηση.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Γράφει πουθενά στο νοµοσχέδιο ότι οι επιστροφές θα
γίνουν του χρόνου;

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Είναι σαφές, ότι οι επι-
στροφές δεν πρόκειται να γίνουν µέχρι τα Χριστούγεννα.

Είναι σαφές, λοιπόν, ότι εδώ µιλάτε ούτως ή άλλως για την
επόµενη κυβέρνηση, η οποία θα δώσει αυτές τις επιστροφές.

Άρα, έχουµε έναν αναγκαστικό και υποχρεωτικό δανεισµό που
κάνει η Κυβέρνηση.

Και, βέβαια, η κρίση είναι φέτος. Η κρίση του τουρισµού είναι
φέτος. Και ποιοι από αυτούς τους επαγγελµατίες θα έχουν απο-
µείνει όρθιοι του χρόνου, όταν γίνουν οι όποιες επιστροφές;

Και µπαίνει κι ένα άλλο ερώτηµα. Ωραία, κάνετε αυτή την ισο-
πεδωτική εισπρακτική πολιτική. Πού πάνε αυτά τα χρήµατα; Που
πάει ο κόπος και ο ιδρώτας του εργαζόµενου και του επαγγελ-
µατία, καθώς είναι η τρίτη «φοροεπιδροµή» µέσα σε διάστηµα

τριών µηνών;
Η απάντηση είναι ότι δεν κρατάτε καν τα προσχήµατα. Στον

επόµενο κύκλο, σήµερα το πρωί, θα µιλήσουµε για δύο άρθρα
ντροπής κυριολεκτικά, καθαρά ρουσφετολογικά. Τα άρθρα αυτά
δείχνουν ότι όλο αυτό το στέρηµα του ελληνικού λαού, που εσείς
µαζεύετε µε τα διάφορα φορολογικά νοµοσχέδια που φέρνετε,
ερχόσαστε να το µοιράσετε µε τις επιχορηγίες που έχει τη δυ-
νατότητα και τη διακριτική ευχέρεια να κάνει ο Υπουργός Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών ή µέσω του ΟΑΕ∆ και των διαφόρων
ρουσφετιών.

Αυτά, είναι απαράδεκτα. Όπως είναι απαράδεκτη, βέβαια, και
υποκριτική η διαπίστωση που προσπαθήσατε χθες να πείτε –ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας, σήµερα
δεν είναι εδώ- «Ότι το ΠΑΣΟΚ τάχα µου τι κόπτετε, αφού η εδώ
Κυβέρνηση πάει να φορολογήσει τα υψηλά εισοδήµατα και µά-
λιστα τους σκαφάτους, αυτούς που έχουν σκάφη;»

Μα, αυτό δεν είναι αλήθεια, κύριε Πρόεδρε. Εµείς έχουµε
σαφή θέση. Όσοι έχουν ιδιωτικά σκάφη αναψυχής, φυσικά και
να φορολογηθούν. Φυσικά και πρέπει σε περίοδο κρίσης το µε-
γάλο εισόδηµα να φορολογηθεί.

Κι εδώ έρχεται και η πρόταση που διατύπωσε ο εισηγητής µας,
ο κ. Μακρυπίδης, µία πρόταση σαφέστατη, η οποία λέει: «Αυξή-
στε ακόµα παραπάνω τους φόρους στα ιδιωτικά σκάφη αναψυ-
χής –γιατί πραγµατικά είναι επιλογή τους να τα έχουν και
οφείλουν να συµβάλουν- αλλά µην έχετε αυτή την άδικη και ισο-
πεδωτική προσέγγιση στους ανθρώπους οι οποίοι έχουν σκάφη
αναψυχής για επαγγελµατικούς, τουριστικούς λόγους, για λό-
γους επιχειρηµατικότητας». Και είναι ευθύνη της Πολιτείας να
βρίσκει τους µηχανισµούς ελέγχου µε τους οποίους να κάνει τη
διάκριση. ∆εν είναι ευθύνη και υποχρέωση των πολιτών να πλη-
ρώνουν τα σπασµένα της ανεπάρκειας των µηχανισµών και των
επιλογών.

Θα ήθελα να αναφερθώ εν συντοµία στο άρθρο 5, που αφορά
τη δηµιουργία αυτής της ∆ιεύθυνσης Ελέγχου Τελωνείων. Ο στό-
χος ακούγεται καλός. ∆ηλαδή, φτιάχνεται ακόµα µία Υπηρεσία
για να ελεγχθεί η παράνοµη διακίνηση του χρήµατος, το «ξέ-
πλυµα» και όλα αυτά που είπε ο κύριος Υπουργός. Το ερώτηµα
όµως –που το έθεσε και ο εισηγητής µας- είναι. Τελικά αυτή είναι
η λύση; Αυτή είναι η διαδικασία για να ελέγξετε το «ξέπλυµα»
του χρήµατος και όλη τη «µαύρη» διακίνηση; Εσείς, δεν είστε
που ως Κυβέρνηση, επιλέξατε να καταργήσετε την αντίστοιχη
Αρχή που είχε δηµιουργηθεί, και αποµακρύνατε τον κ. Ζορµπά
που είχε την ευθύνη; Εσείς δεν είστε που ως Κυβέρνηση δεν
έχετε κάνει απολύτως τίποτα για να περιοριστεί αυτή η φοβερή
απώλεια φορολογικού εισοδήµατος όσον αφορά τις εξωχώριες
εταιρείες και όλες αυτές τις δυνατότητες φοροαπαλλαγών του
µεγάλου κεφαλαίου στη χώρα µας;

∆ιότι, ποια είναι η πραγµατικότητα; Μιλάµε για την ανάγκη µιας
δίκαιης αναδιανοµής στη χώρα. Και το φορολογικό σύστηµα είναι
η «καρδιά», το βασικό εργαλείο µιας τέτοιας δίκαιης αναδιανο-
µής. Η πραγµατικότητα, όµως, είναι ότι όσο περνάει ο καιρός,
ένα όλο και µεγαλύτερο κοµµάτι της φορολογητέας βάσης στη
χώρα µας, απλώς δεν εµπίπτει πια µέσα στη δυνατότητα φορο-
λόγησης. Και φυσικά µιλάµε για τα µεγάλα κεφάλαια, τα µεγάλα
κέρδη, που πολλές φορές βέβαια είναι και από παράνοµες δρα-
στηριότητες. Τα σπασµένα καλείται µε άδικο τρόπο να πληρώ-
σει αυτός που δεν µπορεί να ξεφύγει από την ισοπεδωτική
προσέγγιση, δηλαδή ο µισθωτός, ο εργαζόµενος, ο συνταξιού-
χος, ο µικρός και µεσαίος επαγγελµατίας και έµπορος ή ο επι-
στήµονας. Αυτή είναι η θλιβερή πραγµατικότητα σήµερα στη
χώρα µας.

Και εγώ θέλω, κύριε Υπουργέ, να σας πω ότι γυρνώντας κάθε
µέρα στις γειτονιές, στα εµπορικά κέντρα της Περιφέρειάς µου,
της Β’ Αθήνας, στο Αιγάλεω, στο Περιστέρι, στη Γλυφάδα, στο
Μαρούσι, αντιµετωπίζω κάθε µέρα την οργή, την αγανάκτηση και
την απελπισία του εµπορικού και επαγγελµατικού κόσµου. ∆εν
αντέχουν άλλο εν µέσω κρίσης, αιµορραγούν, όπως ο κάθε ερ-
γαζόµενος, ο κάθε µισθωτός και συνταξιούχος. ∆εν την ζείτε, δεν
την βλέπετε αυτήν την οργή που κατακλύζει τον κόσµο; Γιατί
αυτό που λένε χαρακτηριστικά είναι ότι δίνουν, δίνουν, δίνουν.
Ήδη εντός του τρέχοντος µηνός, αλλά και του επόµενου θα λά-
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βουν τέσσερα µε πέντε διαφορετικά ειδοποιητήρια από την εφο-
ρία- και πού πάνε όλα αυτά; Σε ένα πιθάρι χωρίς πάτο και φυ-
σικά, µε τις διατάξεις που εσείς φέρνετε, σε διάφορες
ρουσφετολογικές, πελατειακές επιλογές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κυρία
Ξενογιαννακοπούλου.

Το λόγο έχει ο κ. Σκουλάς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΚΟΥΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆η-

µοκρατία µιλά για φορολογική δικαιοσύνη και για κράτος δικαίου.
Όµως, πώς µπορεί πραγµατικά να πείσει, όταν είναι η ίδια Κυ-
βέρνηση που σε καιρούς οικονοµικής κρίσης επιτρέπει στον Πρό-
εδρο της ΕΡΤ να έχει αµοιβές 347.000 ευρώ ετησίως; Αυτό
καταγγείλαµε τριάντα Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ πριν από δύο ηµέ-
ρες µε ερώτησή µας. Αυτό, τελικά, δεν είναι πρόκληση, κύριε
Υπουργέ; ∆εν ισχύει εδώ η δέσµευση του κυρίου Πρωθυπουρ-
γού στις 25 Φεβρουαρίου του 2009 ότι θα υπάρχει πλαφόν 6.000
ευρώ για τα στελέχη των δηµοσίων επιχειρήσεων; ∆εν είναι προ-
κλητικό σε στελέχη τραπεζών που ελέγχονται από το ελληνικό
δηµόσιο να συνεχίζουν να µοιράζουν µπόνους και υψηλές αµοι-
βές;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια είναι ότι η Κυβέρνηση
της Νέας ∆ηµοκρατίας µε εγκληµατικές φοροελαφρύνσεις που
έχει προσφέρει την τελευταία πενταετία στους έχοντες και κα-
τέχοντες έχει πλήξει την ίδια στιγµή ανεπανόρθωτα τους συντα-
ξιούχους, τους χαµηλόµισθους, τους µικρούς επαγγελµατίες,
τους δηµοσίους και ιδιωτικούς υπαλλήλους, τη ραχοκοκαλιά της
ελληνικής κοινωνίας µε την επιβολή φόρων εµµέσων και αµέσων.

Η σηµερινή πρωτοβουλία εδώ δεν είναι τίποτα διαφορετικό,
πέρα από ένα επικοινωνιακό πυροτέχνηµα, ένα προπέτασµα κα-
πνού που θα επιχειρήσει η Κυβέρνηση να αναδείξει µε τη λογική
ότι φορολογεί τους ισχυρούς, γιατί αυτοί τάχα έχουν τα σκάφη
αναψυχής. Η αλήθεια, όµως, είναι διαφορετική και λέει ότι η Κυ-
βέρνηση προσπαθεί πάλι µε ένα φοροεισπρακτικό µηχανισµό να
βάλει µέτρα για την πλειονότητα του ελληνικού λαού.

Είναι αλήθεια ότι η φορολογική πολιτική της Κυβέρνησης έχει
οδηγήσει σε απώλεια 5.000.000.000 από τα κρατικά ταµεία µε τη
µείωση των φορολογικών συντελεστών από το 35% στο 25% στα
διανεµόµενα κέρδη των επιχειρήσεων.

Η αλήθεια είναι ότι ο ελληνικός τουρισµός βρίσκεται πλέον στο
κόκκινο. Αυτό δεν το έχετε διαβάσει στα στατιστικά στοιχεία που
έχουν οι υπηρεσίες σας;

Στην Κρήτη και συγκεκριµένα στο Νοµό Ηρακλείου είναι απο-
γοητευτικά τα αποτελέσµατα τον Απρίλιο. Πτώση παρουσιάστηκε
και το Μάιο και τις πρώτες είκοσι ηµέρες του Ιουνίου και προµη-
νύονται ακόµη χειρότερα αποτελέσµατα για τον Ιούλιο και για
τον Αύγουστο. Ήδη στις είκοσι πρώτες µέρες του Ιουνίου η
πτώση των επιβατών στο διεθνή αερολιµένα Ηρακλείου είναι
12%, ενώ ανάλογη είναι και η πορεία που ακολουθούν τα έσοδα
στις επιχειρήσεις.

Και ενώ συµβαίνουν αυτά, η Κυβέρνηση αποφασίζει να δώσει
ένα τελειωτικό χτύπηµα στο θαλάσσιο τουρισµό, ένα θαλάσσιο
τουρισµό που θα έπρεπε να είναι η κορωνίδα της τουριστικής
επιχειρηµατικότητας στην Ελλάδα. Σύµφωνα µε την Ένωση Πλοι-
οκτητών Ελληνικών Σκαφών Τουρισµού, ο τουρισµός αυτός πα-
ρουσιάζει πτώση κατά 25% µε 30% στα πλοία αναψυχής µέχρι
σαράντα εννέα άτοµα, πτώση 80% στα πλοία αναψυχής µέχρι
δώδεκα άτοµα, πτώση 20% µε 25% στα ιστιοπλοϊκά, ενώ έχουν
γίνει δεκαοκτώ κατασχέσεις πλοίων αναψυχής από τράπεζες.
Προβλεπόµενη ανεργία µέχρι το Σεπτέµβρη; Από 50% έως 100%.

Αντί, λοιπόν, η Κυβέρνηση να λάβει µέτρα στήριξης του θα-
λασσίου τουρισµού, του δίνει ένα τελειωτικό χτύπηµα, όταν δεν
προχωρά σε ένα ξεκαθάρισµα του διαχωρισµού µεταξύ του
επαγγελµατικού και του ιδιωτικού σκάφους. ∆εν µπορείτε να το
κάνετε αυτό; Προφανώς µπορείτε, αλλά µάλλον δεν θέλετε να
το κάνετε. Είναι ένας διαχωρισµός απαραίτητος όσο και αυτο-
νόητος. ∆εν µπορεί να αντιµετωπίζεται µε τον ίδιο τρόπο ο ιδιώ-
της που κάνει το χόµπι του µε το ιστιοπλοϊκό ή µε το σκάφος
αναψυχής µε τον επαγγελµατία που χρησιµοποιεί το σκάφος για
να κερδίζει τη ζωή του. Είναι ξεκάθαρο αυτό. Και, βέβαια, δεν

µας προκαλεί την παραµικρή εντύπωση η αδιαφορία και η προ-
χειρότητα της κυβερνητικής πολιτικής. Την έχουµε ξαναζήσει και
την βλέπουµε και σε άλλα νοµοσχέδια.

Όσον αφορά τα άρθρα, κεφάλαιο Α’ άρθρα 1 έως 4 για τη φο-
ρολόγηση των ιδιωτικών και επαγγελµατικών πλοίων αναψυχής.
Επιβάλλετε τον ετήσιο ειδικό φόρο και την έκτακτη εισφορά σε
ιδιωτικά και επαγγελµατικά πλοία αναψυχής.

Εµείς έχουµε πει και έχουµε τονίσει για τα δώδεκα µέτρα τα
οποία ανακοινώσαµε –το ΠΑΣΟΚ και ο Πρόεδρος- το Φεβρουά-
ριο. Λέµε ότι ο θαλάσσιος τουρισµός θα έπρεπε να είναι ο πιο
αναπτυγµένος ίσως κλάδος του τουρισµού στην Ελλάδα. Όµως,
δεν έχουµε µαρίνες, υποδοµές που χρειάζεται για την ανάπτυξη
του τουρισµού αυτού. Πού είναι αυτά τα στοιχεία για τον τουρι-
σµό στη χώρα, όταν την ίδια στιγµή η Κροατία, η Τουρκία έχουν
µπει ανταγωνιστικά πλέον και δυναµικά στο παιχνίδι, παίρνουν
αυτό το κοµµάτι του τουρισµού κι εµείς έχουµε καταντήσει να
βάζουµε φόρους σε ένα κοµµάτι του τουρισµού που θα έπρεπε
να έχουµε αναπτύξει.

Η Ένωση των Ελληνικών Σκαφών Τουρισµού, οι φορείς θεω-
ρούν ότι οι προθέσεις της Κυβέρνησης είναι καθαρά εισπρακτι-
κές και τονίζουν ότι οποιαδήποτε ακόµη επιβάρυνση στα σκάφη
αναψυχής θα είναι εξοντωτική για τον κλάδο. Τονίζουν ότι θα
οδηγήσουν σε µαζική αποεπένδυση το χώρο και ενδεχοµένως τα
σκάφη θα αναζητήσουν άλλες σηµαίες προς την Τουρκία ή σε
άλλες χώρες του εξωτερικού.

Όσον αφορά το άρθρο 5, θα τονίσω κι εγώ αυτά που είπαν οι
προηγούµενοι κινδυνεύοντας να κουράσω. Όµως, δεν είναι η Κυ-
βέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας αυτή η Κυβέρνηση που µε την
υπόσχεση της επανίδρυσης του κράτους και ένα µικρότερο κρά-
τος ίδρυσε µέσα σε πέντε χρόνια εξακόσιες ενενήντα πέντε νέες
υπηρεσίες και τετρακόσιες εξήντα επτά αµειβόµενες επιτροπές;
Αυτό δεν είναι αλήθεια; ∆εν είναι αλήθεια ότι αυτό στοιχίζει στον
Έλληνα πολίτη 1.000.000.000 ευρώ;

Πώς έρχεστε εδώ και λέτε για τµήµα ελέγχου των ρευστών
διαθεσίµων και την καταπολέµηση της νοµιµοποίησης εσόδων
από παράνοµες δραστηριότητες, όταν οι ίδιοι εσείς πριν από ένα
χρόνο καρατοµήσατε τον κ. Ζορµπά από την αρχή για το ξέ-
πλυµα του βρώµικου χρήµατος; ∆εν είναι η Κυβέρνηση αυτή που
ο πρώτος νόµος που έκανε τον Αύγουστο του 2004, ο ν. 3259 µε
το άρθρο 38 νοµιµοποίησε τις καταθέσεις που βρίσκονταν στο
εξωτερικό και που προέρχονταν από φοροδιαφυγή, από υπεξαί-
ρεση και άλλες παράνοµες οικονοµικές δραστηριότητες; Έτσι
δεν διευκολύνατε το ξέπλυµα του βρώµικου χρήµατος και τη δυ-
νατότητα να έρθει αυτό το κεφάλαιο πίσω χωρίς να εξετάσετε
τον τρόπο που είχε αποκτηθεί επιβάλλοντας φόρο µόλις 3%;
Αυτές είναι οι πολιτικές που κάνετε την τελευταία πενταετία.
Αυτές είναι οι πολιτικές και δεν έχετε το δικαίωµα να έρχεστε
εδώ και να κουνάτε το δάκτυλο κάθε φορά στο ΠΑΣΟΚ τι έκανε
το ΠΑΣΟΚ την τελευταία πενταετία.

∆εν µπορεί να ψηφιστεί αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο είναι πάλι
«σκούπα», µε άρθρα τα οποία δεν έχουν καµµία σχέση µεταξύ
τους, ένα νοµοσχέδιο φοροµπηχτικό, ένα νοµοσχέδιο που δεν
βοηθάει στη φορολογική ισότητα των Ελλήνων πολιτών.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε
Σκουλά.

Το λόγο έχει η συµπολίτισσα κ. Ροδούλα Ζήση.
ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, ναι, είµαι συµπολίτισσα. Και ο Υπουργός έχει

ξεχάσει να αναφέρει ότι και στη Μαγνησία υπάρχει το λιµάνι του
Βόλου, το λιµάνι της Σκιάθου, της Σκοπέλου, της Αλοννήσου, ότι
υπάρχουν κι εκεί παραδοσιακά σκάφη, επαγγελµατικά σκάφη.
Και θα ήθελα κι εσείς, κύριε Πρόεδρε, να στηρίξετε την πρόταση
που κάνουµε µαζί µε όλους τους επαγγελµατίες των σκαφών
αυτών να αποσυρθεί αυτή η διάταξη, αυτό το άρθρο για τη φο-
ρολόγηση ιδιωτικών και επαγγελµατικών πλοίων αναψυχής χωρίς
διάκριση, χωρίς πραγµατικά δίκαιη φορολόγηση.

Η Ελλάδα είναι µία χώρα µε δεκαεξίµισι χιλιάδες χιλιόµετρα
παράκτιο χώρο. Η Ελλάδα ζει από τα νησιά της ,από τη θάλασσά
της, από τον τουρισµό της, από τις επιχειρήσεις που γίνονται
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ακριβώς σε αυτόν τον παραθαλάσσιο χώρο και στο θαλάσσιο
χώρο γενικότερα. Υπάρχουν κάποιοι άνθρωποι που παραδοσιακά
ασκούν επαγγέλµατα και αν πραγµατικά η Κυβέρνηση είχε λάβει
υπ’ όψιν της αυτό το συγκριτικό πλεονέκτηµα, θα µπορούσε όχι
µόνο να φορολογήσει εκτάκτως, αλλά να διευκολύνει και δώσει
κίνητρα σε αυτούς τους ανθρώπους που είναι πραγµατικά πηγή
και δύναµη για τον τουρισµό, για τις µεταφορές, για την ανα-
ψυχή, τελικά για το περιβάλλον και για την ποιότητα ζωής.

∆εν τα λέω ιδανικά, κύριε Πρόεδρε, έτσι είναι. Όµως, εδώ φαί-
νεται µία αδυναµία της Κυβέρνησης πολύ µεγάλη για µια ακόµη
φορά. ∆εν µπορεί αυτή η Κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε, και χαίρο-
µαι που είναι εδώ ο Υπουργός Οικονοµίας, δεν µπορεί να διαχω-
ρίσει, να χαρτογραφήσει, να ελέγξει, να αξιολογήσει και
επιτέλους να προτείνει και τελικά να κυβερνήσει. Είναι δυνατόν
τα σκάφη τα επαγγελµατικά να έχουν έκτακτες εισφορές και ει-
δικούς φόρους τέτοιους που έχουν τα ιδιωτικά; Και αν σε όλη
την Ελλάδα, κύριε Πρόεδρε, είµαστε όλοι σκαφάτοι και όλοι πια
είµαστε µε µεγάλα κεφάλαια και πολύ µεγάλα σκάφη που τα
έχουµε απλώς για την προσωπική µας αναψυχή, τότε τι µιλάµε
για την κρίση; Για την κρίση που έχει πλήξει τελικά όλη τη µι-
κροµεσαία επιχείρηση, τον κάθε πολίτη, το χαµηλόµισθο, το χα-
µηλοσυνταξιούχο και την επιχειρηµατική κοινότητα και τη µεγάλη
επιχειρηµατική κοινότητα. Υπάρχει πολύ µεγάλη κρίση. Γιατί, λοι-
πόν, πριν κάνετε αυτόν το φόρο, κύριε Υπουργέ, πριν δώσετε, αν
θέλετε, αυτήν την επιβάρυνση στον κόσµο που είναι επαγγελµα-
τίες του τουρισµού και της αναψυχής, γιατί δεν διαχωρίζετε τους
έχοντες και κατέχοντες από τους µη έχοντες και µη κατέχοντες,
τους παραγωγούς, συµµέτοχους, ενεργούς επαγγελµατίες πο-
λίτες και εκείνους που κάθονται και απολαµβάνουν λόγω του άδι-
κου φορολογικού σας συστήµατος τον πλούτο από τη δουλειά
των άλλων, των εργαζοµένων σε αυτήν τη χώρα;

Και, βεβαίως, να µη µιλήσω για την ανεργία, γιατί αναφέρεται
και αυτό στα άρθρα που συζητάµε. Κύριε Πρόεδρε, επειδή είστε
Βουλευτής Μαγνησίας και Αντιπρόεδρος της Βουλής, η ανεργία
στη Μαγνησία είναι 17%. Και στη Μαγνησία ξέρουµε πάρα πολύ
καλά -και έχουµε και πολύ µεγάλα προβλήµατα και εκεί- ότι
έχουµε ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη, ξέρουµε τα προβλήµατα
που υπάρχουν εκεί, ξέρουµε ότι πολλά πλοία έρχονται εκεί για να
επισκευαστούν. Τα ξέρετε όλα αυτά, αλλά δεν λέτε τίποτα στην
Κυβέρνηση, στην Κυβέρνηση η οποία τελικά χωρίς όρια, χωρίς
όρους, χωρίς αίσθηµα ευθύνης, χωρίς σωφροσύνη, θα έλεγα,
επί δικαίων και αδίκων φορολογεί µε έκτακτες εισφορές και δεν
ξέρω πόσο θα είναι το ύψος που θα πληρώσουν οι επαγγελµατίες
των σκαφών αναψυχής. Άρα, εδώ ούτε την παράδοση ούτε τον
πολιτισµό ούτε την επιχειρηµατικότητα ούτε την επαγγελµατική
δραστηριότητα, τίποτα τελικά δεν σέβεστε ως Κυβέρνηση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Ε Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ)

Βεβαίως, θα επιµείνω ότι πρέπει να πάρετε πίσω αυτήν τη διά-
ταξη. Θα την πάρετε πίσω και µετά θα κάνετε τους ελέγχους.
Μετά δεν χρειάζεται να φέρουν δικαιολογητικά οι άνθρωποι τη
στιγµή που τους επιβάλλεται ο φόρος. Πείτε εσείς ποιοι είναι
εκείνοι, όπως µας αναφέρατε εχθές, οι οποίοι πραγµατικά φο-
ροδιαφεύγουν. Αφού το βρείτε, λοιπόν, αυτό, κάντε µετά τους
ελέγχους σας κανονικά και βάλτε τα πρόστιµα και τους φόρους
εκεί που υπάρχουν. Αποσύρετε αυτήν τη διάταξη, κύριε Υπουργέ,
γιατί αυτή η διάταξη –και επιµένω σε αυτήν τη διάταξη- δείχνει το
εξής. Έχετε ακούσει έξω τον κόσµο, είπε πολύ σωστά η συνά-
δελφος η κ. Ξενογιαννακοπούλου ότι, όπου και αν γυρίσουµε, η
Ελλάδα µας πληγώνει, η Ελλάδα της φτώχειας, η Ελλάδα της
υποβάθµισης, της ανασφάλειας, η Ελλάδα του άγχους. Και δεν
είναι το εποικοδοµητικό άγχος της δηµιουργίας, είναι εκείνο το
άγχος που η πολιτική σας έχει φέρει στον κόσµο. Όπου λοιπόν
και αν πάµε, όλοι διαµαρτύρονται, όλοι φωνάζουν, όλοι µιλούν
για τα βάρη, τα αβάσταχτα αυτά φορολογικά βάρη που έχετε
φέρει στον ελληνικό λαό και εσείς, ακούγοντας την Αντιπολί-
τευση να σας µιλάει για δίκαιο φορολογικό σύστηµα, επικαλεί-
στε µία µεταρρύθµιση που κάνετε και λέτε: «Να, κοιτάξτε εµείς
τώρα τι καλά που τα κάνουµε, φορολογούµε τα σκάφη, φορο-
λογούµε εκείνους που έχουν τελικά». Τι έχουν; Έχετε δει τις φο-
ρολογικές δηλώσεις ή τα εισοδήµατα των επαγγελµατιών

σκαφών αναψυχής; ∆εν το έχετε δει βεβαίως αυτό. Άρα, λοιπόν,
είστε σε µία επίφαση κοινωνικής ευαισθησίας δήθεν, ισοπεδώ-
νοντας όµως και επί δικαίων και αδίκων, δίνοντας βάρη χωρίς
καµµία µα καµµία διάκριση, καµµία φέρουσα ικανότητα, καµµία
χαρτογράφηση. Όλα τα άρθρα και µέχρι το 12 που συζητούµε
σήµερα έχουν ακριβώς αυτήν τη νοοτροπία, αυτήν τη φιλοσο-
φία.

∆ηλαδή δεν υπάρχει διαβούλευση, δεν υπάρχει κατανόηση,
δεν υπάρχει γνώση των πραγµάτων. Και στα προηγούµενα
άρθρα ούτε την ένωση πλοιοκτητών σκαφών τουρισµού ακού-
σατε ούτε τους φορείς ούτε τους ανθρώπους της δουλειάς. Κα-
τηγορείτε συνεχώς την Αντιπολίτευση και κυρίως το ΠΑΣΟΚ για
τις θέσεις και τις προτάσεις τους. Ο κ. Σκουλάς είπε ότι έχουµε
καταθέσει δώδεκα προτάσεις για τον τουρισµό. Επίσης, έχουν
κατατεθεί οι προτάσεις µας για το φορολογικό σύστηµα που να
είναι δίκαιο, που να είναι ενιαίο. Μιλάµε για διατάξεις που δεν θα
είναι αποσπασµατικές. Και, βεβαίως, θέλω να επισηµάνω ότι τε-
λικά και στα υπόλοιπα άρθρα στις εκπτώσεις δωρεών από το ει-
σόδηµα θεωρώ ότι αυτή η φορολογική εξοµοίωση δεν βοηθά
επειδή αναφέρεται στα ηµεδαπά πρόσωπα η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, σε τίποτα ιδιαίτερο που να προσθέτει αναπτυξιακή προ-
οπτική.

Επίσης, θέλω να πω ότι η έκπτωση των αµοιβών των γιατρών
και των δικηγόρων δεν γίνεται µε δίκαιο τρόπο. ∆εν καταλαβαίνω
ποιους βοηθάτε µε αυτό. Και στους γιατρούς και στους δικηγό-
ρους δεν υπάρχει χαρτογράφηση και φορολογική δικαιοσύνη.

Όσον αφορά τις αποδοχές υπαλλήλων στο εξωτερικό, νοµίζω
ότι εσείς που έχετε µιλήσει πολλές φορές µε το Υπουργείο Οι-
κονοµίας που µελετά την κατάργηση των περισσότερων µορφών
αυτοτελούς φορολόγησης και την ένταξη αυτών των εισοδηµά-
των στη φορολογική κλίµακα, κάνετε το εντελώς αντίθετο.

Βεβαίως, διαφωνώ µε τις παρατάσεις, δηλαδή µε το χρόνο πα-
ραγραφής, διότι αυτό δείχνει έλλειµµα ετοιµότητας σε αυτό που
έλεγα και πριν για εκείνες τις χρήσεις που θα έχετε ελέγξει.

Κύριε Υπουργέ, απλά θέλω να πω ότι το έλλειµµα χρηστής δια-
κυβέρνησης, το έλλειµµα οράµατος, το έλλειµµα δίκαιης φορο-
λογικής µεταρρύθµισης που παρατηρείται στη διακυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας έχει δηµιουργήσει πάρα πολλά προβλήµατα
στον ελληνικό λαό και δεν είναι δυνατόν µέσα στο καλοκαίρι να
φέρνετε νοµοσχέδια µε ρυθµίσεις νοµίζοντας ότι έτσι φέρνετε
ένα αντίβαρο στη διεθνή οικονοµική κρίση. ∆εν είναι δυνατόν να
φέρνετε νοµοσχέδια που τελικά κάνουν τους πολίτες της Ελλά-
δας να ανησυχούν ιδιαίτερα, να µην µπορούν να κάνουν όνειρα
για το µέλλον, να µην µπορούν να εκπληρώσουν τα χρέη τους
και τις υποχρεώσεις τους. Κάνετε την Ελλάδα και τους Έλληνες
να νιώθουν πάρα πολύ άσχηµα. Και επειδή πιστεύω ότι δεν θέ-
λετε να είστε µία µοιραία και αντάµα άβουλη Κυβέρνηση όπως
δείχνουν οι διατάξεις του νοµοσχεδίου, να αποσύρετε αυτές τις
διατάξεις από το νοµοσχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο Α Αντι-

πρόεδρος της Βουλής κ. Γεώργιος Σούρλας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ (Α Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, για τα σκάφη αναψυχής έγινε και µία άλλη
νοµοθετική ρύθµιση το 1996 επί ΠΑΣΟΚ µε το ν. 2443 περί Τε-
λωνειακού Κώδικα. Αξίζει να αναφερθούµε σε αυτήν. Ηταν το
πρώτο νοµοσχέδιο που έφερε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ του κ.
Σηµίτη αµέσως µετά τις εκλογές.

Ακούστε τι αναφέρει το άρθρο 6 που έχει ως τίτλο «Ρυθµίσεις
για τα σκάφη αναψυχής που έχουν εκτελωνιστεί». Το διαβάζω
ακριβώς: «Για σκάφη αναψυχής ιδιωτικής χρήσης τα οποία εκτε-
λωνίστηκαν πριν από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου και για
τα οποία διαπιστώνεται από την αρµόδια τελωνειακή αρχή ότι τε-
λωνίστηκαν µε υποτιµολογηµένη αξία, δεν επιβάλλονται οι προ-
βλεπόµενες από την κείµενη νοµοθεσία κυρώσεις. ∆εν ασκείται
ποινική δίωξη και η τυχόν ασκηθείσα παύει οριστικά. Αίρεται η
τυχόν επιβληθείσα κατάσχεση του σκάφους και οι σχετικές δίκες
στα διοικητικά δικαστήρια καταργούνται». Αυτό λέει η ρύθµιση
των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ. ∆ηλαδή δεν ισχύει η υφιστάµενη
νοµοθεσία, για τους τετρακόσιους τότε. Θα σας πω γιατί ήταν
τετρακόσιοι. ∆εν ισχύουν τα όσα προβλέπονται από τους νόµους
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για υποτιµολογήσεις. Η ασκηθείσα δίωξη παύει. Αίρεται η επι-
βληθείσα κατάσχεση του σκάφους. Ο ιδιοκτήτης παίρνει το σκά-
φος πίσω ανεξαρτήτως παρανοµιών που έκανε. Οι δίκες στα
διοικητικά δικαστήρια καταργούνται.

Αυτή ήταν η ρύθµιση, που δεν θέλω να την χαρακτηρίσω. ∆υ-
σκολεύοµαι να βρω χαρακτηρισµούς. Ήµουν Βουλευτής και
ήµουν παρών τότε, σε αυτές τις συζητήσεις. Ήταν το πρώτο νο-
µοσχέδιο, όπως είπα, µετά τις εκλογές και αυτό σηµαίνει πολλά.
Γιατί το πρώτο νοµοσχέδιο; Ποιες δεσµεύσεις υπήρχαν προε-
κλογικά; Γιατί; Ερωτήµατα τα οποία πρέπει να απαντήσει κάποτε
το ΠΑΣΟΚ. ∆εν απάντησε ούτε τότε. Ακόµη και ο φιλοκυβερνη-
τικός Τύπος αγανάκτησε. Ακούστε τι έγραφαν «ΤΑ ΝΕΑ», που
ανέσυρα από το αρχείο µου: «Τετρακόσιοι φοροφυγάδες της
καλής κοινωνίας µε σκάφη αναψυχής». Στις ρυθµίσεις τότε εκεί-
νες δεν ήταν µόνο αυτό, εντάσσονταν και άλλες χαριστικές ρυθ-
µίσεις για τα Λαµποργκίνι που τα χαρακτήριζαν τρακτέρ και τις
Πόρσε που τις χαρακτήριζαν ηµιφορτηγά, στο Κολωνάκι και
αλλού. Έτσι τα προµήθευαν τότε, για να γλιτώνουν φόρο, για
ποσά τα οποία ανέρχονταν περίπου στα 60.000.000.000. Αυτές οι
ρυθµίσεις έγιναν.

Αισθάνθηκα, λοιπόν, την ανάγκη, παρακολουθώντας τη συζή-
τηση, τις επιθέσεις, τις επικρίσεις, τις κατηγορίες σε µία Κυβέρ-
νηση, σε ένα κόµµα που έχω την τιµή να ανήκω και εγώ, ότι είναι
διαπλεκόµενο το κόµµα αυτό, ότι ευνοεί το κεφάλαιο, ότι χαρίζει,
χίλια δυο ότι. Αυτά από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση που έχει
βεβαρηµµένο παρελθόν. Είναι µνηµείο στα κοινοβουλευτικά, από
τότε που λειτουργεί η Βουλή, αυτή η ρύθµιση για τα σκάφη ανα-
ψυχής. Και είµαι βέβαιος ότι ο κ. Μακρυπίδης και η κ. Ζήση δεν
το γνωρίζουν αυτό. Εάν το γνώριζαν θα ήταν πιο επιφυλακτικοί
και πιο προσεκτικοί.

Εγώ, λοιπόν, ως παλαιός Βουλευτής έχω την υποχρέωση, την
ανάγκη, να κάνω αναφορά στο παρελθόν για να µπορώ να συµ-
βάλω σε µία καλύτερη συζήτηση. Και είµαι από τους Βουλευτές
που δεν δυσκολεύτηκαν εδώ στη Βουλή να κατηγορήσουν και
την Κυβέρνηση όταν για τα πλαστά τιµολόγια ήρθε ρύθµιση επί
Νέας ∆ηµοκρατίας ευνοϊκότερη απ’ ό,τι είχε το ΠΑΣΟΚ, γιατί
θέλω να ασκήσω τα καθήκοντά µου ως Βουλευτής πρώτα και
µετά ως µέλος ενός κόµµατος. Θέλω να φύγω µε το κεφάλι
ψηλά. Θέλω να βοηθήσω σε µία κατάσταση που δεν πάει καλά,
το δηµοκρατικό µας σύστηµα, που οι αντιπαραθέσεις είναι τυ-
φλές. Τίποτε δεν έκανε η Κυβέρνηση. Τίποτε απολύτως. Κατα-
στροφή. Συµφορά. Και όλοι εµείς που τη στηρίζουµε είµαστε
εχθροί της Ελλάδας. Είµαστε αδιάφοροι; Είµαστε ανόητοι όταν
βγαίνει µία κυβέρνηση για δεύτερη φορά; ∆ηλαδή αυτοί που την
ψήφισαν δεν έκαναν καλά; Όπως και όταν ακούω κατηγορίες
εναντίον του ΠΑΣΟΚ ότι πέρασε και τα σάρωσε όλα, δεν συµ-
φωνώ, δεν το δέχοµαι. ∆εν αµφισβητώ το ενδιαφέρον κανενός,
την εξαντλητική προσπάθεια κανενός. Να σοβαρευτούµε επιτέ-
λους και να πούµε αυτό έχει έτσι και το άλλο έχει αλλιώς. Αυτό
είναι καλό και το άλλο δεν είναι καλό.

Αυτό παρακολουθούν έξω οι νέοι και καµµιά φορά ακούω και
το γιο µου που µου λέει «βρε πατέρα, τι κάθεσαι εκεί µέσα; Γιατί
δεν φεύγεις; Αυτοί είστε; Οι µισοί να κατηγορείτε τους άλλους µι-
σούς για κλέφτες και απατεώνες; Και εµείς πού στεκόµαστε; Πού
µας πάτε; Αν δεν είναι έτσι, είστε σοβαροί; Αν είναι έτσι, όµως, τι
κάθεσαι εκεί µέσα και πολιτεύεσαι;». Ερωτήµατα που έχουν δρα-
µατικό χαρακτήρα. Γι’ αυτό πήρα το λόγο. Να δούµε και το πα-
ρελθόν και να είµαστε προσεκτικοί για το µέλλον. Να
σταµατήσουν οι τυφλές αντιπαραθέσεις. ∆εν υπάρχουν εχθροί
της Ελλάδας που εκλέγονται από τον ελληνικό λαό. Ούτε υπάρ-
χουν αντιπολιτεύσεις οι οποίες θέλουν να ρίξουν την κυβέρνηση
για να κυβερνήσουν απλά και µόνο. Ας σταθούµε στο ύψος των
περιστάσεων.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ πολύ.

Το λόγο έχει ο Υπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Πα-
παθανασίου για οκτώ λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχαµε ήδη ανακοι-

νώσει πριν από ένα µήνα περίπου την πρόθεση της Κυβέρνησης
να λάβει µέτρα για να µπει τάξη στο χώρο των σκαφών αναψυ-
χής. Ένα χώρο στον οποίον επιβεβαιώθηκε, από σχετικούς ελέγ-
χους ότι επικρατεί µέχρι σήµερα ένα καθεστώς ασυδοσίας και
κατάχρησης. Γι’ αυτό εξεπλάγην όταν άκουσα τους Βουλευτές
της Αντιπολίτευσης και δη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να
καταφέρονται εναντίον αυτού του µέτρου.

Βέβαια η παρέµβαση του κ. Σούρλα έδωσε µια εξήγηση. Εγώ
έχω πει ότι πράγµατι ήξερα ότι οι σοσιαλιστές έχουν µια αδυνα-
µία και στα σκάφη και στα µεγάλα αυτοκίνητα και το επιβεβαίω-
σαν. Είναι διαχρονική αυτή η αδυναµία και η επιµονή να
προστατεύουν αυτούς οι οποίοι κινούνται κρυβόµενοι πίσω από
το νόµο αλλά στην ουσία φοροδιαφεύγοντες, διότι αυτή είναι η
αλήθεια.

Πραγµατικά θα ήθελα να µου εξηγήσετε γιατί κόπτεστε τόσο
πολύ για να διατηρηθεί αυτό το καθεστώς, ένα καθεστώς το
οποίο ενώ –υποτίθεται- προστατεύει τους επαγγελµατίες –γιατί
γι’ αυτό έγινε- στην ουσία βοηθάει µια σειρά από συµπολίτες µας
οι οποίοι, ενώ έχουν πολλά χρήµατα –και δεν τους κατηγορεί κα-
νείς γι’ αυτό, καλά κάνουν και έχουν χρήµατα- κρύβονται πίσω
απ’ αυτό το καθεστώς, φοροδιαφεύγουν, εµφανίζονται ως δήθεν
επαγγελµατίες και ζουν και ξοδεύουν τα χρήµατα για τα σκάφη
τους εις βάρος όλων των υπολοίπων. Γιατί δεν λέµε τα πράγµατα
µε το όνοµά τους;

Αυτό λοιπόν το πλαίσιο θέλουµε να αλλάξουµε και θα επα-
νέλθω σε όσα ελέχθησαν επί µέρους, για να µπει τάξη. Επανα-
λαµβάνω πάντως, διαβάστε καλά αυτά που είπε πριν από λίγο ο
κ. Σούρλας, γιατί είµαι βέβαιος ότι τότε δεν θα λέγατε αυτά που
λέτε εδώ. Εν πάση περιπτώσει, είµαι βέβαιος ότι πολλοί από εσάς
δεν θα συµφωνείτε και µε τη ρύθµιση που έγινε τότε.

Τα µέτρα που προωθούµε έχουν τρεις βασικές κατευθύνσεις.
Η πρώτη και κυριότερη αφορά την εξυγίανση του κρίσιµου
χώρου των επαγγελµατικών σκαφών αναψυχής, για να κλείσουν
οριστικά τα παράθυρα της νοµοθεσίας που επιτρέπουν µέχρι
τώρα σε κάποιους να φοροδιαφεύγουν και να συντηρούν φαινό-
µενα διαφθοράς και συναλλαγής.

Στόχος µας είναι να ξεχωρίσουµε τους πραγµατικούς επαγ-
γελµατίες από εκείνους οι οποίοι εκµεταλλεύονται τα διάφορα
κίνητρα που δίνονται για τους πραγµατικούς επαγγελµατίες.
Ετέθη ένα ερώτηµα, γιατί δεν τους ξεχωρίζετε; Μα, αυτό πάµε να
κάνουµε.

∆ιότι σήµερα πίσω από το καθεστώς που υπάρχει εµφανίζο-
νται ως επαγγελµατίες –και δεν θέλω να αναφερθώ σε συγκε-
κριµένα επαγγέλµατα- πάρα πολλοί συµπολίτες µας µε πάρα
πολύ µεγάλα εισοδήµατα, δήθεν επαγγελµατίες, δήθεν τα νοι-
κιάζουν, εικονικές µισθώσεις, εικονικά συµφωνητικά, µια απαρά-
δεκτη κατάσταση την οποία ανεχόµασταν και θα έπρεπε να µην
την υπερασπίζεται κανένας.

Από τη στιγµή κατά την οποία µε αυτόν τον τρόπο θα ξεχωρί-
σουν οι πραγµατικοί επαγγελµατίες, τότε πράγµατι θα µπορούµε
να ενισχύσουµε τον κλάδο, που είναι όντως σηµαντικός για την
ελληνική οικονοµία, πράγµατι να εντάξουµε τον κλάδο στον ανα-
πτυξιακό νόµο, πράγµατι να βοηθήσουµε τον κλάδο µε δανειακές
διευκολύνσεις, όπως κάνουµε και µε άλλους κλάδους.

Τι είναι αυτό που µας ζητάτε εσείς; Να πάρουµε µέτρα να δι-
ευκολύνουµε -υποτίθεται- τους επαγγελµατίες και στην ουσία να
βοηθήσουµε µε µέτρα αυτούς πού χρησιµοποιούν τα σκάφη ως
σκάφη αναψυχής; Για σοβαρευτείτε λίγο, γιατί αυτό ζητάτε!

Αν ζητάτε να παραταθεί αυτή η κατάσταση, δύο πράγµατα θα
συµβούν. Θα λάβουµε µέτρα για να ενισχύσουµε τον κλάδο και
στην ουσία οι περισσότεροι που εµφανίζονται ως επαγγελµατίες
είναι ιδιώτες που απλώς έχουν τα πλεονεκτήµατα το οποία φτά-
νουν µέχρι και τα αφορολόγητα πετρέλαια, όπως και µια σειρά
από απαλλαγές και διευκολύνσεις που δεν θα έπρεπε να έχει ένα
ιδιώτης.

Άρα, λοιπόν, ή θα παρατείνουµε αυτά τα πλεονεκτήµατα ή θα
καταδικάσουµε σε µόνιµο αποκλεισµό τους πραγµατικούς επαγ-
γελµατίες από µέτρα ενίσχυσης, διότι κανένας σοβαρός πολιτι-
κός και πιστεύω όλοι σ’ αυτή την Αίθουσα δεν θα έπαιρναν µέτρα
τα οποία υποτίθεται ότι βοηθούν τους επαγγελµατίες και στην
ουσία θα βοηθούσαν εκείνους οι οποίοι έχουν τα σκάφη ως
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σκάφη αναψυχής.
Άρα, λοιπόν, ο πραγµατικός µας στόχος είναι να τους ξεχωρί-

σουµε, στη συνέχεια τους πραγµατικούς επαγγελµατίες να τους
ενισχύσουµε µε συγκεκριµένα µέτρα και αυτό θα γίνει άµεσα. Η
επιτροπή για να βάλουµε τα κριτήρια ποιος είναι πραγµατικός
επαγγελµατίας θα υπογραφεί άµεσα µε το που θα ψηφιστεί ο
νόµος και έχει γίνει συζήτηση µε τους επαγγελµατίες του χώρου.

∆εν υπήρχε άλλος τρόπος από το να πληρώσουν όλοι και µετά
να επιστρέψουµε τη διαφορά στους πραγµατικούς επαγγελµα-
τίες και στην πράξη αυτό που θα συµβεί είναι ότι θα έχουµε τε-
λειώσει πολύ πιο πριν έρθει η µέρα της καταβολής, ώστε οι
επαγγελµατίες στην ουσία να έχουν ξεχωρίσει από πριν και τε-
λικά να µη χρειαστεί να πληρώσουν τίποτα. ∆εν θα καλύψουµε
όµως εκείνους που εµφανίζονται ως δήθεν επαγγελµατίες για να
διασκεδάζουν. Αυτό η δική µας Κυβέρνηση δεν θα συνεχίσει να
το κάνει.

Ο δεύτερος στόχος είναι η ανάπτυξη της παρουσίας ελληνι-
κών σκαφών αναψυχής στις ελληνικές θάλασσες, για να περιο-
ριστεί το φαινόµενο η Ελλάδα να είναι η µόνη χώρα που στα δικά
της χωρικά ύδατα να κυκλοφορούν τόσα πολλά σκάφη µε ξένη
σηµαία, µε off-shore εταιρείες κ.ο.κ.. Νοµίζω ότι όλοι το θέλουµε
αυτό.

Ο τρίτος στόχος εντάσσεται στη γενικότερη προσπάθεια να
διασφαλίσουµε τη δίκαιη και αναλογική συνεισφορά όλων των
πολιτών στα δηµόσια έσοδα και µάλιστα σε µια περίοδο στην
οποία έχουµε, όπως όλος ο κόσµος, έκτακτες ανάγκες λόγω της
κρίσης.

∆εν θα αναφερθώ στις επί µέρους διατάξεις. Νοµίζω ότι έχει
γίνει και θα γίνει συζήτηση πάνω σε αυτό, µε το ειδικής µορφής
νοµικό πρόσωπο, το οποίο δηµιουργούµε, ακριβώς για να δώ-
σουµε µια διέξοδο και να µην οδηγήσουµε αυτούς που έχουν
σκάφη αναψυχής σε ξένες σηµαίες, σε off shore εταιρείες –µε
αντίστοιχα πλεονεκτήµατα που δίνουν και άλλες εταιρείες σε
άλλη χώρα- αλλά να είναι σε εταιρείες εδώ στην Ελλάδα, να µεί-
νουν µε ελληνική σηµαία.

Θεσπίζουµε έναν ειδικό φόρο, τον οποίο πληρώνουν όλα τα
σκάφη και τα επαγγελµατικά, το 50%. Εδώ θα ήθελα να πω ότι
αυτός ο ειδικός φόρος κλιµακώνεται ανάλογα µε το µέγεθος.
Εξαιρούνται βέβαια πάντοτε, σε όλα τα µέτρα, όλα τα µηχανοκί-
νητα σκάφη κάτω από δέκα µέτρα και τα ιστιοπλοϊκά κάτω από
δεκαπέντε µέτρα.

Κατ’ αρχάς, αυτός ο ειδικός φόρος µπαίνει κατ’ αναλογία,
όπως µπαίνει και σε όλα τα αυτοκίνητα που κυκλοφορούν. Εδώ
και το µικρότερο αυτοκίνητο έχει τέλος κυκλοφορίας. Και οι
επαγγελµατικές εταιρείες που νοικιάζουν αυτοκίνητα πληρώνουν
ένα τέλος. Το 50% του φόρου θα πληρώσουν και τα επαγγελµα-
τικά σκάφη. Αυτό έχει σχέση ακόµα και µε την ανταπόδοση των
δηµόσιων δαπανών σε υποδοµές, προσωπικό, µε τα οποία εξυ-
πηρετούνται τα σκάφη. ∆εν είναι κάτι το πρωτοφανές.

Η έκτακτη εισφορά που επιβάλλεται εφάπαξ προφανώς δεν
αφορά τους επαγγελµατίες και αφορά µόνο εκείνους, οι οποίοι
έχουν το σκάφος ως σκάφος αναψυχής. Και πάλι –επαναλαµ-
βάνω- κανένα απ’ αυτά τα µέτρα δεν θίγει µηχανοκίνητα σκάφη
κάτω από δέκα µέτρα και ιστιοφόρα κάτω από δεκαπέντε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θέλω λίγο χρόνο παραπάνω, κυρία Πρόεδρε.
Επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο άλλες διατάξεις. Η µία

είναι η έκπτωση –το άκουσα τώρα, το είπε και η κ. Ζήση- του συ-
νολικού εισοδήµατος των γιατρών και δικηγόρων. Ρώτησε γιατί
γίνεται.

Είναι απλό. Γίνεται διότι σ’ αυτούς τους δύο χώρους –όχι µόνο
σε αυτούς, αλλά νοµίζω ότι σε αυτούς όλοι το αναγνωρίζουµε-
υπάρχει εκτεταµένη φοροδιαφυγή. Αυτή τη στιγµή το µόνο που
κάνουµε –δεν κάνουµε τίποτε άλλο- είναι να δίνουµε το δικαίωµα
σε έναν πολίτη να εκπίπτει το σύνολο των δαπανών, κίνητρο για
να ζητά απόδειξη.

Για το γιατρό και το δικηγόρο αυτό δεν αλλάζει τίποτα. Το αν
θα πάρω εγώ την απόδειξη από το γιατρό και τι θα την κάνω. Θε-
ωρητικά, λοιπόν, δεν καταλαβαίνω γιατί µερικοί κλάδοι διαµαρ-
τύρονται. Εκδίδουν τις αποδείξεις. ∆εν φαντάζοµαι οι σύλλογοί

τους να υποστηρίζουν εκείνους που δεν εκδίδουν αποδείξεις.
Το τι θα γίνεται µετά µε αυτή την απόδειξη δεν νοµίζω ότι

αφορά ούτε το ∆ικηγορικό Σύλλογο ούτε τον Ιατρικό Σύλλογο.
Είναι όµως ένα κίνητρο –για να µην κρυβόµαστε- για να ζητάνε οι
πολίτες απόδειξη, διότι σε αυτόν το χώρο κατά τεκµήριο –γιατί
πάλι δεν µου αρέσει να κρυβόµαστε πίσω από το δάκτυλό µας-
υπάρχει εκτεταµένη φοροδιαφυγή.

Υπάρχει και η τροπολογία για την εκκαθάριση των ασφαλιστι-
κών εταιρειών –δεν θέλω να µιλήσω για τις τροπολογίες- που
όµως προβλέπει ορισµένες ρυθµίσεις για τον ευαίσθητο κλάδο
ζωής, από τη στιγµή κατά την οποία υπάρξει ανάκληση αδείας
σε ασφαλιστική εταιρεία που έχει και κλάδο ζωής.

Αυτό γίνεται διότι ακριβώς ο κλάδος ζωής θέλει µια ειδική προ-
στασία, µια που σε αυτόν έχουν επενδύσει οι πολίτες και πρέπει
να είναι εξασφαλισµένοι ακόµη και αν µια ασφαλιστική εταιρεία
κλείσει. ∆εν είναι όπως το αυτοκίνητο, που –εν πάση περιπτώσει-
τα συµβόλαια είναι δίµηνα, τρίµηνα, υπάρχει και το επικουρικό
και τους καλύπτει. Ο κλάδος ζωής είναι η επένδυση του ασφαλι-
σµένου και πρέπει να είναι εξασφαλισµένος ο πολίτης και αυτό
κάνουµε.

Θα ήθελα κλείνοντας να αναφερθώ σε ένα άλλο θέµα και αυτό
γιατί γίνεται πολύς λόγος τελευταίως. Είναι το θέµα της έκτα-
κτης εισφοράς και γίνεται πολύς λόγος για αιτήσεις, για προσω-
ρινές διαταγές, αναστολές κ.ο.κ..

Θέλω να τονίσω ότι µε αφορµή µια διαταγή αναστολής εκτέ-
λεσης που δόθηκε σε µια περίπτωση φορολογούµενου, µέχρι µά-
λιστα την εκδίκαση της αναστολής εκτέλεσης, η οποία δεν
εισήλθε καν στην ουσία της προσφυγής του φορολογουµένου
και δεν αποτελεί πρόκριµα ούτε καν της σχετικής αίτησης ανα-
στολής που θα εκδικαστεί, έσπευσαν πολλοί να µιλήσουν για
δήθεν απόφαση που τινάζει στον αέρα την έκτακτη εισφορά και
δηµιουργήθηκε µέγα θέµα.

Επίσης, να τονίσω ότι δυο µέρες αργότερα, όταν είχαµε δυο
αντίστοιχες απορρίψεις τέτοιων αιτήσεων, κανείς δεν µίλησε. Λες
και όλοι θέλουν να τιναχθεί το σύστηµα στον αέρα! Και το τονίζω
αυτό.

Θέλω να ενηµερώσω όσους δεν το γνωρίζουν ή δεν το θυ-
µούνται ότι εφάπαξ έκτακτες εισφορές έχουν επιβληθεί και στο
παρελθόν σε περιόδους µάλιστα όπου δεν υπήρχε και διεθνής
οικονοµική κρίση σαν κι αυτή που κανείς δεν την αµφισβητεί και
έχουν κριθεί και από το Συµβούλιο της Επικρατείας ως συνταγ-
µατικές.

Και σήµερα που η χώρα µας αντιµετωπίζει µια διεθνή κρίση
πρωτοφανούς έντασης, η επιβολή της έκτακτης εισφορά πάνω
από 60.000 ευρώ είναι ένα µέτρο και αναγκαίο και κοινωνικά δί-
καιο, αφού επιβαρύνει τους ευπορότερους. Και δεν πρόκειται
περί φορολογίας.

∆εν πρόκειται περί επαναφορολόγησης ήδη φορολογηµένων,
όπως εµφανίζεται. Πρόκειται περί µίας έκτακτης εισφοράς µε
κριτήριο το εισόδηµα, από οπουδήποτε και αν προέρχεται αυτό,
ανεξάρτητα αν έχει φορολογηθεί ή απαλλάσσεται.

Το ζήτηµα όµως δεν είναι απλά νοµικό. Είναι θέµα στοιχειώ-
δους κοινωνικής δικαιοσύνης.

∆ιανύουµε µια πολύ δύσκολη περίοδο. Υπάρχει µια κρίση που
έχει τεράστιο κόστος για την οικονοµία και για τη χώρα και το
κόστος αυτό δεν µπορεί να το σηκώνουν µόνο µερικοί και κά-
ποιοι άλλοι, που µάλιστα έχουν και µεγαλύτερη οικονοµική δυ-
νατότητα, να προσπαθούν να µείνουν απ’ έξω. Φέτος οι δηµόσιοι
υπάλληλοι και οι συνταξιούχοι δεν πήραν αυξήσεις. Οι εργαζό-
µενοι στον ιδιωτικό τοµέα, χιλιάδες άνθρωποι µε το βασικό ή µε
το µέσο µισθό, παλεύουν καθηµερινά να αντεπεξέλθουν στις
υποχρεώσεις τους και έχουν επιπλέον και το φόβο να χάσουν τη
δουλειά τους.

∆εν µπορεί, λοιπόν, την ίδια στιγµή που συµβαίνουν αυτά οι
έχοντες, αυτοί που έχουν τριπλάσιο τουλάχιστον εισόδηµα από
ένα µέσο µισθωτό, να αρνούνται να συνεισφέρουν το µερίδιο που
τους αναλογεί. Και είναι ακόµα πιο προκλητικό να παρακινούν
και άλλους υπόχρεους να µην το κάνουν. Όπως, επίσης, και η
Αντιπολίτευση δεν µπορεί από τη µια να µας κατηγορεί –το
άκουσα κι αυτό τώρα στις οµιλίες που παρακολούθησα- ότι ευ-
νοούµε τα υψηλά εισοδήµατα και από την άλλη µεριά να παίρνει
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τη θέση που παίρνει για τα σκάφη αναψυχής, ή να µιλάει για φο-
ρολογική «καταιγίδα», επειδή φορολογούµε τα αυτοκίνητα µε-
γάλου κυβισµού ή επιβάλλουµε την έκτακτη εισφορά.

Φορολογική καταιγίδα και µάλιστα µε τραγικές συνέπειες για
την οικονοµία είναι η πρόταση του ΠΑΣΟΚ –η υπόσχεση του
ΠΑΣΟΚ όταν γίνει Κυβέρνηση- που την έχει επανειληµµένως ανα-
κοινώσει ότι θα φορολογήσει τα πάντα στην κλίµακα. Και µάλιστα
λέει ίδιο κεφάλαιο και έσοδα. ∆ηλαδή, στην κλίµακα τα έσοδα
από τόκους, στην κλίµακα τα έσοδα από οµόλογα, στην κλίµακα
τα έσοδα από µετοχές. ∆ηλαδή, 25% έως 40% φόρο στους τό-
κους, στα οµόλογα, στις µετοχές, για να ξέρουµε τι λέµε. Αυτή
είναι µια πρόταση η οποία επιβεβαιώνει το σταθερό προσανατο-
λισµό του ΠΑΣΟΚ. ∆εν είναι µόνο σταθερό στα σκάφη που θέλει
να τα προστατεύει, αλλά είναι και στη λογική του να φορολογεί
την επιχειρηµατικότητα και τη µεσαία τάξη για να συντηρεί τις
κρατικές δαπάνες σε µεγάλο ύψος και ένα µηχανισµό στον οποίο
µπορεί να βολεύει το δικό του κοµµατικό στρατό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις ρυθµίσεις που προω-
θούµε σήµερα επιβεβαιώνουµε ότι η Κυβέρνηση προχωρά µε συ-
νέπεια και αποφασιστικότητα στην εφαρµογή ενός
συγκεκριµένου σχεδίου µε στόχο όχι µόνο την αντιµετώπιση των
συνεπειών της κρίσης, αλλά τη δηµιουργία και καλύτερων προ-
ϋποθέσεων για την επόµενη ηµέρα. Σίγουρα υπάρχουν δυσκο-
λίες και σίγουρα η προσπάθεια αυτή απαιτεί αποφάσεις που για
κάποιους είναι δυσάρεστες. Σε στιγµές όµως που κρίνεται το
παρόν και το µέλλον της χώρας καλούµαστε όλοι, από την Κυ-
βέρνηση και τα κόµµατα µέχρι τον κάθε πολίτη, να αναλάβουµε
τις ευθύνες που µας αναλογούν. Τη µάχη απέναντι στην κρίση
δεν θα την κερδίσουµε µέσα από πολιτικές, συντεχνιακές ή προ-
σωπικές σκοπιµότητες και συγκρούσεις. Θα την κερδίσουµε µε
σοβαρότητα, µε σχέδιο και οµοψυχία. Αυτό το δρόµο έχει επιλέ-
ξει να ακολουθήσει η Κυβέρνηση και σε αυτό είναι αποφασισµένη
να συνεχίσει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, κ.

Παπουτσής.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µια

ακόµα φορά παρακολουθήσαµε τη παράσταση της Κυβέρνησης
ακολουθώντας την ίδια πρακτική και την ίδια µεθοδολογία του
«λέγε, λέγε, λέγε, και στο τέλος κάτι θα µείνει».

Πάντοτε βέβαια όταν ακούω τους Υπουργούς της Κυβέρνησης
και τα στελέχη της Νέας ∆ηµοκρατίας να επαναλαµβάνουν το
κατά ΠΑΣΟΚ τροπάριο µονίµως, στο µυαλό µου έρχονται τα πα-
παγαλάκια του διαφηµιστικού σποτ της Νέας ∆ηµοκρατίας. Και
αναρωτιέµαι άραγε: αυτή η ιστορία µε τα παπαγαλάκια ήταν χρώ-
µατος πρασίνου; Μήπως ήταν άλλου χρώµατος; Μήπως αντικα-
τόπτριζε τη µεθοδολογία την οποία ακολουθεί η Νέα ∆ηµοκρατία
στη χάραξη της πολιτικής της;

Αναφέρθηκε ο κύριος Υπουργός προηγουµένως στο θέµα των
εκτάκτων εισφορών. Για να δούµε λίγο πιο συγκεκριµένα και πιο
σοβαρά τα θέµατα.

Έχω εδώ το άρθρο του κ. Θεόδωρου Φορτσάκη, του προέ-
δρου της Νοµικής Σχολής του Πανεπιστηµίου Αθηνών, καθηγη-
τού της Νοµικής Σχολής, στην «Καθηµερινή της Κυριακής», ο
οποίος αναφέρεται ακριβώς σε αυτό το θέµα λέγοντας ότι πρό-
κειται περί αντισυνταγµατικής και κοινωνικά άδικης ρύθµισης.

Θα σας συνιστούσα, κύριε Υπουργέ, να το µελετήσετε και να
το µελετήσετε προσεκτικά, διότι αναλύει και παρουσιάζει τη φι-
λοσοφία του άρθρου 78 παράγραφος 2 του Συντάγµατος, το
οποίο σας εγκαλεί ότι παραβιάζετε. Για ποιο λόγο; ∆ιότι το Σύ-
νταγµα ορίζει στο συγκεκριµένο άρθρο ότι φόρος ή οποιοδήποτε
άλλο οικονοµικό βάρος δεν µπορεί να επιβληθεί µε νόµο ανα-
δροµικής ισχύος που εκτείνεται πέρα από το οικονοµικό έτος στο
προηγούµενο εκείνου του οποίου επιβλήθηκε. Και αυτή ακριβώς
ήταν η βάση πάνω στην οποία εδράζεται και ο προβληµατισµός
του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Γιατί το µέτρο σας αφορά τα εισοδήµατα τα οποία δηλώθη-
καν το 2008, αλλά πραγµατοποιήθηκαν το 2007. Αυτό συνέβη.

Άρα έχει αναδροµική ισχύ, άρα είστε καταφανώς εκτός του Συ-
ντάγµατος.

Πολιτικά σας κρίνουµε, όπως σας κρίνουµε και για όλα τα
µέτρα σας, διότι πέρα από το ότι είστε µία Κυβέρνηση διευθετή-
σεων που αφορά το σήµερα, τα φίλια συµφέροντα, τους δικούς
σας ανθρώπους, ό,τι θέλετε, εν πάση περιπτώσει, να ευνοήσετε,
αυτό κάνετε σταθερά, πέραν αυτού, όµως, έχετε ξεκινήσει και
µια άλλη φάµπρικα: να δεσµεύετε το κράτος του µέλλοντος, τις
υποχρεώσεις του δηµοσίου του µέλλοντος.

Και όπως εδώ αναφέρεται ο κύριος καθηγητής, στις περιπτώ-
σεις που θα καταδικαστεί το κράτος, όπως σ’ αυτή εδώ η οποία
είναι πράγµατι επικίνδυνο να καταδικαστεί, τότε θα υποχρεωθεί
να επιστρέψει εντόκως όσα εισέπραξε. Αλλά, βεβαίως, τότε η
Νέα ∆ηµοκρατία θα βρίσκεται στα έδρανα της αντιπολίτευσης
και θα παρακολουθεί µε ησυχία, πίνοντας τον καφέ της. Αυτό θα
συµβαίνει. Άλλοι θα κυβερνούν τη χώρα και αυτοί οι οποίοι θα
κυβερνούν θα πρέπει να βρουν τους πόρους για να µπορούν να
επιστρέψουν αυτά τα οποία εισπράττετε σήµερα εσείς για το θε-
αθήναι. ∆ιότι αυτό κάνετε, δηµιουργώντας µία κοινωνική αδικία
σε όλα τα επίπεδα.

Το ίδιο ισχύει και µε το Συµβούλιο της Επικρατείας, το οποίο
επισηµαίνει για πρώτη φορά και αµφισβητεί το σύστηµα των προ-
στίµων εις βάρος των φορολογουµένων, γιατί είναι εµφανές ότι
τα µέτρα τα οποία λαµβάνετε εντάσσονται σε µία εισπρακτική
πολιτική. ∆ιότι το Συµβούλιο της Επικρατείας στέκεται και πα-
ραµένει στη λογική και στην αντίληψη ότι προσβάλλεται η αρχή
της αναλογικότητας, κάτι το οποίο βρίσκεται σε απόλυτη συµ-
βατότητα µε την αντίληψη της νοµολογίας του Ευρωπαϊκού ∆ι-
καστηρίου και της εφαρµογής του Κοινοτικού ∆ικαίου.

Γι’ αυτό, όµως, εσείς αδιαφορείτε. Αδιαφορείτε, κατηγορείτε
το ΠΑΣΟΚ για άλλα πράγµατα από αυτά τα οποία λέµε, επιµέ-
νετε να κάνετε µία πολιτική η οποία δεν έχει βάση, δεν έχει στόχο
και κυρίως, δεν έχει µέλλον.

Και εγώ σας ρωτώ: Τι θα γίνει, εφόσον τελικώς καταλήξει το
Συµβούλιο της Επικρατείας ότι πρόκειται πράγµατι περί συνταγ-
µατικής παραβίασης; Θα ακυρωθούν τα πρόστιµα σε όλες τις εκ-
κρεµείς δίκες, µε την προοπτική να επανεξεταστεί η ηπιότερη
µεταχείριση των φορολογουµένων. Αυτό θα συµβεί. Αυτή είναι
η ουσία του θέµατος και κάποιος θα πληρώσει.

Μην ακούµε, λοιπόν, τέτοιου είδους κηρύγµατα εδώ πέρα για
το πώς λειτουργεί µια κυβέρνηση και αν η Κυβέρνηση λειτουργεί
µε υπευθυνότητα ή όχι. Είσαστε στην πραγµατικότητα -και το
επαναλαµβάνω- µια Κυβέρνηση των διευθετήσεων, η οποία δια-
χειρίζεται την εξουσία κατά το δοκούν, κατά τις επιδιώξεις των
φίλιων συµφερόντων και πέραν αυτού τίποτε άλλο.

Και µην επανέλθετε, κύριε Υπουργέ, στα θέµατα των σκαφών
αναψυχής, διότι η κριτική την οποία άσκησε το ΠΑΣΟΚ στην πο-
λιτική σας είναι ότι δεν έχετε πολιτική για το θαλάσσιο τουρισµό.
Και εδώ δεν ακούµε τίποτα. Ποια είναι η πολιτική, λοιπόν, για το
θαλάσσιο τουρισµό; Ποια είναι η πολιτική την οποία ακολουθή-
σατε στην ενίσχυση του θαλασσίου τουρισµού, που είναι ένας
βασικός πυλώνας για την οικονοµική ανάπτυξη της χώρας; Ποια
είναι η πολιτική την οποία ακολουθήσατε για τις µαρίνες; Για ποιο
λόγο η µαρίνα της Μυτιλήνης, η οποία είναι κατακαίνουργια µα-
ρίνα, δεν λειτουργεί; ∆ιότι ψάχνετε να βρείτε τον κατάλληλο πω-
λητή, τον κατάλληλο, µάλλον, αγοραστή ή τον κατάλληλο
ενοικιαστή, τον κατάλληλο, όχι τον οποιονδήποτε. Ακυρώνετε τον
ένα µετά τον άλλο όλους τους διαγωνισµούς.

Ποιος είναι ο λόγος για τον οποίο επί έξι χρόνια δεν ελέγξατε
το κύκλωµα στο οποίο αναφερθήκατε; Και εσείς σήµερα και χθες
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, ο κ. Παναγιωτόπουλος, ανα-
φερόµενος, µάλιστα, στα σκάφη αναψυχής τα οποία εµπλέκο-
νται στη διακίνηση, στο ξέπλυµα µαύρου χρήµατος και βεβαίως
και στις υποθέσεις διακίνησης των ναρκωτικών.

Αλήθεια είναι, υπάρχουν τέτοιες περιπτώσεις. ∆ιότι µέσα σ’
αυτό το κύκλωµα, όπως και σε άλλα κυκλώµατα, όπως είναι η
νύχτα, όπως είναι σε άλλους τοµείς της ελληνικής οικονοµίας,
υπάρχει η παραοικονοµία, υπάρχει το οργανωµένο έγκληµα, το
οποίο δρα και το ερώτηµα είναι: ποια είναι η πολιτική της Κυ-
βέρνησης επί έξι χρόνια επ’ αυτού για να περιοριστεί;

Να σας πω, λοιπόν, εγώ ποια είναι η πολιτική της Κυβέρνησης.

1950 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



Η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ επέβαλε µε νοµοθετική διάταξη, την
οποία εγώ εισηγήθηκα στη Βουλή, ότι στις περιπτώσεις σκαφών
αναψυχής εντοπίζονται και συλλαµβάνονται οι καπετάνιοι ή οι
διακινητές των σκαφών αυτών να συµµετέχουν σε παραβατικές
πράξεις και σε παράνοµες πράξεις οι οποίες αφορούν το οργα-
νωµένο έγκληµα, δηλαδή, ξέπλυµα χρήµατος, λαθροµετανά-
στευση, ναρκωτικά, τα σκάφη θα κατάσχονται και θα
παραµένουν στην υπηρεσία του Λιµενικού Σώµατος, διατιθέµενα
στα νησιά.

Ήρθατε και το καταργήσατε και όχι µόνο αυτό, αλλά και εκείνα
τα σκάφη τα οποία είχαν κατασχεθεί τα επιστρέψατε ξανά στους
δικαιούχους.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Η διάταξη δεν λέει αυτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Αυτή είναι η αλήθεια. Ποια διάταξη
δεν λέει αυτό;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Η διάταξη του Τελωνειακού Κώδικα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ποια διάταξη του Τελωνειακού Κώ-
δικα; Σας µιλάω για άλλο πράγµα εγώ. Σας µιλώ για τα σκάφη
αναψυχής. Απαντώ για άλλο πράγµα.

Προφανώς, κύριε Υπουργέ, έχετε κάποιο πρόβληµα να παρα-
κολουθείτε τις συζητήσεις ή φοβάστε µην αναφερθώ σε άλλα θέ-
µατα που σας αφορούν.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): ∆εν φοβάµαι τίποτα, κύριε Παπουτσή. Εσείς κρύβεστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: ∆ε θα το κάνω τώρα. Θα το επιλέξω
εγώ πότε θα το κάνω.

Παρακολουθήστε, λοιπόν, τις συζητήσεις.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-

µικών): Τα ζητήµατα που αφορούν εµένα, να τα θέσετε τώρα που
είµαι παρών και όχι όταν είµαι απών.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Γιατί; Θα φύγετε;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-

µικών): Όχι, βέβαια!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ. Θα πάρετε το λόγο όταν το ζητήσετε. Μη διακόπτετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: ∆εν υπάρχει συνέχεια της συζήτη-

σης; Εδώ είµαστε! Να αναµένετε λοιπόν! Μη φοβάστε!
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-

µικών): ∆εν φοβάµαι τίποτα! Καταθέστε τα, όµως, τώρα που
είµαι παρών!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Παπουτσή, πα-
ρακαλώ να απευθύνεστε προς το Προεδρείο και όχι προς τον
κύριο Υπουργό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Εν πάση περιπτώσει, όµως, µέχρι
τότε, επειδή απαντώ στον κύριο Υπουργό, ο οποίος αναφέρθηκε
στα ζητήµατα των σκαφών αναψυχής, επαναλαµβάνω πως ο θα-
λάσσιος τουρισµός χρειάζεται ενίσχυση, γιατί ο ανταγωνισµός
τον οποίο δέχεται η χώρα µας σ’ αυτόν τον τοµέα είναι ισχυρό-
τατος τόσο από την Κροατία όσο και από την Τουρκία.

Επίσης, επειδή τα προηγούµενα χρόνια, είτε για λόγους γρα-
φειοκρατίας είτε για λόγους ευνοιοκρατίας πολλών κυβερνή-
σεων, µεταξύ των οποίων και των δικών µας, προς διάφορους
τοµείς που δραστηριοποιήθηκαν στο χώρο του τουρισµού, αφή-
σαµε τα περιθώρια και «µας πήραν κεφάλι» και η Γαλλία και η
Ιταλία, δηµιουργώντας και αξιοποιώντας ένα πλαίσιο τέτοιο το
οποίο ενίσχυσε το θαλάσσιο τουρισµό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εµείς, λοιπόν, είµαστε εδώ για να ενισχύσουµε το θαλάσσιο
τουρισµό. ∆εν είµαστε για να καταδικάσουµε τον κόσµο. Και η
κριτική την οποία ασκούµε είναι γιατί η Κυβέρνηση συνεχίζει µία
φορολογική πολιτική επί δικαίων και αδίκων, η οποία εντοπίζεται
όχι µόνο στα σκάφη αναψυχής, αλλά σε όλα τα υπόλοιπα θέµατα.
Γι’ αυτόν το λόγο είµαστε αντίθετοι όχι στο µέτρο της φορολό-
γησης των σκαφών αναψυχής, όπως επιµένετε να λέτε συνέχεια
ως «παπαγαλάκι» της Κυβέρνησης, αλλά για άλλο λόγο. Εµείς
επιµένουµε και λέµε να φορολογηθούν τα σκάφη αναψυχής, να
φορολογηθούν οι έχοντες και οι κατέχοντες, να φορολογηθούν
και να διπλασιαστεί, αν θέλετε, ο φόρος για τους ιδιοκτήτες σκα-

φών αναψυχής, αλλά όχι για τους επαγγελµατίες, τους οποίους
έχετε γονατίσει έτσι κι αλλιώς. Όµως, αυτό δεν µπορεί να ισχύ-
σει για τους επαγγελµατίες οι οποίοι αυτή τη στιγµή είναι οι µο-
ναδικοί οι οποίοι κινούνται και ανταγωνίζονται χωρίς κανένα
απολύτως µέτρο και χωρίς καµµία απολύτως υποστήριξη από
την πλευρά της Κυβέρνησης. Αυτοί ανταγωνίζονται αυτή τη
στιγµή την Τουρκία και την Κροατία για λογαριασµό του ελληνι-
κού τουρισµού. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Είπαµε, λοιπόν, να διαχωρίσετε τα επαγγέλµατα. Και επειδή
µας λέτε ότι αυτό θέλετε να κάνετε, δεν θα διαφωνήσω µαζί σας.
Ενδεχοµένως, πράγµατι η µεθοδολογία την οποία ακολουθείτε
να µπορεί να βοηθήσει στο µέλλον να τα διαχωρίσετε. Το ερώ-
τηµά µου και η κριτική την οποία ασκεί η Αντιπολίτευση είναι
άλλη. Για ποιο λόγο επί έξι χρόνια δεν τα διαχωρίσατε; Για ποιο
λόγο επί έξι χρόνια δεν φωνάξατε τους αντίστοιχους φορείς για
να συζητήσετε ποια είναι τα κριτήρια και µε ποιον τρόπο θα µπο-
ρούν να διαχωριστούν οι νόµιµοι ιδιοκτήτες αυτών των σκαφών,
εκείνοι οι οποίοι νοµίµως δραστηριοποιούνται στον επαγγελµα-
τικό χώρο; Γιατί δεν καθίσατε να συζητήσετε τα συµφέροντα και
τις επιδιώξεις των εργαζοµένων σ’ αυτόν τον τοµέα; Για ποιο
λόγο δεν καθίσατε να δείτε ποιες είναι οι επιπτώσεις όλων αυτών
στη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη; Για ποιο λόγο δεν καθίσατε να
συζητήσετε για το ποιες είναι οι επιπτώσεις και ποια είναι η πο-
λιτική των τραπεζών προς τις επαγγελµατικές επιχειρήσεις που
δραστηριοποιούνται στον τοµέα του θαλασσίου τουρισµού; Για
ποιο λόγο επιτρέψατε ήδη αυτό το καλοκαίρι πάνω από δέκα κα-
τασχέσεις επαγγελµατικών σκαφών οι οποίοι δραστηριοποιού-
νται νοµίµως στο χώρο αυτόν;

∆εν σας ενδιαφέρει, βεβαίως, τίποτα απ’ όλα αυτά. Το µόνο
που σας ενδιαφέρει να λέτε είναι ότι το ΠΑΣΟΚ είναι εναντίον
της φορολόγησης. Ε, όχι λοιπόν! Το ΠΑΣΟΚ δεν είναι εναντίον
της φορολόγησης. Καταψηφίζουµε τη διάταξή σας για έναν και
µόνο λόγο. Την καταψηφίζουµε γιατί είναι εκτός του οποιουδή-
ποτε πλαισίου, είναι εκτός του οποιουδήποτε σχεδιασµού. ∆εν
έχετε σχεδιασµό ούτε στη φορολογική πολιτική ούτε σε τίποτα
άλλο. Κάποιος συνέλαβε την ιδέα ότι αυτό το µέτρο θα είναι «πια-
σάρικο» για τον κόσµο, ότι θα ακουστεί καλά και το επαναλαµ-
βάνετε.

Αυτήν την πολιτική θα κάνουµε εµείς ανάλογα µε το αν ακού-
γεται καλά ή όχι; Σας λέµε συγκεκριµένα ότι η χώρα χρειάζεται
µία διαφορετική πολιτική. Χρειάζεται µία οικονοµική πολιτική η
οποία θα οδηγεί στη διεύρυνση της παραγωγικής βάσης της οι-
κονοµίας µας. Όλες οι παρεµβάσεις τις οποίες κάνετε, είναι πα-
ρεµβάσεις για την ενίσχυση του εισαγωγικού εµπορίου. Αυτή
είναι η κριτική την οποία σας ασκούµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και επιπλέον, για να αλλάξει αυτή η πολιτική, χρειάζεται ένα
διαφορετικό φορολογικό σύστηµα, πολύ διαφορετικό απ’ αυτό
το οποίο εσείς προτείνετε. Και µας καλείτε να σας παρουσιά-
σουµε τις προτάσεις µας επί του δικού σας φορολογικού πλαι-
σίου. Ε, όχι! Σας παρουσιάζουµε, όπως έκανα χθες και
χρησιµοποίησα το µισό χρόνο της οµιλίας µου για να αναφερθώ
επ’ αυτού, τους βασικούς άξονες της φορολογικής πολιτικής του
ΠΑΣΟΚ, η οποία προϋποθέτει νέες προτεραιότητες, διαφορετική
κατεύθυνση και πάνω απ’ όλα κοινωνική δικαιοσύνη, γιατί το δικό
µας φορολογικό σύστηµα εγγυάται την κοινωνική δικαιοσύνη. Γι’
αυτό µιλούµε για ένα φορολογικό σύστηµα του οποίου η κατεύ-
θυνση είναι εντελώς διαφορετική απ’ αυτήν στην οποία οδηγεί η
Νέα ∆ηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Έχει ζητήσει το λόγο ο Υπουργός κ. Παπαθανασίου.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Μόνο µία µικρή παρέµβαση θα ήθελα να κάνω,
κυρία Πρόεδρε.

Αντιλαµβάνοµαι την ένταση του κ. Παπουτσή προσπαθώντας
έτσι να κρύψει την απουσία θέσεων.

Χαίροµαι που στο τέλος παραδέχθηκε ότι µπορεί η συγκεκρι-
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µένη διάταξη να οδηγήσει σε ξεκαθάρισµα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Μπορεί.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Χαίροµαι που το παραδέχεται.
Βέβαια, έχω ακούσει πολλούς λόγους καταψήφισης ενός σχε-

δίου, αλλά το να χρησιµοποιείται ως λόγος καταψήφισης όχι το
αν είναι σωστό ή δεν είναι σωστό, αλλά το ότι δεν εντάσσεται σε
ένα σχέδιο ή το ότι επειδή δεν το έχουµε κάνει τα τελευταία έξι
χρόνια -και µάλιστα ο οµιλών να κυβερνάει τα τελευταία είκοσι
χρόνια- τέτοιο λόγο δεν έχω ξανακούσει εγώ, για να είµαι ειλι-
κρινής. Ή είναι σωστό και το ψηφίζω ή αν δεν είναι σωστό, δεν
παίζει ρόλο το αν ήρθε µε έξι χρόνια καθυστέρηση ή µε είκοσι έξι.

Τώρα όσον αφορά την άλλη σας παρατήρηση, ότι εσείς θα επι-
λέγετε αυτό που θα απαντάτε, βεβαίως είναι δική σας επιλογή
να αντιδράτε σ’ αυτό και καταλαβαίνω και την επιλογή σας να
µην απαντήσετε σ’ αυτά τα οποία είπε ο κ. Σούρλας, τα οποία
αφορούσαν το γιατί το 1996 το ΠΑΣΟΚ χάρισε, διέγραψε ποινές
που αφορούσαν συγκεκριµένα τουριστικά σκάφη. Καλά κάνετε
και επιλέγετε να µην απαντήσετε, διότι τι να απαντήσετε, άλλω-
στε;

Τώρα, επειδή είπατε κάτι για «φίλια συµφέροντα» -και δεν ανα-
φέροµαι σε σας προσωπικά σ’ αυτό που θα πω- προφανώς «έξις
δευτέρα φύσις» και δεν µπορείτε να ξεχάσατε αυτά τα «φίλια
συµφέροντα». Σε ό,τι λέτε, προφανώς πιστεύετε ότι κρύβετε κάτι
από πίσω, διότι είκοσι χρόνια αυτό γινόταν. Άρα πού να φαντα-
στείτε εσείς ότι µπορεί να υπάρχει και µία Κυβέρνηση η οποία να
µη θέλει να εξυπηρετεί «φίλια συµφέροντα» και η οποία πράγ-
µατι να θέλει να βάλει τάξη στα πράγµατα; Αυτό για σας –για το
ΠΑΣΟΚ µιλάω και δεν εννοώ προσωπικά εσάς- είναι προφανώς
κάτι το άγνωστο.

Τώρα σε ό,τι αφορά τα σκάφη και τους επαγγελµατίες, επα-
νέρχοµαι για κάτι το πολύ απλό. Γιατί δεν έγιναν όλα αυτά µέχρι
σήµερα; Γιατί δεν βοηθήθηκε ο θαλάσσιος τουρισµός; Γιατί δεν
εντάχθηκε σε κάποιο πρόγραµµα; Ας µην κρυβόµαστε. ∆ιότι µε
το υπάρχον νοµικό καθεστώς οι περισσότεροι που εµφανίζονται
ως επαγγελµατίες, δεν είναι επαγγελµατίες. Και φαντάζοµαι ότι
και εσείς –και το λέω και το πιστεύω- δεν θα θέλατε να πάρουµε
µέτρα τα οποία δήθεν να βοηθάνε τους επαγγελµατίες και στην
ουσία να βοηθάνε ακόµα περισσότερο τους φοροδιαφεύγοντες
που εµφανίζουν ως επαγγελµατικά σκάφη τα δικά τους σκάφη,
τα οποία –επαναλαµβάνω- µε γεια τους µε χαρά τους, αλλά
«όποιος έχει τα γένια, έχει και τα χτένια».

Έχεις χρήµατα, έχεις σκάφος; Πλήρωνε και µπράβο σου.
Όµως, έχεις χρήµατα και το εµφανίζεις ως επαγγελµατικό, έχεις
όλα τα πλεονεκτήµατα, ως δήθεν επαγγελµατίας, κοροϊδεύουν οι
πάντες και εµείς πρέπει να κάνουµε τα στραβά µάτια; Ε, αυτό
κάποτε τελειώνει και τώρα τελειώνει!

Και θα έπρεπε σ’ αυτό να είµαστε όλοι σύµφωνοι, διότι µε το
που θα γίνει η εκκαθάριση -η οποία, επαναλαµβάνω, θα γίνει αµέ-
σως και έχει ήδη ξεκινήσει- ξέρουν οι επαγγελµατίες -τους τα
έχουµε πει, έχει γίνει διάλογος- ότι θα γίνει αµέσως και θα µπουν
τα κριτήρια, προκειµένου να τελειώσει γρήγορα η εκκαθάριση
και να µη χρειαστεί ούτε καν να πληρώσουν και µετά να τους επι-
στραφούν τα χρήµατα. Όµως, δεν µπορούσε να µπει άλλη ρύθ-
µιση, διότι τότε θα δίναµε συγχωροχάρτι και σε όλους όσοι
εµφανίζονται ως επαγγελµατίες ενώ δεν είναι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο
για µία διευκρίνιση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ορίστε, έχετε λόγο για
ένα λεπτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόε-
δρε.

Θα ήθελα, λοιπόν, να κάνω µία διευκρίνιση.
Κύριε Υπουργέ, το 1996 συνεργαζόµασταν άριστα εµείς οι

δύο. Εγώ ως Επίτροπος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και εσείς ως
Πρόεδρος του ΕΒΕΑ εδώ στην Ελλάδα. Και θυµάµαι πάντοτε
πολύ καλά αυτή τη συνεργασία µας.

Πράγµατι, το 1996 κυβερνούσε στη χώρα η κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ και έπαιρνε µέτρα, µέτρα τα οποία –αναφέρθηκε ο κ.
Σούρλας προηγουµένως- θα τα διερευνήσουµε και θα σας απα-
ντήσουµε.

Οφείλω, όµως, να πω και να υπενθυµίσω –επικαλούµενος τη
δική σας πολιτική εµπειρία- ότι στην πολιτική υπάρχουν περίοδοι
που οι κυβερνήσεις αναγκάζονται να πάρουν µέτρα για να τα-
κτοποιήσουν ορισµένα θέµατα. Αν ανατρέξετε στις αποφάσεις
του Υπουργείου σας και του προκατόχου σας Υπουργού κ. Αλο-
γοσκούφη -αλλά και της δικής σας υπουργικής θητείας και στις
αποφάσεις των Υφυπουργών σας- θα δείτε πολλές τέτοιες περι-
πτώσεις, πλείστες όσες περιπτώσεις, όπου υπογράφετε αποφά-
σεις για την τακτοποίηση ορισµένων θεµάτων. Μιλάµε για
τακτοποίηση. ∆εν γνωρίζω.

Εγώ στην οµιλία µου, όµως, κύριε Υπουργέ, αναφέρθηκα στο
2001 που ήµουν Υπουργός, στις πολιτικές πρωτοβουλίες οι
οποίες αφορούν πριν από οκτώ έτη και όχι στις πολιτικές πρω-
τοβουλίες στις οποίες αναφέρθηκε ο κύριος Πρόεδρος της Βου-
λής κ. Σούρλας το 1996.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αναφέρθηκα, λοιπόν, στο 2001, πέντε χρόνια µετά, πέντε χρό-
νια πιο κοντά στο σήµερα και σ’ αυτό το σήµερα στο οποίο κρί-
θηκαν οι δικές µας πολιτικές πρωτοβουλίες ως συνέχεια της
δικής σας πολιτικής, φαίνεται η διαφορά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Παπουτσή, νο-
µίζω ότι είστε πολύ σαφής. ∆εν ήταν απλά µία διευκρίνιση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Τα µέτρα τα οποία πήραµε, τα ακυ-
ρώσατε, τα µέτρα τα οποία πήρατε, τα ξεχάσατε. Και αυτό επι-
µένετε να το ξεχνάτε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Μην αρχίσουµε, όµως,
διάλογο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών): Για ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχετε το λόγο για µισό
λεπτό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών): Κύριε Παπουτσή, εγώ δεν µίλησα για το 2001.
Ήµουν σαφής. Εγώ µίλησα για το συγκεκριµένο που δείχνει τη
διαχρονική τοποθέτηση του ΠΑΣΟΚ απέναντι σ’ αυτούς που
έχουν σκάφη. Μάλιστα, κάποιος µε κατηγόρησε ότι τους ονό-
µασα «σκαφάτους». Τι να κάνουµε; ∆εν τους κατηγορώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Το µέτρο που σας εξήγησα, τι ήταν;
Άλλο;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών): Επίσης, υπάρχει κι άλλο ένα θέµα που θίξατε και γι’
αυτό ζήτησα περισσότερο το λόγο.

Μιλήσατε για το φορολογικό σύστηµα και γενικότερα για τη
φορολογική πολιτική και θέλω να επαναλάβω το εξής. Είναι ξε-
κάθαρη η φορολογική σας πολιτική. Το είπα, αλλά και εδώ πάλι
επιλέξατε να µην απαντήσετε, ενώ απαντήσατε κατά τη γνώµη
µου ορθώς.

Είναι σαφέστατο: 25%-40% φόροι στους τόκους, 25%-40%
φόροι στα οµόλογα, 25%-40% φόροι στις µετοχές. Καλά κάνετε
και επιλέγετε να µην απαντάτε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Θα ήθελα να προηγηθώ, κυρία Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): ∆εν έχω αντίρρηση,

κύριε συνάδελφε, εφόσον συµφωνεί και ο κ. Καραθανασόπου-
λος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Εποµένως το λόγο έχει

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ κ. Βορίδης.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Να ευχαριστήσω και το συνάδελφο για την παραχώρηση της θέ-
σεώς του. Ο λόγος είναι ότι παράλληλα µε τη συνεδρίαση του
Τµήµατος έχουµε και επιτροπή και θα πρέπει σε λίγο να αποχω-
ρήσω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε πολλή προσοχή τις
αιτιάσεις του κυρίου Υπουργού. Θα ξεκινήσω µε το θέµα της
έκτακτης εισφοράς και θα µου επιτρέψετε να το απαντήσω –διότι
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ετέθησαν και νοµικά επιχειρήµατα- σε δύο επίπεδα.
Παρ’ ότι εν µέρει θα συµφωνήσω µε τον κύριο Υπουργό ότι το

ζήτηµα δεν είναι τόσο νοµικό, αλλά µιας και επικαλέστηκε της
αποφάσεως και για την πληρότητα της ενηµέρωσης και του ελ-
ληνικού λαού, αλλά και του Κοινοβουλίου, θα µου επιτρέψετε να
πω ότι υπάρχουν δύο αποφάσεις-προσωρινές διαταγές, οι
οποίες κρίνουν επί της ουσίας, διότι θέτουν το ζήτηµα της βασι-
µότητας και σε αυτή τη βάση χορηγήθηκαν οι προσωρινές δια-
ταγές.

Αυτές, λοιπόν, οι δύο προσωρινές διαταγές κρίνουν επί της
ουσίας για µη εκτέλεση, για αναστολή εκτελέσεως, δεχόµενες
ότι κατ’ αρχάς υπάρχει αντισυνταγµατικότητα στην έκτακτη ει-
σφορά. Οι άλλες δύο, οι οποίες απέρριψαν το αίτηµα της προ-
σωρινής διαταγής το απέρριψαν, διότι δεν συντρέχει βλάβη σε
αυτόν ο οποίος ζητούσε την αναστολή εκτελέσεως. Οι δύο που
απορρίπτουν δεν κρίνουν την ουσία. Οι δύο που δέχονται κρί-
νουν την ουσία.

Επιτρέψτε µου, παρ’ ότι δεν θέλω τώρα να κάνω το σύµβουλο
της Κυβέρνησης και παρ’ όλο που είναι και η δουλειά µου και
επειδή έχω πει αυτά εγκαίρως, το χειρότερό µου είναι να λέω
«Σας τα είχα πει». Γιατί; ∆ιότι τελικώς δεν καταφέραµε να πεί-
σουµε την Κυβέρνηση να µην προχωρήσει σε κάτι που θα οδη-
γήσει σε πρόβληµα.

Απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας -η απόφαση
1865/1985- κύριε Υφυπουργέ, τι λέει; «Εκ της διατάξεως ταύτης
του Συντάγµατος και εκ των γινοµένων στην Αναθεωρητική
Βουλή συζητήσεων προκύπτει ότι ως οικονοµικό έτος επιβολής
του φόρου νοείται το έτος καθ’ ό εδηµοσιεύθη ο περιέχων την
περί επιβολή του φόρου διάταξη νόµος.» Ποιο είναι αυτό το έτος;
Αυτό το έτος είναι το 2009. «∆ιά της συνταγµατικής ταύτης δια-
τάξεως, τεθείσης µετ’ αποδοχήν υπό της ρηθείσης τροπολογίας
αρχικής διατάξεως σχεδίου Συντάγµατος δις απεκλείετο ολο-
σχερώς ή εδύνατο της αναδροµικής επιβολής φόρου εσκοπήθη
να περιοριστεί η δυνατότης αυτή εις µόνον το έτος καθ’ ό εδη-
µοσιεύθη ο νόµος, δι’ ού επιβάλλετο ο φόρος, καθώς και εις το
αµέσως προηγούµενον αυτού έτος.»

Είναι σαφές; Εσείς επιβάλλετε την έκτακτη εισφορά στα ει-
σοδήµατα το 2007. Υπ’ αυτήν την έννοια παραβιάζεται ευθέως η
συνταγµατική διάταξη. Μη µου πείτε δε αυτό το οποίο άκουσα
από τον κύριο Υπουργό, ότι αυτό δεν είναι φόρος αλλά µια έκτα-
κτη εισφορά, διότι το Σύνταγµα είναι σαφές: «Φόρος και οποιο-
δήποτε άλλο οικονοµικό βάρος». ∆εν λέει µόνο για φόρο. Θα
καταπέσει η έκτακτη εισφορά. Το έχουν καταλάβει οι συµπολί-
τες µας. Είναι χιλιάδες οι προσφυγές και αντί τώρα, έστω µετά
τις πρώτες ενδείξεις, να συνέλθετε και να φερθείτε εντίµως προς
τους πολίτες, τι έρχεστε και λέτε;

«Πληρώστε τώρα -να πάρουµε δηλαδή τα λεφτά, διότι κράτος
είµαστε και ό,τι θέλουµε κάνουµε- και εν συνεχεία θα δούµε την
τύχη των προσφυγών και αφού δούµε την τύχη των προσφυγών,
θα σας τα επιστρέψουµε.»

Αυτό τώρα είναι πολιτική υπευθυνότητα, πολιτική σοβαρότητα
απέναντι στον ελληνικό λαό, που το στοιχειώδες που απαιτεί από
την Κυβέρνησή του είναι να φέρεται στο πλαίσιο ενός κράτους
δικαίου.

Το ηθικό δε επιχείρηµα της έκτακτης εισφοράς είναι ακόµη
χειρότερο. Το ηθικό επιχείρηµα είναι: δεν έχουµε λεφτά. Μας λεί-
πουν µερικά. Μερικοί έχουν λεφτά, γιατί το 2007 δήλωσαν υψηλά
εισοδήµατα. Εποµένως πάµε να τους φορολογήσουµε. Το ερώ-
τηµα είναι το εξής: Οι άνθρωποι αυτοί δεν συνεισέφεραν αυτό
που τους αναλογούσε στον κρατικό προϋπολογισµό; ∆εν πλή-
ρωσαν το φόρο εισοδήµατος; Τον πλήρωσαν. Γιατί, λοιπόν,
υπάρχει εδώ η ανάγκη πρόσθετης εισφοράς;

Όχι ότι υπάρχει καµµία ηθική βάση. Η ανάγκη είναι πολύ απλή.
∆εν έχουµε λεφτά. Και αφού δεν έχουµε λεφτά, δεν έχει σηµα-
σία. Θα βρούµε ένα κριτήριο, οποιοδήποτε, προκειµένου να τα
πάρουµε. Ποιο είναι το κριτήριο; Το κριτήριο, δε, που βάλατε
εδώ, το οποίο είναι το ύψος του εισοδήµατος που έχουν δηλώ-
σει, παραβιάζει κατάφωρα και την αρχή της συνταγµατικής ανα-
λογικότητας στη φορολογία. Γιατί, µε 59.999 ευρώ εισόδηµα
µηδέν έκτακτη εισφορά, 60.000 ευρώ εισόδηµα 1.000 ευρώ ει-
σφορά, 79.999 ευρώ εισόδηµα 1.000 ευρώ εισφορά, 80.000 ευρώ

εισόδηµα 2.000 ευρώ εισφορά και πάει λέγοντας. Προφανώς
είναι άδικο, προφανώς είναι δυσανάλογο και προφανώς δεν δι-
καιολογείται από τα πράγµατα. Είναι εντελώς ανήθικη η έκτακτη
εισφορά, είναι εντελώς παράνοµη η έκτακτη εισφορά και έτσι θα
της φερθούν οι πολίτες. Το γεγονός ότι βρίσκεστε σε οικονοµικό
αδιέξοδο και σε οικονοµική απελπισία δεν δικαιολογεί αυτά που
κάνετε. Αυτό είναι ξεκάθαρο.

Πηγαίνω τώρα στο συγκεκριµένο ζήτηµα που συζητάµε. Ανα-
φέρθηκα σε αυτό, γιατί έκανε µία εκτενή ενηµέρωση ο κύριος
Υπουργός και γιατί πρέπει να λέγονται ορισµένα πράγµατα, ώστε
να καθίστανται σαφή και να µην υπάρχει µονοµερής πληροφό-
ρηση ή, εν πάση περιπτώσει, ενηµέρωση και µάλιστα ανακριβής
από την πλευρά της Κυβέρνησης.

Πάµε στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου. Ποιο είναι το επιχεί-
ρηµα για τη φορολόγηση των σκαφών; Πάλι το επιχείρηµα είναι
ότι αυτός που έχει σκάφος σηµαίνει ότι έχει και χρήµατα. Αυτό
τι σχέση έχει; Είναι ένα είδος τεκµηρίου; ∆ιότι το ποιος έχει σκά-
φος, το ποιος έχει αυτοκίνητο, το ποιος έχει οτιδήποτε, δεν είναι
κάτι που αφορά την Κυβέρνηση.

Αυτό που αφορά την Κυβέρνηση είναι εάν αυτός έχει εισόδηµα
και εάν αυτός φορολογήθηκε στο εισόδηµά του. Το τι θα κάνει ο
καθένας το εισόδηµά του που φορολογήθηκε –κι εδώ δεν κατα-
λαβαίνω ακριβώς ποια είναι η θέση της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης και πώς συµπαρατάσσεται υπό αυτή την έννοια στο
γενικό σκεπτικό µαζί σας- είναι δικό του ζήτηµα. Εάν εσείς κρί-
νετε ότι πίσω από αυτό υπάρχουν εισοδήµατα που δεν έχουν φο-
ρολογηθεί, δηλαδή διαµορφώνεται ένα οιονεί τεκµήριο, αυτό
είναι τελείως διαφορετικό ζήτηµα. Θα πρέπει να γυρίσετε να
πείτε ότι από το γεγονός ότι αυτός έχει σκάφος, ο άλλος έχει αυ-
τοκίνητο, προκύπτει ένα «Χ» εισόδηµα που δεν το έχει δηλώσει.
Αυτή είναι η λειτουργία του τεκµηρίου. ∆εν φορολογείται όµως
το εισόδηµα στη χρήση του. Ό,τι θέλει θα τα κάνει ο καθένας τα
λεφτά του. Έχουν φορολογηθεί αυτά τα λεφτά. Εξαντλήθηκε η
φορολογική υποχρέωση. ∆εν θα έρθετε να τα ξαναπάρετε. Και
πού σταµατάει αυτό; Σας ρώτησα και χθες.

Πηγαίνω τώρα και στο ειδικό θέµα των επαγγελµατιών. Εδώ
τους παίρνετε προκαταβολή. Αφήστε τώρα το πώς θα εφαρµο-
στεί και το πώς δεν θα εφαρµοστεί. Το γεγονός είναι ότι αυτοί οι
άνθρωποι πρέπει να πληρώσουν την εισφορά για να τους την
αποδώσετε, αφού εκδώσετε την υπουργική απόφαση και αφού
εκκαθαριστούν τα κριτήρια που θα έχετε θέσει. Και ως προς αυτό
φανερώνεται το άγχος και ο πανικός σας για είσπραξη χρηµά-
των. Είναι ξεκάθαρο αυτό.

Υπάρχει, δε, καµµία αντίρρηση ως προς αυτό που λένε, ότι ου-
σιαστικά κινδυνεύουµε µε µείωση του επαγγελµατικού και του-
ριστικού στόλου µε αλλαγή σηµαίας, µε απόλυση εκατοντάδων
ελληνικών πληρωµάτων σε έναν κλάδο, ο οποίος δεν έχει επιχο-
ρηγηθεί, στηρίζεται αποκλειστικά σε ιδιωτικά κεφάλαια, εισάγει
συνάλλαγµα; Αυτούς βρήκατε να τιµωρήσετε; Γιατί; ∆ιότι δεν
µπορείτε να βρείτε έναν αποτελεσµατικό τρόπο να κάνετε τη διά-
κριση ανάµεσα σε ιδιωτικά σκάφη αναψυχής και σε επαγγελµα-
τικά σκάφη. Όχι. Θα πληρώσουν όλοι τη συγκεκριµένη
φορολογία και θα δούµε πότε θα πάρουν πίσω αυτή την προκα-
ταβολή που τους λέτε εσείς. Σε κάθε περίπτωση, όµως, θα πλη-
ρώσουν το µισό.

Έρχοµαι, λοιπόν, εγώ και λέω. Αυτά όλα τα µέτρα είναι ξεκά-
θαρο ότι δεν έχουν δικαιοσύνη. Και µην λαϊκίζετε τώρα, γιατί είναι
οικτρός λαϊκισµός το να λέτε τώρα ότι αυτός που έχει επαγγελ-
µατικό σκάφος, αυτός είναι ο πλούσιος που πρέπει να πληρώσει,
λες και δεν πληρώνει από την επιχείρησή του αυτά που είναι να
πληρώσει, λες και δεν πληρώνει από τη δραστηριότητά του, δεν
πληρώνει στο εισόδηµά του, αλλά είναι κάποιος που πρέπει να
πληρώσει κάτι πρόσθετο. Αυτοί οι λαϊκισµοί πού σας οδηγούν
ακριβώς; Ή µπαίνετε στη λογική ότι –προσέξτε τώρα συµψηφι-
σµό- δεν δώσαµε στους δηµοσίους υπαλλήλους και αφού δεν
δώσαµε στους δηµοσίους υπαλλήλους, γι’ αυτό το λόγο τώρα
θα αρχίσουµε να ψάχνουµε από οπουδήποτε να πάρουµε χρή-
µατα;

Ερώτηµα συγκεκριµένο: Εν πάση περιπτώσει, αυτή η ανήθικη
φορολογική πολιτική, αυτή η φορολογική πολιτική χωρίς φιλο-
σοφία, αυτή η φορολογική πολιτική χωρίς αρχές, ποιο αποτέλε-
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σµα έχει; Τα κάνετε όλα αυτά. Ποιο αποτέλεσµα έχει για το έλ-
λειµµα; Ποιο αποτέλεσµα έχει για το χρέος; Ποιο αποτέλεσµα
έχει για τα δηµόσια οικονοµικά;

Ασκείτε αυτή τη συγκεκριµένη πολιτική τουλάχιστον δέκα
µήνες –από το Σεπτέµβριο µέχρι σήµερα, πάµε στον ενδέκατο
µήνα, κλείνουµε χρόνο σιγά-σιγά. Με αυτή τη λογική και τα δη-
µόσια οικονοµικά πηγαίνουν από το κακό στο χειρότερο. ∆εν
αντιλαµβάνεστε ότι στραγγίζετε την οικονοµία; ∆εν αντιλαµβά-
νεστε ότι βγαίνουν χρήµατα από την οικονοµία για να µπουν στον
κρατικό κορβανά, για να µη γίνουν τίποτε και στην πραγµατικό-
τητα σε κάθε επόµενο κύκλο η κατάσταση οικονοµικά θα είναι
όλο και χειρότερη;

Εµείς, λοιπόν, διαφωνούµε µε την οικονοµική φιλοσοφία σας.
∆ιαφωνούµε µε την ηθική βάση αυτών των φόρων. ∆ιαφωνούµε
µε τη νοµιµότητα αυτών των φόρων. Γι’ αυτό το λόγο στεκόµα-
στε απέναντι σε όλες αυτού του τύπου τις ρυθµίσεις.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Τµήµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώ-
ρους του Μεγάρου της Βουλής, πενήντα έξι µαθητές και επτά
συνοδοί - δάσκαλοι από τη Μαριούπολη Ουκρανίας, από την Αλ-
βανία και από το Μοναστήρι FYROM, φιλοξενούµενοι του Συν-
δέσµου «Οι Φίλοι της Μαριούπολης».

Η Βουλή σας καλωσορίζει, σας εύχεται καλή διαµονή και καλή
πρόοδο στα µαθήµατά σας.

(Χειροκροτήµατα)
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Καραθανασόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Παρακολουθήσαµε άλλο ένα επεισόδιο στην άγονη αντιπαρά-

θεση ανάµεσα στον Υπουργό Οικονοµίας και Οικονοµικών και
στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ, ανάµεσα στην
Κυβέρνηση και την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Και µιλάµε για
άγονη αντιπαράθεση, γιατί πρόκειται ακριβώς για το ποιος θα
κερδίσει τις εντυπώσεις –χωρίς να διαφοροποιείται, όµως, επί
της ουσίας- της ασκούµενης πολιτικής. ∆ιότι το είπε πάρα πολύ
ωραία ο κ. Παπουτσής -και οφείλω να το οµολογήσω- «τα περί
τακτοποίησης». Είναι ωραία έκφραση, πολιτισµένη έκφραση. Το
µόνο κακό είναι ότι συνεχώς οι κυβερνήσεις, διαχρονικά, τακτο-
ποιούν και ικανοποιούν τις ανάγκες του κεφαλαίου και της πλου-
τοκρατίας, θυσιάζοντας την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών και
όχι κάποιες επιµέρους τακτοποιήσεις, κύριε Παπουτσή.

Αυτό είναι το βασικό ζήτηµα. Και, βεβαίως, εδώ η ίδια η Κυ-
βέρνηση, δια στόµατος κυρίου Υπουργού, παραδέχθηκε ότι το
φορολογικό σύστηµα στη χώρα µας είναι άδικο, είναι αντιλαϊκό.
Αυτοί οι οποίοι έχουν συσσωρεύσει τον πλούτο στα χέρια τους,
ελάχιστα επιβαρύνονται. Γι’ αυτό έφτασε στην ανάγκη να επιβά-
λει έκτακτη εισφορά για ένα χρόνο.

Είναι µία συγκεκριµένη παραδοχή της Κυβέρνησης. Και από
τη στιγµή που ο ίδιος ο Υπουργός παραδέχεται το άδικο, το αντι-
λαϊκό και το αντιδηµοκρατικό του φορολογικού συστήµατος, δεν
χρειάζεται καµµία άλλη λογική. Το ζήτηµα είναι, µε αυτό τον
τρόπο ήθελε όντως να πάρει έστω και αυτά τα ψιχία από την
πλουτοκρατία ή απλά και µόνο επικοινωνιακά να παίξει; Γιατί γνω-
ρίζει πολύ καλά ότι τα χρήµατα αυτά λόγω ακριβώς του συγκε-
κριµένου, δοσµένου νοµοθετικού πλαισίου θα επιστραφούν πάλι
πίσω και άρα, λοιπόν, θα βγει η Κυβέρνηση να πει, εγώ έκανα
προσπάθεια, αλλά δυστυχώς δεν τα κατάφερα;

∆ιότι στο κάτω-κάτω της γραφής αυτό θυµίζει µια πάγια τα-
κτική. Παράνοµη παρακράτηση του ΛΑΦΚΑ από τις κυβερνήσεις
του ΠΑΣΟΚ -επιστροφή, παράνοµη έκτακτη εισφορά για τους
πλουτοκράτες - επιστροφή.

Επί της ουσίας, τι βγαίνει; Επί της ουσίας εξακολουθεί να
υπάρχει αυτή η πολιτική, η οποία φορτώνει τα βάρη στα φτωχά
λαϊκά στρώµατα και ταυτόχρονα οι πλουτοκράτες, αυτοί οι
οποίοι έχουν σωρεύσει τη µεγάλη κινητή και ακίνητη περιουσία,
δεν πληρώνουν τίποτα. Ίσα-ίσα απειλούν, εκβιάζουν και θέλουν

περισσότερα κίνητρα.
Τρίτο ζήτηµα. Παρακολουθήσαµε µία πλειοδοσία -ιδιαίτερα σε

αυτή την πλειοδοσία πρωτοστάτησε, και οφείλουµε εδώ πέρα να
το πούµε, το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- προς το
εφοπλιστικό κεφάλαιο, το οποίο δραστηριοποιείται στο χώρο του
θαλάσσιου τουρισµού, για να προστατευθεί από τον ανταγωνι-
σµό.

Γι αυτό, λοιπόν, λέµε ότι οι πολιτικές σας µοιάζουν σαν δυο
σταγόνες νερό. ∆ιότι θεοποιήσατε την ανταγωνιστικότητα. Θεο-
ποιείτε την ανταγωνιστικότητα, η οποία θυσιάζει τις λαϊκές ανά-
γκες στο βωµό της κερδοφορίας του κεφαλαίου. Στο όνοµα,
λοιπόν, αυτής της θεοποίησης της ανταγωνιστικότητας παρέχετε
γη και ύδωρ στο εφοπλιστικό κεφάλαιο, επειδή υπάρχει αντα-
γωνισµός. Εάν το επεκτείνουµε αυτό, ανταγωνισµός υπάρχει και
στα υπόλοιπα τµήµατα του κεφαλαίου. Θα δώσουµε και εκεί
αφορολόγητη δράση και λειτουργία; ∆εν πρέπει ούτε αυτά να
φορολογηθούν στο όνοµα της προστασίας από την ανταγωνι-
στικότητα; Οι υπόλοιποι κλάδοι σε γειτονικά κράτη-µέλη της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης δεν φορολογούνται καθόλου.

Στο πλαίσιο αυτό, λοιπόν, να αφήσουµε αφορολόγητο το σύ-
νολο του κεφαλαίου; Και ρωτήσαµε και επιµένουµε, θα πρέπει
να φορολογηθεί το εφοπλιστικό κεφάλαιο; Το λέµε πολύ συγκε-
κριµένα. Γιατί µέχρι τώρα δεν έχει φορολογηθεί; Γιατί δεν πλη-
ρώνει δεκάρα τσακιστή; Θα φορολογηθεί τέλος πάντων; Εκτός
και εάν µπούµε στη λογική το πρώτο µέτρο που θα πάρει η επό-
µενη κυβέρνηση να είναι το Ταµείο Απόρων Εφοπλιστών, που οι
πρώτοι οι οποίοι θα συνεισφέρουν θα είναι οι µαύροι, οι οποίοι
είναι ανασφάλιστοι στα µπουντρούµια τους, θα είναι οι απολυ-
µένοι και οι άνεργοι ναυτεργάτες, για να βοηθήσουµε τους άπο-
ρους εφοπλιστές µε αυτή τη λογική και αυτήν την κατρακύλα την
οποία έχετε πάρει, γιατί διαφορετικά δεν εννοείται αυτό το
πράγµα.

Στο κάτω-κάτω της γραφής λίγα παίρνουν; Λίγα κίνητρα και
προνόµια έχουν; Έχουν αφορολόγητα καύσιµα. Για το φτωχό,
όµως, αγρότη θα φορολογηθεί το καύσιµο. ∆ιαφορετικά µέτρα
και σταθµά; ∆εν πληρώνουν ΦΠΑ. Ο φτωχός αγρότης, όµως, φο-
ρολογείται για το σπόρο, πληρώνει ΦΠΑ για το σπόρο, πληρώνει
ΦΠΑ για τα λιπάσµατα. Και τσακώνεστε για την επιστροφή εάν θα
είναι µία µονάδα λιγότερη ή µία µονάδα παραπάνω. Το εφοπλι-
στικό, όµως, κεφάλαιο, του οποίου είστε προστάτες, θα είναι
αφορολόγητο.

Και προσπαθείτε µε διάφορα τερτίπια και δικολαβικές στάσεις
να ξεγελάσετε τον κόσµο, να τον διατηρήσετε εγκλωβισµένο στο
να χειροκροτεί µία άδικη πολιτική, µία ταξική πολιτική που υπε-
ρασπίζεται η Κυβέρνηση και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση τουλά-
χιστον -γιατί είναι και άλλα κόµµατα που στηρίζουν αυτή την
αντιλαϊκή πολιτική- για να τον κρατάτε χειραγωγηµένο και να λέει
και ευχαριστώ στους πλουτοκράτες, στους δυνάστες.

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι ο κόσµος πρέπει να καταδικάσει τα κόµ-
µατα αυτά, τα κόµµατα που εξυπηρετούν τα συµφέροντα του κε-
φαλαίου, γιατί είναι διαχρονικά αυτά τα οποία τον οδηγούν σε
χειρότερη θέση. Και όλες οι υπόλοιπες διακηρύξεις περί κοινω-
νικής ισότητας, περί δικαιοσύνης είναι λόγια άγραφα σε ένα
σκληρό ταξικό σύστηµα, το οποίο µε συνέπεια, µε πιστότητα υπη-
ρετείται από οποιαδήποτε θέση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κόλλιας

για οκτώ λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όσους έχουν το σθένος να

πουν τα πράγµατα µε το όνοµά τους, υπάρχουν δύο βασικές πα-
ραδοχές σε σχέση µε την ελληνική οικονοµία. Πρώτον, η ανάγκη
εξυπηρέτησης των τεράστιων ελλειµµάτων και του δηµοσίου
χρέους, χρέη και ελλείµµατα που όλοι γνωρίζουµε ότι µας άφη-
σαν οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ στα είκοσι χρόνια που είχαν την
τύχη της διακυβέρνησης της χώρας. ∆εύτερον, η ανάγκη διαρ-
θρωτικών αλλαγών και δηµοσιονοµικής πειθαρχίας.

Υπάρχουν συνάδελφοι σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα που κάνουν
ότι δεν βλέπουν, ότι δεν ξέρουν. Μιλούν για εκτροχιασµό των
εσόδων του προϋπολογισµού και ταυτόχρονα µοιράζουν
11.000.000.000 ευρώ σε παροχές, βέβαια στα λόγια και στα χαρ-
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τιά. Από την άλλη, ούτε λόγος για τις διαρθρωτικές αλλαγές που
απαιτούνται. ∆εν λένε κουβέντα για τη φοροδιαφυγή, που είναι
µία νοσηρή πραγµατικότητα και κοστίζει στο δηµόσιο έσοδα εκα-
τοµµυρίων ευρώ το χρόνο. ∆εν λένε τίποτε για το γεγονός ότι το
52% των εσόδων από άµεσους φόρους το πληρώνουν οι µισθω-
τοί και οι συνταξιούχοι, το 13% οι επιχειρήσεις και µόνο το 35%
οι ελεύθεροι επαγγελµατίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµοκρατία δεν έχει
µάθει να ωραιοποιεί την πραγµατικότητα. Ξέρουµε τι πρέπει να
αλλάξει και προχωρούµε στις αναγκαίες αλλαγές και διορθώσεις.

Στο πλαίσιο αυτής της προσπάθειας, εντάσσεται και το νοµο-
σχέδιο που συζητούµε σήµερα. Περιλαµβάνει διατάξεις που
έχουν στόχο να επανορθώσουν στρεβλώσεις και να βελτιώσουν
τη φορολόγηση προς το δικαιότερο. Ποιος µπορεί να πει, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ότι ένας πολίτης που διαθέτει, χρησιµο-
ποιεί και συντηρεί ένα σκάφος δεκαπέντε ή είκοσι µέτρων δεν
έχει φοροδοτική ικανότητα; Ποιος µπορεί να πει ότι όλοι αυτοί οι
λεγόµενοι «σκαφάτοι» έχουν καταβάλει το φόρο που τους ανα-
λογεί; Αυτή, δυστυχώς, είναι η πραγµατικότητα.

Ποιος µπορεί να πει ότι δεν είναι κοινωνικά αποδεκτό και δί-
καιο οι, κατά τεκµήριο, πιο ευκατάστατες κοινωνικές οµάδες να
συνεισφέρουν στα δηµόσια έσοδα; Είπαν κάποιοι συνάδελφοι ότι
και αυτές οι οµάδες πληρώνουν µέσω της άµεσης φορολόγησης
του εισοδήµατός τους. Όλοι ξέρουν ότι και αυτό είναι υπό αµφι-
σβήτηση, το κατά πόσο δηλαδή το δηλωθέν εισόδηµα ανταπο-
κρίνεται στην πραγµατικότητα. Εν πάση περιπτώσει, ποιοι πρέπει
να κληθούν να συνεισφέρουν, αν όχι οι έχοντες; Τόσο η φορο-
λόγηση ως ανταποδοτικό τέλος όσο και η έκτακτη εισφορά είναι
µέτρα κοινωνικά δίκαια και αποδεκτά.

Στο νοµοσχέδιο υπάρχει ρητή διάκριση ανάµεσα σε επαγγελ-
µατικά και ιδιωτικά σκάφη. Το πρόβληµα είναι ότι η διάκριση
αυτήν τη στιγµή είναι αδύνατη. Και αυτό, γιατί ξέρετε πολύ καλά,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, ότι πολλοί ιδιοκτήτες
ιδιωτικών σκαφών βρίσκουν τρόπους να φοροδιαφεύγουν, πα-
ρουσιάζοντας το ιδιωτικό τους σκάφος ως επαγγελµατικό.

Επίσης, γνωρίζετε πολύ καλά ότι οι περισσότεροι από αυτούς
προέρχονται από τη νέα τάξη νεόπλουτων που δηµιουργήθηκε,
όταν κυβερνούσε το ΠΑΣΟΚ. Είναι αυτοί οι οποίοι, ενώ έµεναν
σε φτωχιές γειτονιές της Αθήνας, σήµερα διάγουν πολυτελή βίο
στα βόρεια προάστια. Είναι αυτοί -οι περισσότεροι απ’ αυτούς-
που λήστεψαν ένα εκατοµµύριο µικροεπενδυτές στο Χρηµατι-
στήριο και έβαλαν στην τσέπη τους 40.000.000.000.000 δραχ-
µές. Να µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σας
πω ότι είναι αυτοί οι κρατικοδίαιτοι των τότε κεντρικών επιτροπών
που είχαν τρεις και τέσσερις θέσεις. Είναι αυτοί, που, σύµφωνα
µε κορυφαίο στέλεχός σας, την εποχή του ΠΑΣΟΚ πλούτισαν πα-
ράνοµα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Με τη θέσπιση ειδικού εταιρικού τύπου για την κυριότητα ιδιω-
τικού πλοίου εξαλείφουµε πλήρως αυτήν τη φοροδιαφυγή. Όταν
ξεκαθαρίσει το τοπίο, το κράτος θα επιστρέψει το 50% του
φόρου και ολόκληρη την έκτακτη εισφορά στους πραγµατικούς
επαγγελµατίες.

Ο τουρισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πυλώνας της
ελληνικής οικονοµίας. Τέτοιες στρεβλώσεις και δυσλειτουργίες
βλάπτουν και τους επαγγελµατίες του τουρισµού και την εθνική
οικονοµία. Οφείλουµε να πατάξουµε τέτοια φαινόµενα και το κά-
νουµε.

Στην ίδια κατεύθυνση κινείται και η διάταξη για την έκπτωση
των αµοιβών ιατρών και δικηγόρων από το εισόδηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πάταξη της φοροδιαφυγής
αποτελεί, κατά τη γνώµη µου, συλλογική, κοινωνική και πολιτική
ευθύνη. Το να ζητάµε απόδειξη για κάθε υπηρεσία που µας πα-
ρέχεται θα έπρεπε να είναι το αυτονόητο. Επειδή, όµως, στην
πράξη δεν συµβαίνει, το κράτος έρχεται να θεσπίσει κίνητρα του-
λάχιστον για δύο επαγγελµατικές οµάδες που αµείβονται αδρά
και φοροδιαφεύγουν συχνά. Η δική µου ευχή –και πιστεύω όλων
µας- είναι το µέτρο να επεκταθεί και σε όλες τις υπηρεσίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βιώνουµε µία µεγάλη οικονο-
µική καταιγίδα που ξέσπασε στην Αµερική, πέρασε τον Ατλαντικό
και, βεβαίως, έχει επηρεάσει βαθιά όλες τις ισχυρές χώρες της
Ευρωζώνης. Από αυτήν τη λαίλαπα δεν θα µπορούσε να ξεφύγει

και η πατρίδα µας.
Παρ’ όλα αυτά, όµως, µε µέτρα ευθύνης, µε µέτρα σοβαρό-

τητας καταφέραµε να ανταποκριθούµε σε αυτήν την πραγµατικά
δύσκολη και τροµερή συγκυρία, να πάρουµε µέτρα και πρωτο-
βουλίες και πραγµατικά σήµερα, σε σχέση µε τις άλλες χώρες
όλοι οι δείκτες να είναι πάνω από το µέσο όρο. Όταν στην Ισπα-
νία η ανεργία έχει φτάσει στο 17%, όταν ισχυρές χώρες της Ευ-
ρωζώνης βρίσκονται σε ύφεση µε αρνητικούς ρυθµούς
ανάπτυξης, η χώρα µας βρίσκεται σε ένα πολύ καλό επίπεδο.

Βεβαίως, αυτή η Κυβέρνηση έχει επιλέξει το δύσκολο δρόµο,
το δρόµο της ευθύνης και το δρόµο της σοβαρότητας. Θέλουµε,
όπως επανειληµµένα έχει πει ο Πρωθυπουργός Κώστας Καρα-
µανλής, σε αυτήν τη δύσκολη συγκυρία να πούµε την αλήθεια
στον ελληνικό λαό. Θέλουµε να είµαστε χρήσιµοι στον τόπο µας
και όχι αρεστοί. Αυτό το δρόµο της ευθύνης εµείς είµαστε απο-
φασισµένοι να ακολουθήσουµε απαρέγκλιτα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών κ.
Μπέζας.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Κυρία Πρόεδρε, αρχικά θέλω να κάνω µία επαναδιατύ-
πωση.

Η παράγραφος 1 του άρθρου 8 επαναδιατυπώνεται ως εξής:
«Τα ποσά της παραγράφου 4 του άρθρου 4 του Κώδικα Φο-

ρολογίας Εισοδήµατος που καταβάλλονται στους υπαλλήλους
του Υπουργείου Εξωτερικών που υπηρετούν στην αλλοδαπή,
απαλλάσσονται από το φόρο εισοδήµατος».

Είναι µία νοµοτεχνική επαναδιατύπωση και δεν αλλάζει σε τί-
ποτα η ουσία της συγκεκριµένης διάταξης.

Τώρα θα προσπαθήσω να δώσω κάποιες εξηγήσεις για τα θέ-
µατα τα οποία ετέθησαν στη συζήτηση για τα συγκεκριµένα
άρθρα που συζητούµε σε αυτήν την ενότητα από τους συναδέλ-
φους.

Στο άρθρο 1, θεσπίζεται αυτή η νέα εταιρική µορφή για την
απόκτηση ιδιωτικών πλοίων αναψυχής. Έχει παρατηρηθεί ότι οι
περισσότεροι προτιµούν να επιλέγουν αλλοδαπές εταιρείες ως
συνιδιοκτήτριες των ιδιωτικών σκαφών αναψυχής και νηολογούν
αυτά τα σκάφη όχι στο ελληνικό νηολόγιο, αλλά σε αλλοδαπά
νηολόγια. Είναι αξιοσηµείωτο ότι µόνο στην Ελλάδα κυκλοφο-
ρούν τόσα πολλά ιδιωτικά σκάφη αναψυχής µε σηµαίες άλλων
χωρών και όχι ελληνικές …

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συγγνώµη κύριε Υφυ-
πουργέ, να σας διακόψω µισό λεπτό.

Την προσθήκη που διαβάσατε στην αρχή, παρακαλώ να την
καταθέσετε στα Πρακτικά.

Ευχαριστώ.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-

µικών): Βεβαίως, κυρία Πρόεδρε, την καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών

κ. Αντώνιος Μπέζας καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα προσθήκη, η οποία έχει ως εξής:

«Άρθρο 8
Η παράγραφος 1 του άρθρου 8 επαναδιατυπώνεται ως εξής:
«Τα ποσά της παραγράφου 4 του άρθρου 4 του Κ.Φ.Ε. που κα-

ταβάλλονται στους υπαλλήλους του Υπουργείου Εξωτερικών
που υπηρετούν στην αλλοδαπή απαλλάσσονται από το φόρο ει-
σοδήµατος».»)

Ακριβώς, λοιπόν, για να ενισχύσουµε την ανταγωνιστικότητα
του ελληνικού νηολογίου κρίθηκε αναγκαίο να ιδρύσουµε αυτήν
την ειδική µορφή νοµικού προσώπου µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα, µε αποκλειστικό σκοπό την απόκτηση ιδιωτικών σκαφών
αναψυχής. Με τον τρόπο αυτό θα παρέχει τη δυνατότητα σε αυ-
τούς που πραγµατικά θέλουν να έχουν ένα ιδιωτικό σκάφος ανα-
ψυχής, να χρησιµοποιούν αυτή τη νέα εταιρική µορφή, την
εταιρεία ιδιωτικών πλοίων αναψυχής.

Το είπα και στη χθεσινή συνεδρίαση, αλλά θα ήθελα και εδώ να
το διευκρινίσω. Στην αρχική διάταξη, η οποία είχε κατατεθεί και
συζητηθεί στην επιτροπή, αφαιρέθηκαν ρυθµίσεις ώστε το τελικό
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κείµενο να είναι συµβατό µε την έννοια της αστικής µη κερδο-
σκοπικής εταιρείας. Αφαιρέθηκαν, δηλαδή, ρυθµίσεις οι οποίες
ούτως ή άλλως εφαρµόζονται από τις διατάξεις που αφορούν τις
αστικές εταιρείες και δεν υπήρχε κανένας λόγος να υπάρχουν
αυτές οι ρυθµίσεις σε ένα φορολογικό νοµοσχέδιο.

Στο άρθρο 2, θεσπίζεται ο ειδικός φόρος των ιδιωτικών και
επαγγελµατικών πλοίων αναψυχής. Επαναλαµβάνω ότι δεν είναι
δυνατόν να µην επιµεριστεί ένα µέρος της κοινωνικής δαπάνης
στους ιδιοκτήτες σκαφών αναψυχής, οι οποίοι εξ ορισµού είναι
οικονοµικά ευπορότεροι και εποµένως µπορούν να συνεισφέ-
ρουν περισσότερα.

Η επιβολή του ειδικού φόρου έχει ανταποδοτικό χαρακτήρα. Ο
κρατικός Προϋπολογισµός έχει επιβαρυνθεί τα τελευταία χρόνια
µε µία σειρά από δαπάνες για την εξυπηρέτηση των ιδιωτικών
και επαγγελµατικών σκαφών αναψυχής. Ο ειδικός φόρος δια-
µορφώνεται κατά κλιµάκια, ανάλογα µε το µήκος του σκάφους
και µε το αν πρόκειται για ιστιοφόρα ή για µηχανοκίνητα σκάφη
αναψυχής. Από τις διατάξεις προκύπτει ότι θα απαλλάσσονται
τα ιστιοφόρα τα οποία είναι κάτω από δεκαπέντε µέτρα και τα
µηχανοκίνητα τα οποία είναι κάτω από δέκα µέτρα.

Ετέθη το θέµα του κριτηρίου, γιατί ελήφθη το κριτήριο του µή-
κους του σκάφους για τη θέσπιση του συγκεκριµένου φόρου.
Επιλέχθηκε ένα «αντικειµενικό» -θα έλεγα- κριτήριο, όπως το
µήκος, διότι δεν πρόκειται για φόρο εισοδήµατος ή φόρο στα
κέρδη των σκαφών για να φορολογούνται τα πλοία µε βάση την
αξία τους. Εξάλλου είναι γνωστό ότι ούτε τα τέλη κυκλοφορίας,
τα οποία επιβάλλονται στα αυτοκίνητα και έχουν την ίδια φύση,
είναι ανταποδοτικής µορφής µε αυτό το φόρο, δεν υπολογίζο-
νται µε βάση την αξία ή την παλαιότητά τους. Ένα αυτοκίνητο
δύο χιλιάδων κυβικών µιας συγκεκριµένης εταιρείας µπορεί να
έχει εντελώς διαφορετική αξία από ένα επίσης ίδιο αυτοκίνητο
δύο χιλιάδων κυβικών µιας άλλης εταιρείας. Εδώ ο φόρος αυτός
έχει ένα χαρακτήρα ανταποδοτικού τέλους για τις υπηρεσίες τις
οποίες προσφέρει το κράτος προς τους κατόχους ιδιωτικών και
επαγγελµατικών σκαφών αναψυχής.

Εξάλλου και ο ειδικός φόρος στα σκάφη αναψυχής, που είχε
θεσµοθετηθεί µε το ν. 2743/1999 επί ΠΑΣΟΚ και καταργήθηκε
στη συνέχεια µε τον ν. 3182/2003, προέβλεπε κάποιας µορφής
τέλη κυκλοφορίας για τα σκάφη αναψυχής και συγκεκριµένα
προσδιόριζε αυτά τα τέλη σε 2000 δραχµές ανά µέτρο µήκους
του σκάφους.

Για τα µηχανοκίνητα και τα ιστιοφόρα επαγγελµατικά πλοία
αναψυχής ο ειδικός φόρος θα επιστρέφεται κατά ποσοστό 50%
εφόσον οι υπόχρεοι τηρούν τα κριτήρια που αποδεικνύουν ότι
είναι επαγγελµατίες και τα οποία θα καθοριστούν µε κοινή
υπουργική απόφαση, όπως αναφέρθηκε και στη χθεσινή συζή-
τηση, των Υπουργών Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εµπορικής
Ναυτιλίας, που θα εκδοθεί το επόµενο διάστηµα.

Η διαδικασία αυτή, δηλαδή, το να καταβάλουν το σύνολο του
φόρου και να επιστραφεί όχι το επόµενο έτος –δεν αναφέρει
πουθενά ο νόµος ότι το 50% θα επιστραφεί το επόµενο οικονο-
µικό έτος- αλλά άµεσα µετά την καταγραφή των σκαφών, γίνεται
για να πραγµατοποιηθεί µια καταγραφή και ένας έλεγχος ώστε
να δούµε ποιοι πραγµατικά είναι επαγγελµατίες. Στη συνέχεια,
αµέσως, θα επιστραφεί το 50%. Η διαδικασία αυτή θα γίνει µόνο
µια χρονιά, φέτος. Αυτό αναφέρεται µε βάση και τις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις τις οποίες καταθέσαµε χθες. Προφανώς έκτακτη ει-
σφορά δεν υπάρχει γιατί είναι εφάπαξ και δεν υπάγονται στην
έκτακτη εισφορά οι κάτοχοι επαγγελµατικών πλοίων αναψυχής.
Τα επόµενα χρόνια οι κάτοχοι των επαγγελµατικών πλοίων ανα-
ψυχής θα πληρώνουν το 50% του ειδικού φόρου που προβλέπε-
ται για τα ιδιωτικά σκάφη αναψυχής.

Θα διευκρινιστεί επίσης µε εγκύκλιο ότι για τον υπολογισµό
της συνολικής διάρκειας αυτών των σαράντα ηµερών που απαι-
τείται να παραµένει στην Ελλάδα ένα πλοίο αναψυχής για να είναι
υπόχρεο καταβολής του ειδικού φόρου, δεν θα προσµετράται ο
χρόνος που ένα πλοίο θα βρίσκεται αποδεδειγµένα για επισκευές
και εποµένως δεν χρησιµοποιείται πραγµατικά για αναψυχή. ∆εν
θα προσµετράται αυτός ο χρόνος, όταν αποδεδειγµένα –το απο-
δεδειγµένα θα το καθορίσουµε µε ειδική εγκύκλιο- θα βρίσκεται
για εργασίες επισκευής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα χρειαστώ κάποια λεπτά ακόµα, κυρία Πρόεδρε. Ζητώ την
ανοχή σας και την ανοχή των συναδέλφων. Θα απαντήσω σε θέ-
µατα τα οποία ετέθησαν κατά τη συζήτηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Πόσο χρόνο θέλετε συ-
νολικά;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Τέσσερα λεπτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Προσπαθήστε να ολο-
κληρώσετε.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Η έκτακτη εισφορά δεν αφορά στην ουσία τους επαγ-
γελµατίες γιατί το 100% της έκτακτης εισφοράς θα επιστραφεί
σχεδόν αµέσως µετά την καταβολή του ποσού, µόλις γίνουν οι
αναγκαίοι έλεγχοι. Και υπολογίζουµε ότι µέχρι τότε θα έχει εκ-
δοθεί και η κοινή υπουργική απόφαση η οποία θα καθορίζει τα
κριτήρια. Άρα τα επαγγελµατικά σκάφη δεν υπόκεινται –είναι ξε-
κάθαρο αυτό- στην έκτακτη εισφορά.

Επίσης δεν είναι υπόχρεα, από το να πάνε να καταβάλλουν και
το αρχικό ποσό και να επιστραφεί πίσω πάλι αυτό το ποσό, τα
µηχανοκίνητα κάτω των δέκα µέτρων, τα ιστιοπλοϊκά κάτω των
δεκαπέντε µέτρων, τα πλοία αναψυχής που είναι νηολογηµένα
στους νοµούς Έβρου, Χίου, Λέσβου, Σάµου, ∆ωδεκανήσου και
Λήµνου καθώς και τα πλοία αναψυχής µε ξένη σηµαία που είναι
ελλιµενισµένα για συνολικό διάστηµα λιγότερο από σαράντα
µέρες.

Στο άρθρο 4 γίνεται ένας προσδιορισµός της αξίας του σκά-
φους για τον υπολογισµό του φόρου προστιθέµενης αξίας. Η ση-
µερινή κατάσταση –και το είπα αυτό και στη χθεσινή συνεδρίαση-
στα σκάφη αναψυχής έχει, δυστυχώς, οδηγήσει σε καταχρήσεις
και σ’ αυτό έχει βοηθήσει και το θεσµικό πλαίσιο που υπάρχει.

Άλλος βέβαια ήταν ο σκοπός του νοµοθέτη τότε, όταν δηµι-
ούργησε το συγκεκριµένο θεσµικό πλαίσιο. Αυτό το θεσµικό
πλαίσιο καταστρατηγήθηκε. Η καταστρατήγηση του θεσµικού
πλαισίου αναδείχθηκε ακριβώς από τους ελέγχους που διενήρ-
γησαν τα συνεργεία του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών. ∆ιαπίστωσαν µια σειρά από παραβάσεις οι οποίες, κυρίως,
έχουν ως απώτερο σκοπό την αποφυγή πληρωµής του αναλο-
γούντος φόρου προστιθέµενης αξίας.

Με τη διάταξη λοιπόν αυτή θα παρέχεται η δυνατότητα στους
ιδιοκτήτες σκαφών αναψυχής, που επιθυµούν να αποχαρακτηρί-
σουν το σκάφος τους από επαγγελµατικό και να το χρησιµοποι-
ήσουν ως ιδιωτικό να περάσουν σ’ αυτή τη νέα εταιρική µορφή
την οποία θεσπίζουµε µε το άρθρο 1, να καταβάλουν το ΦΠΑ για
την αυτοπαράδοση του σκάφους σε τιµή που θα ανταποκρίνεται
στην τρέχουσα εµπορική αξία.

Εγώ πιστεύω ότι µε τις διατάξεις των άρθρων 1 έως και 4 στην
ουσία θα ωφεληθεί ο χώρος των επαγγελµατικών σκαφών ανα-
ψυχής και θα γίνει πιο ανταγωνιστικός ο κλάδος αυτός και θα ενι-
σχυθεί ο θαλάσσιος τουρισµός διότι ξεκαθαρίζει το τοπίο,
εξοµαλύνεται η αγορά των σκαφών αναψυχής και θα παραµεί-
νουν στο καθεστώς των επαγγελµατικών σκαφών αυτοί που
πραγµατικά είναι επαγγελµατίες.

Το άρθρο 5 δηµιουργεί ένα τµήµα ρευστών διαθέσιµων στη
Γενική ∆ιεύθυνση των Τελωνείων. Η Τελωνειακή Υπηρεσία από
τη φύση της είναι αρµόδια και είναι µεταξύ των αρχών που ασχο-
λούνται µε την καταπολέµηση του φαινοµένου της νοµιµοποίη-
σης εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες. Προκύπτει η
ανάγκη σύστασης αυτού του εξειδικευµένου τµήµατος στην αρ-
µόδια ∆ιεύθυνση της Γενικής ∆ιεύθυνσης Τελωνείων και Ειδικών
Φόρων Κατανάλωσης του Υπουργείου, το οποίο θα έχει σαν απο-
στολή του το συντονισµό των ενεργειών για την καταπολέµηση
αυτού του φαινοµένου. Θα υπάρχει µία καθοδήγηση όλων των
Τελωνειακών Αρχών.

Η σύσταση αυτού του τµήµατος δεν έγινε για να «τακτοποιή-
σουµε» κάποιους ηµέτερους, εξάλλου θα στελεχώνεται από
υπαλλήλους που υπηρετούν ήδη στο Υπουργείο Οικονοµίας και
Οικονοµικών. Η σύσταση αυτή επιβάλλεται -θα έλεγα- από την
αναθεώρηση των συστάσεων της Οµάδας ∆ιεθνούς Χρηµατοοι-
κονοµικής ∆ράσης, της FATF και τον κανονισµό 1889/2005, διότι
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αυτός ο κανονισµός επεκτείνει τον έλεγχο ρευστών διαθέσιµων
στα σηµεία εισόδου και εξόδου από το έδαφος της Κοινότητας
και ο έλεγχος αυτός ανατίθεται στις Τελωνειακές Αρχές. Πρέπει,
εποµένως, να υπάρχει ένα τέτοιο τµήµα στην αντίστοιχη ∆ιεύ-
θυνση του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών για να συ-
ντονίζει τον έλεγχο τον οποίο κάνουν οι κατά τόπους
Τελωνειακές Αρχές στα συνοριακά τελωνεία της χώρας.

Θα κάνω και µία αναφορά, διότι ετέθη στη συζήτηση αυτό το
θέµα προηγουµένως. Όχι µόνο δεν έχουµε καταργήσει την Αρχή
για το ξέπλυµα χρήµατος, αλλά έχουµε ενσωµατώσει πλήρως
την κοινοτική νοµοθεσία στην εθνική νοµοθεσία για το ξέπλυµα
χρήµατος, τις συστάσεις της FATF και έχουµε αναβαθµίσει τη
λειτουργία της επιτροπής, διότι υπάρχει πλέον Επιτροπή για το
ξέπλυµα χρήµατος. Εξάλλου, δεν υπήρξε ποτέ ανεξάρτητη αρχή
κατά την έννοια σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στο Σύνταγµα,
οιονεί Ανεξάρτητη Αρχή είχαν, η υπηρεσία µετετράπη σε επι-
τροπή και η οιονεί αυτή Ανεξάρτητη Αρχή εποπτευόταν από το
Υπουργείο Οικονοµίας και Οικονοµικών και αυτή η επιτροπή επο-
πτεύεται από το Υπουργείο Οικονοµίας και Οικονοµικών και µε
τις τελευταίες νοµοθετικές πρωτοβουλίες που πήρε η Κυβέρ-
νηση έχουµε αναβαθµίσει σηµαντικά τις αρµοδιότητες, αλλά και
τη λειτουργία αυτής της επιτροπής για τον έλεγχο του ξεπλύµα-
τος χρήµατος.

Στο άρθρο 7 έχουµε τις διατάξεις για την έκπτωση των αµοι-
βών των ιατρών και των δικηγόρων από το εισόδηµα. Σκοπός µας
είναι να γίνει το σύστηµα δικαιότερο, να περιοριστεί η φοροδια-
φυγή, διότι πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι υπάρχει µία εκτεταµένη
φοροδιαφυγή στους συγκεκριµένους κλάδους µέσα από τη δη-
µιουργία αντικρουόµενων φορολογικών συµφερόντων. Εντελώς
ενδεικτικά θα σας αναφέρω, µε βάση τα στοιχεία της Γενικής
Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων, ότι το συνολικό φο-
ρολογούµενο εισόδηµα, κατά µέσο όρο, από τους δικηγόρους
για το οικονοµικό έτος 2005 ήταν σχεδόν 22.000 ευρώ, για το οι-
κονοµικό έτος 2006 ήταν 23.700 ευρώ, για το οικονοµικό έτος
2007 ήταν 24.300 ευρώ και το 70% από αυτά τα δηλωθέντα ει-
σοδήµατα αναφέρονται στη δικηγορική δραστηριότητα. Το υπό-
λοιπο 30% είναι εισοδήµατα από άλλες πηγές. Είναι ξεκάθαρο
ότι εδώ υπάρχει ένας χώρος εκτεταµένης φοροδιαφυγής και νο-
µίζω ότι µε αυτό το ισχυρό κίνητρο θα έχουµε θετικά αποτελέ-
σµατα.

Ως προς το άρθρο 8 που αναφέρεται στις αποδοχές των υπαλ-
λήλων του Υπουργείου Εξωτερικών, έγινε και µία αναδιατύπωση.
Η εξαίρεση από την αυτοτελή φορολόγηση δικαιολογείται από
τον αποζηµιωτικό χαρακτήρα που έχουν αυτές οι αποδοχές, οι
οποίες καλύπτουν αυξηµένες επαγγελµατικές υποχρεώσεις, αυ-
ξηµένο κόστος διαµονής στην αλλοδαπή, ειδικές συνθήκες δια-
βίωσης και δεν παραβιάζεται σε καµµία περίπτωση η αρχή της
φορολογικής ισότητας, αφού, σύµφωνα µε τη νοµολογία του φο-
ρολογικού δικαίου είναι δυνατή η θέσπιση διαφοροποιήσεων στη
φορολογική µεταχείριση, εάν υπάρχουν διαφορετικές συνθήκες.

Και τελειώνω µε το άρθρο 10 για την παράταση της παραγρα-
φής. Παρατείνεται πράγµατι για έξι µήνες αυτή η παραγραφή, η
οποία έληγε στις 31-12-2009. Είπα ότι αυτή η παράταση της πα-
ραγραφής, η οποία αφορά σωρευτικά τέσσερις χρήσεις 2000,
2001, 2002 και 2003 γίνεται διότι αυτήν την περίοδο οι εφορίες
και τα ελεγκτικά κέντρα είναι επιφορτισµένες µε µεγάλο όγκο
δουλειάς, µε τις διορθώσεις του Ε9 για τον υπολογισµό του
ΕΤΑΚ, µε την είσπραξη της έκτακτης εισφοράς και ενώ συγχρό-
νως βρίσκονται σε διαδικασίες κοινοποίησης και αποδοχής εκ-
καθαριστικά σηµειώµατα περαίωσης και διαδικασίες περαίωσης
στη φορολογία κεφαλαίου.

Οι υποθέσεις οι οποίες θα ελεγχθούν, µε αυτήν την παράταση
παραγραφής την οποία προφανώς δίναµε είναι πρώτον, οι επι-
χειρήσεις µε τζίρο πάνω από 9.000.000 ευρώ που υπάγονται στην
ελεγκτική αρµοδιότητα του ∆ΕΚ, διότι αυτές οι επιχειρήσεις δεν
µπορούν να περαιώσουν σύµφωνα µε τις διατάξεις περαίωσης.
Η περαίωση σταµατάει µέχρι το επίπεδο των ∆ΕΚ. ∆εύτερον, οι
επιχειρήσεις οι οποίες έχουν πλαστά και εικονικά τιµολόγια ως
προς τη συναλλαγή και δεν µπορούν να περαιώσουν και, τρίτον,
οι επιχειρήσεις που δεν ήρθαν να περαιώσουν για τον α’ ή β’
λόγο, διότι η περαίωση είναι εθελοντική.

Όλες αυτές οι υποθέσεις θα ελεγχθούν. ∆εν υποκρύπτουν
κατ’ ανάγκη φοροδιαφυγή. Ορισµένες από αυτές προφανώς και
θα υποκρύπτουν περιπτώσεις φοροδιαφυγής, γι’ αυτές όµως
που υπάρχει φοροδιαφυγή εγώ πιστεύω ότι έπρεπε να επικρο-
τήσετε αυτό το µέτρο της παράτασης. ∆ίνουµε την παράταση,
προκειµένου αυτές οι επιχειρήσεις να ελεγχθούν και να καταλο-
γιστούν τα ποσά τα οποία πρέπει να καταλογιστούν.

Και ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε, πολύ γρήγορα µε µία σύ-
ντοµη αναφορά για το θέµα της έκτακτης εισφοράς. Η έκτακτη
εισφορά η οποία επιβλήθηκε µε το ν. 3758/2009 είναι σύµφωνη
µε τις φορολογικές αρχές του Συντάγµατος, διότι το Σύνταγµα
λέει ότι όλοι οι πολίτες πρέπει να συνεισφέρουν ανάλογα µε τη
φοροδοτική τους ικανότητα.

Είναι σύµφωνη µε τη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, διότι όταν επεβλήθη η έκτακτη εισφορά δεν είχαµε στη
διάθεσή µας τα εισοδήµατα του 2008. Αναγκαστικά έπρεπε να
ανατρέξουµε στα εισοδήµατα του 2007. Και βεβαίως αυτή η
έκτακτη εισφορά είναι σύµφωνη µε τις αρχές της κοινωνικής δι-
καιοσύνης, διότι όλοι πρέπει να συνεισφέρουν για την αντιµετώ-
πιση της κρίσης και περισσότερο αυτοί που έχουν αυξηµένη
φοροδοτική ικανότητα που διαπιστώνεται από το εισόδηµά τους.

Επειδή ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ ανα-
φέρθηκε στο άρθρο του κ. Φορτσάκη που νοµίζω ότι είναι καθη-
γητής του ∆ιοικητικού ∆ικαίου. Αν συνηθίζει να µελετάει τα
άρθρα των καθηγητών τού συνιστώ να µελετήσει και τα άρθρα
των συνταγµατολόγων κ. Τσάτσου και κ. Κασσιµάτη, οι οποίοι
λένε ξεκάθαρα ότι µε τις µεθοδεύσεις του σε σχέση µε την
εκλογή του Προέδρου της ∆ηµοκρατίας το ΠΑΣΟΚ παραβιάζει
ευθέως το Σύνταγµα. ∆εν µπορείτε, λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι
του ΠΑΣΟΚ, να ερµηνεύετε το Σύνταγµα κατά το δοκούν ανά-
λογα µε τις πολιτικές προθέσεις και επιδιώξεις σας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο εισηγη-
τής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Καλλιώρας.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ: Θα απέφευγα τη δευτερολογία αλλά δέ-
χτηκα να µιλήσω µόνο και µόνο για ένα λόγο. Γιατί κατά την ει-
σήγησή του ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης έθιξε
µέσα σε όλα τα άλλα θέµατα ένα θέµα το οποίο µε εξοργίζει ιδι-
αίτερα όταν το ακούω από συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης.

Αναφέρθηκε σε κάποια στοιχεία στατιστικά και αριθµητικά που
είχαν σχέση µε την «κακοδιαχείριση» της Νέας ∆ηµοκρατίας και
αναφέρθηκε ακόµα στα ελλείµµατα και στο χρέος. Έχω να πω
τρία πράγµατα γι’ αυτό το θέµα. Κανονικά το ΠΑΣΟΚ θα έπρεπε
να είχε διαγράψει από τις τοποθετήσεις του τις λέξεις δηµόσιο
χρέος, έλλειµµα, Χρηµατιστήριο. Αυτά που έχει κάνει στον ελλη-
νικό λαό που είναι ανοµολόγητα.

Θα µπω στην ουσία του πράγµατος µόνο µε δυο στοιχεία γι’
αυτήν την υπόθεση. Είµαστε µέσα στη διεθνή κρίση. Ο Πρόεδρος
του ΠΑΣΟΚ δεν κατάλαβε από διεθνή κρίση. Τη στιγµή που ο
Πρωθυπουργός βρισκόταν στο Λονδίνο, στο Βερολίνο, γινό-
ντουσαν συζητήσεις προ ηµερησίας διατάξεως τρεις τον αριθµό,
είδε τον κ. Τρισέ. ∆ηλαδή, είχαµε ένα µπαράζ από υποχρεώσεις
που είχε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός σε σχέση µε τη διεθνή κρίση
και την αντιµετώπισή της. Όµως, ο κ. Παπανδρέου τον ίδιο καιρό
µε δύο συνεντεύξεις του τραυµάτισε τη χώρα µας.

Θέλω να πω ότι το ΠΑΣΟΚ κάνει πολύ µεγάλο λάθος να ανα-
φέρεται στα ζητήµατα του ελλείµµατος και των χρεών. Πρέπει,
δε, να αναφερθώ σε δύο δηλώσεις. Η πρώτη είναι του Ζαν-Κλοντ-
Γιούνκερ τον µήνα που φεύγαµε από την επιτήρηση για τη δια-
δικασία του υπερβολικού ελλείµµατος τον Ιούνιο του 2007. Τα
κόµµατα έχουν τις απόψεις τους. Γι’ αυτό ας ακούσουµε τι λένε
οι ουδέτεροι παράγοντες. Έλεγε, λοιπόν επί λέξει, ο Πρωθυ-
πουργός του Λουξεµβούργου στις 5 Ιουνίου 2007 τα εξής:
«Έδωσα συγχαρητήρια στον Έλληνα Υπουργό για τις εξαιρετι-
κές προσπάθειες της Κυβέρνησης για την εξυγίανση της ελληνι-
κής οικονοµίας». Όλοι µας θυµόµαστε ποια ήταν η κατάσταση
όταν ανέλαβε η νέα Κυβέρνηση. Και συνέχισε «οι επιδόσεις της
Ελληνικής Κυβέρνησης είναι πολύ εντυπωσιακές». Και µάλιστα
επειδή ξανά ήσασταν «παπαγαλάκια» δεύτερη φορά για το ίδιο
θέµα που θίγω, ακούστε τι είπε ο κ. Αλµούνια στις 22-1-2009 όταν
προβλέπατε όχι µόνο εσείς αλλά και πολλοί υψηλόβαθµοι του
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κόµµατός σας ότι η Ελλάδα θα αναγκαστεί να πάει στο ∆ιεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο για να υποβάλει τα πολιτικά και οικονοµικά
της σέβη.

Λέει, λοιπόν, ο κ. Αλµούνια αναντίστοιχα µε εσάς που πολε-
µούσατε την πατρίδα µας, το εξής: «Η Ελλάδα ως πλήρες µέλος
της ευρωζώνης δεν χρειάζεται να προσφύγει σε κανένα διεθνή
οργανισµό ή άλλους µηχανισµούς εκτός ΟΝΕ για τις δανειακές
ανάγκες κ.λπ.», στις 22 Ιανουαρίου του 2009.

Κλείνω µε αυτό, κυρία Πρόεδρε. Στο θέµα του χρέους και του
ελλείµµατος, όταν έρχεται η Ευρώπη –και αυτό είναι το τρίτο
στοιχείο και τελειώνω- και µας λέει µε επίσηµα, οριστικά και αµε-
τάκλητα στοιχεία, τα οποία δεν θα αλλάξουν ποτέ στο µέλλον,
ότι το ΠΑΣΟΚ έκρυβε κάτω από το χαλί 16.000.000.000 ευρώ –
ακούστε το νούµερο, επίσηµο, οριστικό και αµετάκλητο- ότι το
2004 το έβαλε κάτω από το χαλί και αν προσθέσουµε
6.000.000.000 του ΟΣΕ, τότε 22.000.000.000 και 15.000.000.000
-αν συνέχιζε να κυβερνά το ΠΑΣΟΚ θα είχαµε 35.000.000.000
κάτω από το χαλί- αυτοί οι άνθρωποι µιλάνε για το χρέος;

∆εν µιλάω για το επίσηµο γραπτό χρέος, το οποίο είναι τυπω-
µένο και είναι υπερτριπλάσιο από αυτό που σας παραδώσαµε.
Θα είχαµε και 35.000.000.000 κρυφό χρέος. Σας παρακαλώ πολύ,
µην µιλάτε ποτέ για το χρέος. Είναι ντροπή σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεχίζουµε µε τη δευ-

τερολογία του εισηγητή του ΠΑΣΟΚ κ. Μακρυπίδη.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Άκουσα τον Κοινοβουλευτικό Εκ-

πρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος. Στην παρέµ-
βασή του στο σύνολο του χρόνου αναφέρθηκε στο ΠΑΣΟΚ, την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα να σας πω να µην βιάζεστε.
∆εν γίναµε ακόµη κυβέρνηση. Θα έχετε το χρόνο, αύριο που θα
είµαστε κυβέρνηση, να µας κάνετε κριτική. Προφανώς σήµερα
υπάρχει Κυβέρνηση. Αν έχετε απόψεις και διαφωνίες επί της
ασκούµενης κυβερνητικής πολιτικής, ιδού η Ρόδος, ιδού και το
πήδηµα. Τοποθετηθείτε και κάντε κριτική. ∆εν καταλαβαίνουµε
την σκοπιµότητα της επικέντρωσης και µόνο στο κόµµα µας ή
µάλλον αρχίζουµε να καταλαβαίνουµε, βάζετε πλάτη φαίνεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα την παρέµβαση του κ.
Σούρλα, του αξιότιµου συναδέλφου και Αντιπροέδρου της Βου-
λής. Ανέτρεξε στο 1996 προκειµένου να βρει επιχείρηµα για να
στηρίξει τις επιλογές και τα φοροεισπρακτικά µέτρα της Κυβέρ-
νησής του σήµερα.

Θα ήθελα να είµαστε ξεκάθαροι, αγαπητοί συνάδελφοι. Τα
όποια λάθη του χθες δεν µπορούν να είναι άλλοθι για τα σηµε-
ρινά οικονοµικά εγκλήµατα που κάνει η Κυβέρνηση της Νέας ∆η-
µοκρατίας µε µια σειρά νοµοθετικών πρωτοβουλιών.

Εγώ δεν θα πάω στο 1996, κύριε Υπουργέ. ∆εν σας αφορά
προσωπικά, αφορά όµως την Κυβέρνησή σας. Να σας θυµίσω τι
κάνατε τον Αύγουστο του 2004 -ήσασταν µόλις πέντε µηνών Κυ-
βέρνηση- σε σχέση µε τη ρύθµιση όσον αφορά το ξέπλυµα βρώ-
µικου χρήµατος. ∆ίνατε την δυνατότητα σε αυτούς που είχαν…

ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ: Πόσα χρήµατα ήταν;
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Σας παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
…που είχαν καταθέσεις στο εξωτερικό χωρίς έλεγχο πού βρή-

καν τα λεφτά, να µπορούν να τα νοµιµοποιήσουν µε µια επιβολή
3%. ∆εν θα πω…

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): ∆εν ισχύει αυτό που λέτε, κύριε συνάδελφε.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Κύριε Υπουργέ…
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-

µικών): Οι διατάξεις του νόµου για το ξέπλυµα βρώµικου χρή-
µατος εξακολουθούσαν να ισχύουν…

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Αν µου επιτρέπετε, θα ήθελα να
κρατήσω το χρόνο µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Μπέζα, θα πά-
ρετε το λόγο µετά. Σας παρακαλώ, µην διακόπτετε.

Συνεχίστε, κύριε Μακρυπίδη.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: …το νόµο 3259/2004, άρθρο 38.

«Νοµιµοποιήθηκαν οι καταθέσεις που βρίσκονται στο εξωτερικό
και προέρχονται από φοροδιαφυγή, υπεξαίρεση και άλλες πα-
ράνοµες οικονοµικές δραστηριότητες».

∆ιευκολύνθηκε το βρώµικο χρήµα µε τη δυνατότητα µόνο επι-
βάρυνσης φόρου 3%, στο πλαίσιο εισροής εσόδων που είχατε
ανάγκη κατά πώς εσείς λέγατε. Το δεύτερο…

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Οι φορολογικές διατάξεις συνέχιζαν να ισχύουν, φορο-
λογικός έλεγχος δεν γινόταν. Τα έχουµε ξεκαθαρίσει αυτά.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα σας θυµίσω ότι
αµέσως ένα µήνα µετά, µε άλλη υπουργική απόφαση –και δεν
είναι τυχαίο ότι επιλέγετε υπουργικές αποφάσεις, όχι νοµοθετι-
κές ρυθµίσεις- ανοίξατε τα γνωστά πλέον αµαρτωλά Τελωνεία
Νίκης και ∆οϊράνης.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Επετράπη η είσοδος προϊόντων…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Υπουργέ, θα τα
πείτε µετά. Μην διακόπτετε.

Συνεχίστε, κύριε Μακρυπίδη, και ολοκληρώστε.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: ∆εν καταλαβαίνω ή µάλλον αρχίζω

να καταλαβαίνω. Επετράπη τότε ο εκτελωνισµός τσιγάρων, πε-
τρελαιοειδών από τα προβληµατικά τελωνεία, όπου είχαµε τότε
την εξόφληση προεκλογικών γραµµατίων υµετέρων. Και αµέσως
µετά από δέκα µήνες αλλάξατε την απόφαση και σταµάτησε η
συγκεκριµένη…

ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ: Ποιοι είναι οι ηµέτεροι;
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Κάποιοι συγκεκριµένοι εξαγωγείς

πετρελαίου Βορείου Ελλάδος.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ: Ονόµατα και διευθύνσεις. Τι σηµαίνει «κά-

ποιοι»;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ, κύριοι συ-

νάδελφοι, µην κάνετε διάλογο!
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Το ξέρετε, κύριε συνάδελφε. Επα-

ναλαµβάνω, για να γινόµαστε κατανοητοί στο ποιους αναφερό-
µαστε. Άρα, δεν µπορούν σήµερα οι της Νέας ∆ηµοκρατίας να
εγκαλέσουν το ΠΑΣΟΚ για το χθες, προκειµένου να συνεχίσουν
σήµερα τις συγκεκριµένες αυτές φοροεισπρακτικές πολιτικές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου, κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα να αναφερθώ, κύριε Υπουργέ, στην τροπολογία που

κάνετε, όσον αφορά το άρθρο 8. Απ’ ό,τι διαβάζω, επαναδιατυ-
πώνετε –νοµίζω ότι είναι η δεύτερη επαναδιατύπωση που κάνετε-
τα ποσά της παραγράφου κ.ο.κ..

Απ’ ό,τι βλέπω από την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας
της Βουλής, σας εφιστούν την προσοχή ότι θα πρέπει να υπάρ-
χει πληρέστερη διατύπωση ως προς το λόγο που απαλλάσσετε
αυτούς από το φόρο. Υπάρχουν και άλλοι εργαζόµενοι στο εξω-
τερικό Έλληνες πολίτες. Γιατί µόνο για τους υπαλλήλους του
Υπουργείου Εξωτερικού υπάρχει αυτή η ευνοϊκή ρύθµιση; Προ-
φανώς, παραµένουν όλοι οι λόγοι που σας είπαµε γιατί είναι µε-
γάλο το δώρο που κάνετε στους συνεργάτες της Υπουργού
Εξωτερικών, της τάξεως των 16.500.000 ευρώ.

Θα ήθελα να κλείσω, κυρία Πρόεδρε, µε µια αναφορά µας στο
άρθρο 11 για την παράταση προθεσµίας στα µέλη του ΣΕΠ,
κύριε Υπουργέ. Το Μάρτη φέρατε αντίστοιχη διάταξη και παρα-
τείνεται µέχρι –αν δεν κάνω λάθος- τις 31 Αυγούστου.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Το Μάρτη θεσπίσαµε τη συγκεκριµένη διαδικασία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Υπουργέ, θα πά-
ρετε το λόγο αµέσως µετά. Λίγο υποµονή παρακαλώ.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Από τότε που θεσπίσατε τη διάταξη
µέχρι σήµερα, προβήκατε σε κάποιες ενέργειες, επιβάλατε κά-
ποιες ποινές γιατί αυτοί δεν συµµορφώθηκαν; Όχι. Απλώς πα-
ρατείνεται.

Ξέρετε σε ποιους αναφερόµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι; Στους ιδιοκτήτες λεωφορείων, τους λεωφορειούχους της
αµαρτωλής κυβέρνησης Μητσοτάκη 1990-1993. Προφανώς, οι
Ερινύες αυτής της περιόδου και αυτής της διακυβέρνησης σάς
κατατρέχουν ακόµα και σήµερα.

Για τους λόγους αυτούς καταψηφίζουµε και τη συγκεκριµένη
διάταξη νόµου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Υπουργέ, θέλετε

1958 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



τώρα το λόγο;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-

µικών): Όχι, κυρία Πρόεδρε.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Με διακόπτατε όµως.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της ενότητας
των άρθρων 1 έως 12 και θα γίνει η ψήφισή τους χωριστά.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ: Παρών.
ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Παρών.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ: Παρών.
ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Παρών.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ: Παρών.
ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά

πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς το άρθρο 10

έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Εισερχόµεθα στη συζήτηση της δεύτερης ενότητας των άρ-
θρων 13 έως και 15.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Ηλίας Καλλιώ-
ρας.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, στο άρθρο 13 γίνεται αναφορά στα θέ-

µατα και τα ζητήµατα που έχουν σχέση µε το Νοµικό Συµβούλιο
του Κράτους. Είναι ένα σχετικά επίµαχο, από ορισµένες πλευ-
ρές, άρθρο και ακούσαµε και τους φορείς.

Η αλήθεια είναι –και θα επιχειρηµατολογήσω στο λίγο χρόνο
που έχω γι’ αυτό το άρθρο συγκεκριµένα- πως εδώ πρόκειται για
µια προσαρµογή που πρέπει να γίνει στη λειτουργία του Νοµι-
κού Συµβουλίου του Κράτους ως θεσµός και ως οργανισµός,
ούτως ώστε να προσεγγίζει τα υψηλότερα στάνταρντς που έχει
–και όντως έχει, αυτή είναι η εικόνα- σαν οργανισµός και γενικό-
τερα να ανταποκρίνεται στις ανάγκες της δηµόσιας διοίκησης
που είναι όλο και πιο δύσκολο να επιτευχθεί λόγω της παγκο-
σµιοποίησης, λόγω των εξειδικεύσεων που υπάρχουν σε ορι-
σµένα αντικείµενα και ιδιαίτερα στο Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους που εποπτεύει όλα τα Υπουργεία και πρέπει να δίνει νο-
µική υποστήριξη για όλα τα ζητήµατα, για όλα τα Υπουργεία.

Έτσι, λοιπόν, η ουσία είναι ότι εδώ χρειάζεται µία βελτίωση
της λειτουργίας, βελτίωση της αποδοτικότητας και ταυτόχρονα
ταυτοποίηση µε µία σύγχρονη πρακτική που εφαρµόζουν τα δι-
καστήρια διεθνώς και όχι µόνο.

Μέσα σε αυτά θα αναφέρω ορισµένες αλλαγές που επέρχο-
νται όπως, για παράδειγµα, η oλοµέλεια του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους πλέον χωρίζεται σε τρεις σχηµατισµούς: Η µία
είναι η πλήρης, µαζί Πρόεδρος, Αντιπρόεδροι και όλα τα µέλη
και η δεύτερη και η τρίτη είναι οι τακτικές, όπως λέγονται, που
συµµετέχει ο Πρόεδρος, οι Αντιπρόεδροι αλλά, επίσης, συµµε-

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΖ’ - 29 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1959



τέχουν οι σύµβουλοι οι οποίοι είτε είναι µε περιττό είτε µε άρτιο
αριθµό στην επετηρίδα, για να καλύψουν γενικότερα θέµατα τα
οποία θέλουν αυξηµένες πλειοψηφίες, σύµφωνα µε το νόµο.

Άλλη µία πρόβλεψη και πρόνοια του άρθρου είναι η δυνατό-
τητα που υπάρχει στο γραφείο του Προέδρου του Νοµικού Συµ-
βουλίου του Κράτους να µπορεί ο Υπουργός Οικονοµίας και
Οικονοµικών, χωρίς τη παρέµβαση της γνωστής διαδικασίας των
υπηρεσιακών συµβουλίων για να καλυφθούν προφανώς υπηρε-
σιακές ανάγκες, µε µία απόφαση να κάνει αυτή τη τακτοποίηση,
ώστε να µη χάνεται χρόνος και να είναι το Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους πιο εύκαιρο και µε πιο εύκολες διαδικασίες, για να κα-
λύπτει τις ανάγκες ως οργανισµός.

Βεβαίως θα κάνω κάποιες σκέψεις στο τρίτο σηµείο -και εδώ
είναι το βασικό σηµείο αναφοράς- όπου πλέον θα µπορεί το Νο-
µικό Συµβούλιο του Κράτους να ζητά και να έχει την υποστήριξη
για το υποστηρικτικό έργο των συµβούλων. Θα µου επιτρέψετε
να πω «την υποστήριξη της υποστήριξης».

Μέχρι σήµερα σε όλες τις υποχρεώσεις, σε όλα τα ζητήµατα
που προέκυπταν από το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, θα
έπρεπε οι σύµβουλοι, για παράδειγµα, να καταθέτουν τις προ-
τάσεις τους, τις γραπτές τους εισηγήσεις και πάει λέγοντας.
Όµως, σήµερα λόγω της παγκοσµιοποίησης, λόγω του ιδιάζο-
ντος πεδίου που υπάρχει, δεν είναι εύκολο να υποστηρίξουν οι
ίδιοι το έργο τους, διότι χρειάζεται απόλυτη εξειδικευµένη
γνώση.

Θα µου επιτρέψετε να πω ένα παράδειγµα. Για να γίνει ένα δο-
µηµένο οµόλογο, το οποίο µπορεί να είναι και µέχρι εκατό, εκα-
τόν είκοσι σελίδες, ένα ολόκληρο βιβλίο, αυτό και διδακτορικό
να έχει κάποιος, πολλές φορές µπορεί να έχει δυσκολία στο να
το αποτυπώσει. Πρέπει να είναι απόλυτα εξειδικευµένος στη χρη-
µατοοικονοµική διοίκηση. Για παράδειγµα εγώ έχω τρία µάστερ
και δύο διδακτορικά και πολλές φορές δεν καταλαβαίνω την έν-
νοια των δοµηµένων οµολόγων, αυτών των δοµικών πλαισίων
ενός βιβλίου.

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι το Νοµικό Συµβούλιο του Κρά-
τους υποχρεωτικά πρέπει να έχει εξειδικευµένους ανθρώπους
και γι’ αυτό ο νόµος λέει «σε εντελώς εξαιρετικές περιπτώσεις»,
δηλαδή µε τρεις συγκεκριµένες φράσεις αποκλείει το να δίνο-
νται έτσι αφειδώς σε οποιονδήποτε για να δει αυτά τα αντικεί-
µενα και να υποστηρίξει αυτούς που υποστηρίζουν το νοµικό
έργο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους.

Εδώ, επειδή ακούσαµε και τους φορείς, µπαίνει η εξής παρά-
µετρος: Είπαν ότι εάν σε εµάς θέλετε να φανείτε χρήσιµοι, δε-
χόµαστε να έχουµε αυτή την υποστήριξη, αρκεί να µην είναι
δικηγόρος. Εάν, δηλαδή είναι οικονοµολόγος, εάν είναι οτιδή-
ποτε άλλο, γεωτεχνικός ή άλλο επάγγελµα, δεν έχουν πρόβληµα,
αλλά δεν θέλουν να είναι δικηγόρος. Μας έχουν κάνει και ειδική
αναφορά-υπόµνηµα, υπάρχουν και οι τοποθετήσεις τους στους
φορείς που τους ακούσαµε την προηγούµενη εβδοµάδα εδώ στο
Κοινοβούλιο που σε ελεύθερη µετάφραση και αποκωδικοποίηση
των λεγοµένων τους είναι σα να λένε ότι δεχόµαστε απ’ όλους να
υπάρχει αυτή η υποστήριξη για τα ειδικότερα ζητήµατα που
έχουµε, αλλά να µην είναι δικηγόροι.

Εγώ αυτό δεν το δέχοµαι προσωπικά, διότι σήµερα όντως
υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι είναι και δικηγόροι, αλλά έχουν και
άλλες εξειδικεύσεις. Ουκ ολίγοι σήµερα έχουν πολλές, αν θέ-
λετε, ειδικότητες ή δύο ειδικότητες µαζί. ∆εν είναι λογικό, δη-
λαδή, ούτε δέχοµαι και αποδέχοµαι την επιχειρηµατολογία τους,
ότι δήθεν εµείς δεν τους εµπιστευόµαστε, ότι δήθεν δεν κάνουν
τη δουλειά τους.

Μα, η ουσία του πράγµατος είναι ότι δεν αφαιρείται κάτι, διότι
οι άνθρωποι αυτοί που θα υποστηρίξουν το έργο δεν έχουν ούτε
δικαίωµα υπογραφής. Αυτά τα οποία, δηλαδή, θα φτάσουν στα
δικαστήρια να συζητηθούν θα είναι µε υπογραφή και υποστηρι-
κτική διαδικασία από τα επίσηµα µέλη, δηλαδή, τα επίσηµα στε-
λέχη, τα τριακόσια περίπου, του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ)

Άραγε, λοιπόν, δε θέλω να µετριάζεται η αξία αυτού του πράγ-
µατος, διότι, σήµερα γνωρίζω, πάρα πολλά Υπουργεία, δηλαδή

όλα τα Υπουργεία έχουν τη βοήθεια του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους. Ξέρω ότι σε ορισµένα, τρία-τέσσερα από αυτά,
είναι τόσο εξειδικευµένα τα ζητήµατα που παρά την καλή δου-
λειά που κάνουν, έχουν πολύ καλό όνοµα έξω ως Νοµικό Συµ-
βούλιο του Κράτους. Γενικά, δηλαδή, η εικόνα που έχουµε ως
χώρα, αλλά και η προσωπική µου αντίληψη, αλλά επαναλαµβάνω
και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, αυτό που χρειάζεται αυτή τη
στιγµή είναι να υποβοηθήσουµε το έργο αυτών των ανθρώπων οι
οποίοι κουράζονται και που πολλές φορές -και το έχω ακούσει
και θα το πω δηµόσια- φέρνουν στις αίθουσες πιο γρήγορα τα ζη-
τήµατα και κλείνουν δικαστικές υποθέσεις και βλέπουν και πε-
ρισσότερες υποθέσεις στον αριθµό, πιο γρήγορα, δηλαδή και
προς την ποιοτική κατεύθυνση, αλλά και προς την ποσοτική κα-
τεύθυνση.

Άραγε, δε θέλουµε να έχουµε ούτε εγώ έχω την αίσθηση ως ει-
σηγητής ότι τους αφαιρούµε κάτι. Θέλουµε να αισθανθούν ότι
συµπληρώνουµε, τους βοηθάµε και κάνουµε το έργο τους πιο
εύκολο εκεί που, όπως ορίζουν τρεις διατάξεις συγκεκριµένα -
είναι και συγκεκριµένες οι περιπτώσεις αυτές- που είναι άκρως
εξαιρετικές περιπτώσεις.

Αυτά ήθελα να πω και ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ.

Καλλιώρα.
Το λόγο έχει ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Μακρυπίδης.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε η Κυβέρνηση δεν κάνει µόνο

µία επίθεση φοροεπιδροµής, αλλά κάνει και µία επίθεση στους
θεσµούς.

Με το άρθρο 13 που αφορά το Νοµικό Συµβούλιο του Κρά-
τους υπάρχει µία απαξίωση, µία υποβάθµιση, µία, κατά τη γνώµη
µας, αδικαιολόγητη παρέµβαση στους θεσµούς και πιο συγκε-
κριµένα, στον τρόπο λειτουργίας του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους. Έρχεται να επιβεβαιώσει µε αυτό η Κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας κατά πώς η ίδια λέει, σέβεται τους θεσµούς.

Είναι γεγονός ότι αιφνιδιαστικά, κύριε Υπουργέ, χωρίς δια-
βούλευση µε την Ένωση των Μελών του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους προχωρήσατε σ’ αυτή τη συγκεκριµένη ρύθµιση.
Και ποιους αφορά το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους; Ποιοι
είναι; Είναι νοµίζω οι δικαστές. Είναι κρατικοί λειτουργοί. Είναι
σύµβουλοι, συνεργάτες του κράτους.

Γιατί τέτοια αλαζονεία εκ µέρους σας απέναντί τους; Γιατί τέ-
τοια απαξίωση και δεν µπήκατε στοιχειωδώς στον κόπο να συ-
ζητήσετε µε την Ένωση των Μελών του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους, αλλά φέρατε τη συγκεκριµένη διάταξη ξαφνικά, χωρίς
καµµία διαβούλευση;

Και από ό,τι διαπιστώσαµε στην ακρόαση των φορέων, ήταν
όντως καταπέλτης το Προεδρείο της Ένωσης και τη φωνή αυτή
θέλατε να φιµώσετε και δεν προσήλθατε σε διάλογο µαζί τους.

Με τη διάταξη αυτή τι κάνετε, κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας;
Υποβαθµίζετε το θεσµικό ρόλο του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους. Το καθιστάτε Σώµα περιορισµένης ευθύνης και ικανό-
τητας. ∆ηλαδή, το θεωρείτε ανίκανο να χειριστεί πολύπλοκες και
δυσχερείς υποθέσεις, όπως αναφέρετε και στην εισηγητική έκ-
θεση, αλλά και όπως ο Υπουργός ανέφερε.

Με τη διάταξη αυτή ιδιωτικοποιείται το Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους στο σύνολό του. Ανακόπτεται η επεξεργασία, ο έλεγ-
χος και η κατάρτιση συµβάσεων από την καθ’ ύλην αρµόδια υπη-
ρεσία του οικείου Υπουργείου και ανατίθεται αυτή σε ιδιώτες
δικηγόρους, κατά τεκµήριο µεγαλοσχήµονες δικηγόρους, ενδε-
χόµενα να είναι και φίλα προσκείµενοι στο χώρο σας και φυσικά,
έναντι και αδράς αµοιβής και µε κοινή απόφαση του Υπουργού
Οικονοµίας και Οικονοµικών και µε τον κατά περίπτωση αρµόδιο
Υπουργό, χωρίς -όπως αναφέρεται συγκεκριµένα, κύριε
Υπουργέ- οποιαδήποτε ανάµειξη στις αποφάσεις αυτές των θε-
σµικών οργάνων του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους.

Άρα, αποφασίζουµε και διατάζουµε. Υποβαθµίζουµε και απα-
ξιώνουµε το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους. Και πέραν όλων
αυτών, έχουµε και το «µαϊντανό» µέσα στο συγκεκριµένο άρθρο
σε σχέση µε τις αποσπάσεις και τις µετατάξεις υπαλλήλων –δι-
οικητικών στην προκειµένη περίπτωση- στο Νοµικό Συµβούλιο
του Κράτους.

1960 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



Και άκουσον-άκουσον, κύριε Πρόεδρε! Επειδή εκφράζετε µία
ευαισθησία –και εγώ το δέχοµαι- σε σχέση µε τις νοµοθετικές
πρωτοβουλίες και µε το κατά πόσο αυτές όντως αγγίζουν την ευ-
αισθησία όλων µας, η συγκεκριµένη διάταξη λέει ότι αποσπώνται
υπάλληλοι από το σύνολο της Κεντρικής ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης –
και όχι µόνο- από τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, από νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου, προκειµένου να βοηθήσουν το
αναβαθµισµένο έργο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους. Μά-
λιστα, γι’ αυτούς τους διοικητικούς υπαλλήλους δεν υπάρχουν
περιορισµοί ούτε πλαφόν, χωρίς προσόντα και όπως συγκεκρι-
µένα αναφέρεται, κατά παρέκκλιση των διατάξεων περί απο-
σπάσεων και κατά παρέκκλιση κάθε άλλης γενικής ή ειδικής
διάταξης.

Αν αυτό δεν είναι φαυλότητα στο έπακρο, τότε τι είναι, κύριοι
της Κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας;

Θα ήθελα να αναφερθώ, κύριε Πρόεδρε και στο άρθρο 14.
Εγώ δέχοµαι µερικές φορές ότι η Κυβέρνηση έχει «ευήκοα ώτα»
και ακούει τις παρατηρήσεις, τις παροτρύνσεις, τις αναφορές
µας στην επιτροπή. ∆ιόρθωσε κατά τι τη συγκεκριµένη διάταξη,
όσον αφορά τις επιχορηγήσεις των φορέων, των πολιτιστικών
συλλόγων, κ.λπ., µε κάποιο περιορισµό.

Αν δεν κάνω λάθος, κύριε Υπουργέ, το πλαφόν που βάλατε
είναι τριακόσιες χιλιάδες. Και ερωτώ: Αυτό σε τι αναιρεί το
νόηµα, το περιεχόµενο και την ουσία της διάταξης, αφού όπως
είπατε αυτό ίσχυε άτυπα; Ποιος ο λόγος τώρα να φέρετε συγκε-
κριµένη νοµοθετική ρύθµιση για να δώσετε εξουσιοδοτική διά-
ταξη στον Υπουργό εν όψει εκλογών, προκειµένου να προβεί σε
«εκµαυλισµό συνειδήσεων» και φορέων στη Β Αθήνας –και όχι
µόνο- που ενδεχόµενα να έχει ανάγκες, κατασπαταλώντας τα
χρήµατα του Έλληνα πολίτη, του Έλληνα φορολογούµενου; Θα
πρέπει να έχετε περισσότερο σεβασµό στα χρήµατα του Έλληνα
πολίτη, του Έλληνα φορολογούµενου.

Και σε σχέση µε τις διατάξεις που αφορούν τα προγράµµατα
του ΟΑΕ∆, κύριε Πρόεδρε, αυτές είναι δύο. Η µία είναι για τον
ΟΑΕ∆ και η άλλη για τα βαρέα και ανθυγιεινά. Γι’ αυτό είπαµε
και επί της αρχής ότι µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο η Κυβέρ-
νηση έχει εξαπολύσει µία ακόµα φοροεπιδροµή, µία επίθεση
στους θεσµούς, όπως είπαµε προηγουµένως µε την υποβάθµιση,
την απαξίωση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους και ολο-
κληρώνει το θεάρεστο έργο µε µία επίθεση στα εργασιακά δι-
καιώµατα και στις κατακτήσεις των εργαζοµένων.

Και ερωτούµε, κύριε Υπουργέ, το εξής: Γιατί φέρνετε τη διά-
ταξη σε σχέση µε τον ΟΑΕ∆ και δίνετε τη δυνατότητα στον
Υπουργό Οικονοµίας και Οικονοµικών να κάνει χρήση του λογα-
ριασµού, του ΛΑΕΚ, δηλαδή των χρηµάτων από τους εργοδότες
και από τους εργαζόµενους στον ιδιωτικό τοµέα, που κάνουν
χρήση αυτών των χρηµάτων για να προχωρήσουν σε απόκτηση
εµπειρίας, γνώσης και εξειδίκευσης, ώστε να είναι έτοιµοι να
µπουν στην παραγωγική διαδικασία;

Με τα χρήµατα αυτά, εσείς έρχεστε να καλύψετε προεκλογι-
κές ανάγκες µε απασχολήσιµους στο δηµόσιο και ευρύτερο δη-
µόσιο τοµέα και αυτό όχι για να αποκτήσουν εµπειρία και γνώση,
όχι για να προετοιµαστούν για να µπουν έτοιµοι στην παραγω-
γική διαδικασία. Έρχονται µόνο και µόνο για να εκπληρώσουν
ανάγκες σας προεκλογικές. Συνεχίζετε τη «φαυλότητα και τον
εκµαυλισµό» συνειδήσεων εν όψει των εκλογών.

Και ξεπερνάµε τον τρόπο -θα τα πούµε βέβαια αναλυτικότερα
στην τροπολογία για τα βαρέα και ανθυγιεινά- τον αντικοινοβου-
λευτικό τρόπο που το κάνατε. ∆εν το είχατε στο ενηµερωτικό ση-
µείωµα. Το αναφέρετε στην ενηµέρωση που µας κάνατε. ∆εν το
φέρατε στο νοµοσχέδιο κατά την ψήφιση στην αρµόδια επι-
τροπή. Γιατί, κύριε Υπουργέ; Για να µην έχουν τη δυνατότητα οι
εργαζόµενοι και οι εκπρόσωποί τους να παρευρεθούν και να ανα-
πτύξουν τις θέσεις τους;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και το φέρνετε το θέµα σήµερα ούτε καν σαν σχέδιο νόµου
στο Θερινό Τµήµα, αλλά µε τροπολογία. Φέρνετε ένα σοβαρό
θέµα που απασχολεί τους εργαζόµενους και µάλιστα τους
σκληρά εργαζόµενους, αυτούς που εργάζονται κάτω από σκλη-
ρές και αντίξοες συνθήκες, µέσα από µία εξουσιοδότηση νόµου.

Άκουσον, άκουσον! Με εξουσιοδότηση νόµου, µε υπουργικές
αποφάσεις να προσθαφαιρείτε ποιοι θα είναι οι δικαιούχοι κατα-
βολής του ανθυγιεινού επιδόµατος.

Και εάν, κύριε Υπουργέ, είχαµε τον αγώνα του κ. Παπαθανα-
σίου, Υπουργού Οικονοµίας και Οικονοµικών και της κ. Πετρα-
λιά, Υπουργού Απασχόλησης, θα λέγαµε, «σηµειώσατε 1», υπέρ
της νίκης του κ. Παπαθανασίου που πήρε πάνω του την ευθύνη
να κάνει µία τέτοια αντιλαϊκή και σκληρή αντεργατική ρύθµιση.

Όµως, µας είναι αδιάφορο αν είναι µε την ευθύνη του κ. Πα-
παθανασίου ή της κυρίας Υπουργού. Ίσως εδώ να είναι και το
«παιχνίδι» που έγκειται στο ότι θα πρέπει η κυρία Υπουργός να
είναι λίγο στο απυρόβλητο για να έχει δίαυλο επικοινωνίας και
διαλόγου.

Όµως, οι εργαζόµενοι σας έχουν πάρει «χαµπάρι». Κι αν νοµί-
ζετε ότι η «ραστώνη» του καλοκαιριού δεν τους επιτρέπει να αντι-
δράσουν δυναµικά, θα τους βρείτε µπροστά σας και απέναντι
πολύ σύντοµα, το Φθινόπωρο.

Και γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, γι’ αυτό, κύριοι της Κυβέρνησης,
όχι απλώς καταψηφίζουµε, αλλά ζητάµε την απόσυρση της συ-
γκεκριµένης διάταξης, όπως και το να έρθει µε τις προϋποθέσεις
που επιβάλει ο σωστός κοινοβουλευτικός τρόπος.

Και γι’ αυτό εµείς και καταψηφίζουµε και ζητάµε την απόσυρση
και της συγκεκριµένης διάταξης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μακρυπίδη.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Καραθανασόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Είπαµε και κατά τη διάρκεια της κατ’ αρχήν συζήτησης για τις

προθέσεις της Κυβέρνησης σε σχέση µε τα συζητούµενα άρθρα
της δεύτερης ενότητας, δηλαδή τα άρθρα 13 και 15.

Αρχικά όσον αφορά στο άρθρο 13 που αφορά το Νοµικό Συµ-
βούλιο του Κράτους, θα ήθελα να πω ότι είναι ένας θεσµός ο
οποίος εντέλλεται να υλοποιήσει το νοµοθετικό πλαίσιο, να προ-
στατεύσει το δηµόσιο συµφέρον, όπως αυτό καθορίζεται σε ένα
δοσµένο νοµοθετικό πλαίσιο. Και το νοµοθετικό πλαίσιο εκφρά-
ζει κάθε φορά ένα συγκεκριµένο πολιτικό συσχετισµό δύναµης.

Από αυτήν την άποψη, αµφισβητούµε επί της ουσίας τον πραγ-
µατικό ρόλο που µπορεί να παίξει το Νοµικό Συµβούλιο του Κρά-
τους, όταν το νοµοθετικό πλαίσιο το οποίο έχει δηµιουργηθεί
ουσιαστικά επιτρέπει, διευκολύνει τη δράση του κεφαλαίου και σ’
αυτήν την κατεύθυνση υπονοµεύει το δηµόσιο συµφέρον και την
προστασία του.

Το δεύτερο ζήτηµα το οποίο θέλουµε να θέσουµε είναι το
εξής: Παρουσιάζετε τις συγκεκριµένες διατάξεις, τις οποίες φέρ-
νετε εδώ στο άρθρο 13 µε έλλειψη εµπιστοσύνης ακόµα και σ’
αυτό το θεσµό τον οποίο ουσιαστικά ελέγχετε. Πρόκειται για µία
έλλειψη εµπιστοσύνης, που αφορά στο κατά πόσο θα µπορέσει
να εξυπηρετήσει τα πολιτικά, οικονοµικά συµφέροντα τα οποία οι
κυβερνήσεις θέλουν να υλοποιήσουν. Και δεν είναι τίποτα άλλο
από τα συµφέροντα του µεγάλου κεφαλαίου, υποτάσσοντας σ’
αυτήν την κατεύθυνση τις υπόλοιπες λαϊκές ανάγκες.

Και από αυτήν την άποψη λοιπόν είναι φανερό ότι η βασική κρι-
τική η οποία µπορεί να ασκηθεί αφορά το ότι µέσα από αυτές τις
διατάξεις θέλετε έναν ακόµα µεγαλύτερο έλεγχο από τη µεριά
του Υπουργείου, όσον αφορά τη λειτουργία, τη δοµή και τη στε-
λέχωση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους. Και βεβαίως,
ισχυροποιείτε το ρόλο του Προέδρου ο οποίος είναι διορισµέ-
νος από την εκάστοτε κυβέρνηση.

Ακόµα και τις περιπτώσεις όπου υπάρχουν και ασκούνται πο-
λιτικές πιέσεις στα µέλη του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
για να έχουν θετικές γνωµοδοτήσεις απέναντι σε µία σειρά ζη-
τηµάτων που εξυπηρετούν οικονοµικά συµφέροντα, τις αξιοποι-
είτε µε τέτοιο τρόπο, ούτως ώστε στην προκειµένη περίπτωση
να οδηγήσετε σε ακόµα µεγαλύτερη υποβάθµιση, ακόµα µεγα-
λύτερη απαξίωση και συρρίκνωση του ρόλου του Νοµικού Συµ-
βουλίου του Κράτους.

Γιατί, στο κάτω-κάτω της γραφής, από µία προσπάθεια ιδιωτι-
κοποίησης της όλης λειτουργίας, είναι προτιµότερο έστω ένα όρ-
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γανο το οποίο έχει τη νοµιµοποίηση ως τµήµα της ∆ηµόσιας Κρα-
τικής ∆ιοίκησης. Και την απαξίωση, τη συρρίκνωση του ρόλου
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους ουσιαστικά την επιτυγχά-
νετε µέσα από τη δυνατότητα να προσφεύγει σε εξωτερικούς συ-
νεργάτες, στο όνοµά του, για να αποκτήσουν την εµπειρία πάνω
σε πολύ εξειδικευµένα ζητήµατα. Τουλάχιστον σε θέµατα νοµικά,
η εξειδίκευση που έχουν τα µέλη του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους είναι πολύ µεγαλύτερη για τα ζητήµατα που χειρίζονται,
από τους οποιουσδήποτε εξωτερικούς συνεργάτες. Είναι πολύ
πιο µεγάλη, ακριβώς λόγω του ότι έχουν συνεχή τριβή µε τα συ-
γκεκριµένα ζητήµατα. Άρα, από άποψη τεχνογνωσίας, κατά τη
γνώµη µου, δεν µπορούν να συγκριθούν µε τα εξωτερικά µεγάλα
δικηγορικά γραφεία.

Είναι φανερό γιατί το κάνετε αυτό. Αφ’ ενός µεν υπάρχουν ή
µπορεί ενδεχοµένως να υπάρχουν ιδιοτελή συµφέροντα ή µπο-
ρεί να κατηγορηθείτε για ιδιοτελή συµφέροντα, γιατί αυτές οι
παραστάσεις έχουν πολύ µεγάλες αµοιβές και αποδοχές. Στηρί-
ζετε δηλαδή τα συµφέροντα των µεγάλων δικηγορικών γρα-
φείων.

Το δεύτερο ζήτηµα έχει να κάνει µε την υπόθεση της σύ-
γκρουσης συµφερόντων. Ο εξωτερικός συνεργάτης, τα µεγάλα
δικηγορικά γραφεία ταυτόχρονα είτε στο παρελθόν είτε στο µέλ-
λον µπορεί να εξυπηρετήσουν τον αντίδικο ή να έχουν συµφέ-
ροντα από τον αντίδικο σε σχέση µε το δηµόσιο. Πώς λοιπόν
αυτή τη σύγκρουση συµφερόντων, που δεν µπορεί να εκφράζετε
στο ίδιο δικηγορικό γραφείο µπορεί να τη διασφαλίζετε µέσα απ’
αυτή τη διαδικασία;

Η τρίτη πλευρά είναι ότι µέσα απ’ αυτήν την κατεύθυνση προ-
χωρείτε στην περαιτέρω ιδιωτικοποίηση. Ουσιαστικά θέλετε να
ιδιωτικοποιήσετε τις λειτουργίες και το ίδιο το Νοµικό Συµβούλιο
του Κράτους στα πλαίσια της γενικότερης ιδιωτικοποίησης.

Εµείς αµφισβητούµε ακόµη και την αναγκαιότητα να προ-
σφεύγουν σε εξωτερικούς συνεργάτες για άλλα επιστηµονικά
αντικείµενα. Είναι σαν να λέτε ότι για ζητήµατα φορολογίας ο
φορολογικός µηχανισµός του κράτους δεν έχει το εξειδικευµένο
προσωπικό, για να παρέχει συµβουλές φορολογικού επιπέδου
και έχουν τα φοροτεχνικά γραφεία. Ή για τους µηχανικούς. Ή
για άλλα αντικείµενα. Ο κρατικός µηχανισµός και η κρατική διοί-
κηση µπορεί να στελεχώσει και να παρέχει συµβουλές στο Νο-
µικό Συµβούλιο του Κράτους για εξειδικευµένα ζητήµατα. Στο
κάτω-κάτω της γραφής το δικαστήριο για κάποια εξειδικευµένα
ζητήµατα µπορεί να καθορίσει και πραγµατογνώµονες.

Άρα, δεν υπάρχει καµµία απολύτως δικαιολογία για τις συγκε-
κριµένες διατάξεις που περιγράφονται στις παραγράφους 15, 16
και 17. Γι’ αυτό τουλάχιστον σας καλούµε να αποσύρετε τις συ-
γκεκριµένες παραγράφους, εάν δεν αποσύρετε ολόκληρο το
άρθρο. Να αποσύρετε αυτές τις συγκεκριµένες παραγράφους,
διότι δεν «πατούν» πουθενά.

Το άρθρο 15 εµείς το καταψηφίζουµε, όχι απλώς και µόνο διότι
επεκτείνει τη δυνατότητα να αξιοποιούνται τα προγράµµατα του
ΟΑΕ∆ για κατάρτιση και επανακατάρτιση των ανέργων από το
στενό ή ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, στο όνοµα του ότι και αυτοί
είναι εργοδότες, αλλά διότι διαφωνούµε µε τη δυνατότητα να
αξιοποιούνται τα χρήµατα των εργαζόµενων, τα χρήµατα που
πρέπει να πάνε στην προστασία των ανέργων, για να επιταχυν-
θούν οι διαδικασίες προώθησης της ενεργητικής µορφής απα-
σχόλησης.

Ούτε ο ιδιωτικός ούτε ο δηµόσιος τοµέας πρέπει να αξιοποιεί
αυτή τη λογική, γιατί οδηγούµαστε σε ανατροπές των εργασια-
κών σχέσεων, στη δηµιουργία της ανασφάλιστης εργασίας και
της δωρεάν απασχόλησης για τους κεφαλαιοκράτες σε βάρος
των ήδη υπαρχόντων εργαζόµενων και σε βάρος των ίδιων των
ανέργων. Αυτό είναι το ζήτηµα, ότι διατάξεις αξιοποιούνται ρου-
σφετολογικά τόσο για τον ιδιωτικό τοµέα όσο και για το δηµόσιο
και τελικά µε όλα αυτά που συµβαίνουν είναι σαν να κρυβόµα-
στε πίσω από το δάκτυλό µας. Αυτό γίνεται και τώρα. ∆ηλαδή
αξιοποιούνται αυτές οι διατάξεις ρουσφετολογικά και για τον
ιδιωτικό τοµέα. Και µάλιστα και για το ποιοι θα εξυπηρετηθούν
ρουσφετολογικά, αλλά και για το να υπάρχουν κίνητρα στους κε-
φαλαιοκράτες για τη δωρεάν απασχόληση, για την ανασφάλιστη
εργασία.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι εµείς καταψηφίζουµε
και τα τρία άρθρα που υπάρχουν στη δεύτερη ενότητα που συ-
ζητάµε τώρα. Και θα ήθελα να απαντήσω στον εισηγητή του
ΠΑΣΟΚ.

Εµείς, κύριε Μακρυπίδη, δεν βάζουµε πλάτες στη Νέα ∆ηµο-
κρατία. Τις πλάτες τις βάζει το ΠΑΣΟΚ στο να υλοποιηθεί η τα-
ξική πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας. Εµείς αντιπαλεύουµε την
ταξικότητα της Νέας ∆ηµοκρατίας στους χώρους δουλειάς, στα
εργοστάσια, στις γειτονιές, στα πεζοδρόµια, στα χωράφια. Εσείς
όµως βάζετε αυτή την πλάτη, δίνοντας τη δυνατότητα, σπρώ-
χνοντας, πιέζοντας για να δώσουν µεγαλύτερες παροχές στο µε-
γάλο κεφάλαιο. Γιατί ακριβώς κωφεύετε και δεν απαντάτε στο
συγκεκριµένο ερώτηµα που θέσαµε: Θα φορολογήσετε το εφο-
πλιστικό κεφάλαιο; Αυτό είναι το ζήτηµα. Γιατί µέχρι τώρα δεν το
φορολογείτε; Θα το φορολογήσετε; Αυτή είναι η ουσία του ερω-
τήµατος και ας αφήσουµε τα υπόλοιπα, να µην πλανώνται ως
εντυπώσεις στον αέρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε

Καραθανασόπουλε.
Το λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του Συνασπισµού Ριζοσπα-

στικής Αριστεράς, η κ. Φιλίνη.
ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε δηλώσει ήδη ότι το άρθρο 13, που αφορά το Νοµικό

Συµβούλιο του Κράτους, θα το καταψηφίσουµε. Και µέσα από
αυτό το άρθρο τονίζουµε ότι βλέπουµε ότι όλη την πολιτική των
ιδιωτικοποιήσεων, η οποία µε ένα δογµατικό τρόπο πλέον ακο-
λουθείται από την Κυβέρνηση, εισάγεται ως λογική και στον
τοµέα της νοµικής υπεράσπισης των συµφερόντων του δηµο-
σίου.

Ειδικότερα, σε σχέση µε τα τρία άρθρα που κατακρίναµε ήδη
και χθες, δηλαδή τα άρθρα 15, 16, 17, που έχουν να κάνουν µε
το άρθρο 13, που συζητάµε: Αυτές οι παράγραφοι, οι 15, 16, 17,
τονίζουµε ότι είναι αντίθετες µε το άρθρο 100 Α του Συντάγµα-
τος, παράγραφος α, που προβλέπει την αποκλειστική αρµοδιό-
τητα του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους για την υπεράσπιση
των συµφερόντων και την εκπροσώπηση του δηµοσίου. Θεω-
ρούµε ότι η εφαρµογή αυτού του άρθρου, πέρα από το ότι είναι
αντισυνταγµατική, όπως είπα και προηγουµένως, θα φέρει και
µία σειρά από δυσλειτουργίες στο ίδιο το Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους.

Και ρωτούµε: Τελικά µε ποια κριτήρια και εχέγγυα θα γίνεται
αυτή η επιλογή των δικηγόρων, των ιδιωτών δικηγόρων, τέλος
πάντων; Τι θα γίνεται στις περιπτώσεις που ανακύπτει διαφωνία
µεταξύ των µελών του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους και
αυτών των ιδιωτών δικηγόρων, όταν θα προκύπτει η διαφωνία
µεταξύ της εισήγησης των µεν και των δε; Πώς θα δεσµεύεται
πέρα από αυτά ο ιδιώτης δικηγόρος να µην αναλαµβάνει, αφ’
ενός την υπεράσπιση υποθέσεων του δηµοσίου και αφ’ ετέρου,
σε µεταγενέστερο χρόνο να αναλαµβάνει την υπεράσπιση των
αντιδίκων του δηµοσίου; Υπάρχει αυτό το πάρα πολύ σοβαρό ζή-
τηµα.

Υπενθυµίζουµε εδώ ότι τα µέλη του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους είναι πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης στο
έργο τους, τελούν σε σχέση ασυµβιβάστου µε την ιδιότητα του
δικηγόρου, ενώ είναι και υπόλογοι για ενδεχόµενες ζηµίες του
δηµοσίου κατά τον χειρισµό των υποθέσεών του. ∆εν είναι υπό-
λογοι για τέτοιου είδους ζηµίες οι ιδιώτες δικηγόροι. Το ίδιο βε-
βαίως ισχύει και είναι πάρα πολύ σοβαρό σε σχέση µε τη
συνοµολόγηση συµβάσεων του δηµοσίου. Επίσης, είναι πάρα
πολύ προβληµατική αντιστοίχως και η ανάθεση της εκπροσώπη-
σης του δηµοσίου σε δικηγόρους για τις διεθνείς διαιτησίες.

Θέλουµε να σηµειώσουµε, όπως ειπώθηκε και από τους εκ-
προσώπους του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους ότι έχουν
υπάρξει κατά καιρούς αιτήσεις εκ µέρους τους για ενίσχυση του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, µε ειδικές ενισχύσεις επι-
στηµονικές πάνω σε θέµατα τα οποία είχαν ανάγκη και δεν έχει
γίνει δεκτό το αίτηµά τους, επειδή έχει εκτιµηθεί ότι δεν έχει αυτή
τη δυνατότητα το δηµόσιο, να κάνει δηλαδή τέτοιου είδους
έξοδα. Αυτό όµως έρχεται σε αντίφαση µε το γεγονός ότι τώρα
θέλει να αναθέσει το δηµόσιο σε ιδιώτες, τους οποίους βεβαίως

1962 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



θα πληρώσει ακριβά.
Θέλουµε όµως να τονίσουµε και κάτι άλλο σε σχέση µε την πα-

ράγραφο 8 αυτού του άρθρου. Κρίνεται από τη µεριά µας αυ-
θαίρετη η παρέµβαση στη διοικητική αυτοτέλεια του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους, από τη στιγµή που δίνεται η δυνατό-
τητα στον ίδιο τον Υπουργό των Οικονοµικών να αναθέτει πα-
ράλληλα καθήκοντα στους αντιπροέδρους του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους. Και λέµε ότι είναι παρέµβαση, από τη
στιγµή που ο Υπουργός δεν είναι σε θέση να γνωρίζει καλύτερα
τις υπηρεσιακές ανάγκες του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
από τους ίδιους τους συµβούλους. Γι’ αυτό θεωρούµε ότι πρό-
κειται για µια θεσµική παρέµβαση σε θεσµικά όργανα.

Επίσης θέλουµε να πούµε ως προς την παράγραφο 9 ότι εδώ
γίνεται µία υποβάθµιση ουσιαστικά των παραµέτρων, των κρι-
τηρίων για την ένταξη και το διορισµό δοκίµων δικαστικών αντι-
προσώπων στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, καθότι µέχρι
τώρα υπήρχε το κριτήριο της άριστης γνώσης όπως λεγόταν της
ξένης γλώσσας, ενώ αυτή τη στιγµή πάει να προωθηθεί µία διά-
ταξη που να γίνονται εξετάσεις πάνω στη γλώσσα, διάταξη η
οποία ουσιαστικά καταργεί την αναγκαιότητα να υπάρχει αυτή η
άριστη γνώση, όπως είπαµε και προηγουµένως. Γενικότερα θε-
ωρούµε ότι πρόκειται για υποβάθµιση του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους, αλλά κυρίως ότι πρόκειται γι’ αυτό το άρθρο, το
άρθρο 13, το οποίο υπονοµεύει το δηµόσιο συµφέρον και υπο-
νοµεύει και το ίδιο το Σύνταγµα, εάν τελικά γίνει δεκτό.

Θέλω να πω για τα δύο επόµενα άρθρα, κύριε Πρόεδρε. Κατ’
αρχάς για το άρθρο 14, που δίνει τη δυνατότητα στον Υπουργό
Οικονοµίας να ενισχύει διάφορους πολιτιστικούς φορείς, καθώς
και εκκλησιαστικά νοµικά πρόσωπα. Αναφέρεται µέσα σ’ αυτό το
άρθρο ότι θα µπορούν να δίνονται ενισχύσεις για ιερούς ναούς,
γιατί υπάρχουν καταστροφές κ.λπ.. Βεβαίως και υπάρχουν τέ-
τοιες ανάγκες. Σας το είπαµε, κύριε Υπουργέ, και στη διάρκεια
της συζήτησης αυτού του άρθρου. Πάρα πολλά ξωκλήσια
έχουµε δει σε επαρχίες, σε µακρινές περιοχές που καταρρέουν.
Το Υπουργείο Πολιτισµού µάς απαντά ότι δεν έχουµε τα απα-
ραίτητα έσοδα, έτσι ώστε να µπορέσουµε να ενισχύσουµε αυ-
τούς τους ναούς. Καταρρέουν πραγµατικά σηµαντικές
τοιχογραφίες. Όµως, εδώ δίνεται σε σας η δυνατότητα, εσείς να
ενισχύετε τέτοιους φορείς, χωρίς την παραµικρή γνωµοδότηση
εκ µέρους του Υπουργείου Πολιτισµού. Θεωρούµε ότι είναι αυ-
θαίρετες τέτοιου είδους διατάξεις και βεβαίως τις καταψηφί-
ζουµε.

Τέλος, ήθελα και πάλι να αναφερθώ στο άρθρο 15. Νοµίζουµε
ότι είναι µία παρέµβαση που αφαιρεί απαραίτητους πόρους από
τον ΟΑΕ∆, ιδιαίτερα σε µία στιγµή µεγάλης ανεργίας, όπου είναι
τεράστια η ανάγκη αυτών των πόρων.

Θεωρούµε ότι ένα τέτοιο µέτρο, το οποίο προτείνεται µε την
επέκταση, όπως είπατε, της έννοιας του εργοδότη και στο ∆η-
µόσιο, είναι παράνοµο, ότι θέλετε να αφαιρέσετε και χρήµατα
από το ΕΣΠΑ προς τέτοιες κατευθύνσεις. Υπάρχουν κοινωνικά
Προγράµµατα του ΟΑΕ∆, τα οποία δεν ενισχύονται πια από τον
ΟΑΕ∆, όπως είναι η «Βοήθεια στο Σπίτι», επειδή δεν υπάρχουν
πόροι, όπως ισχυρίζεται ο ΟΑΕ∆.

Εσείς έρχεστε να αφαιρέσετε πόρους απαραίτητους, για να
δοθούν µε ένα παράνοµο τρόπο, όπως είπαµε πριν, για προσλή-
ψεις στο ∆ηµόσιο, που δεν έχουν άλλο νόηµα για εµάς παρά ρου-
σφετολογικό, σε µία περίοδο στην οποία προετοιµάζονται
εκλογές.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε την κ. Φι-

λίνη.
Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού κ. Ροντούλης.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, θεωρούµε ότι µέσα στην Αίθουσα γίνεται

ένας διάλογος. Στα πλαίσια αυτού του διαλόγου δεν πρέπει να
ασκείται µόνο µία κριτική, που πολλές φορές µπορείτε να τη χα-
ρακτηρίσετε και µικροκοµµατική και µικρόψυχη και στείρα. Πρέ-
πει να γίνονται και εποικοδοµητικές προτάσεις.

Στα πλαίσια αυτά λοιπόν, εµείς σας προτείναµε χθες –αλλά
απάντηση δεν πήραµε, την αναµένουµε σήµερα, γιατί συνηθίζετε

να δίνετε απαντήσεις- το άρθρο 16 που απαλείφθηκε, να αντικα-
τασταθεί από ένα άλλο άρθρο 16, βάσει του οποίου εκπρόσω-
πος της Ανώτατης Συνοµοσπονδίας Πολυτέκνων Ελλάδος θα
συµµετέχει στην τρίτη οµάδα της Επιτροπής Οικονοµικών και
Κοινωνικών Υποθέσεων.

Είναι αδιανόητο η ελληνική ΟΚΕ να γνωµοδοτεί για κρίσιµα ζη-
τήµατα οικονοµικής και κοινωνικής φύσεως, που αφορούν το
παρόν και το µέλλον της ελληνικής οικογένειας και να µην υπάρ-
χει εκπρόσωπος του µεγαλυτέρου οικογενειακού συλλόγου, να
το πω έτσι, της χώρας, της ΑΣΠΕ, στην ΟΚΕ.

Βεβαίως, θα πρέπει να σας ενηµερώσω ότι η ίδια η ΟΚΕ –διότι
το συζητήσαµε το θέµα- κάνει δεκτό το αίτηµα αυτό. Και λέει,
χρειάζεται µία απλή νοµοθετική ρύθµιση, προκειµένου να δε-
χθούµε στις συνεδριάσεις της ΟΚΕ και εκπρόσωπο της ΑΣΠΕ,
της Ανώτατης Συνοµοσπονδίας Πολυτέκνων Ελλάδας.

Υπάρχει επιβάρυνση στον κρατικό προϋπολογισµό από µία τέ-
τοια πρόβλεψη; Καµµία.

Άρα λοιπόν, γιατί δεν προχωράτε στη λήψη ενός τέτοιου µέ-
τρου, που θα εµπλουτίσει, θα αναβαθµίσει τις εργασίες της ΟΚΕ
και σε κάθε περίπτωση θα ικανοποιήσει κι ένα αίτηµα των πολυ-
τεκνικών συλλόγων της χώρας, που –τονίζω και πάλι- δεν επισύ-
ρει το παραµικρό βάρος, το παραµικρό κόστος στον κρατικό
προϋπολογισµό;

Άρα, περιµένω µία απάντηση επί της προτάσεως αυτής.
Έρχοµαι τώρα στα ζητήµατα που αφορούν στο Νοµικό Συµ-

βούλιο του Κράτους, αν και ειπώθηκαν πάρα πολλά πράγµατα.
Θα είµαι ιδιαιτέρως σύντοµος.

Εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, τίθεται ένα µεγάλο ζήτηµα αντι-
συνταγµατικότητας. Καλή είναι η επιµέρους κριτική, αλλά µπρο-
στά µας τίθεται ένα αντισυνταγµατικό ζήτηµα. Σας είπα και χθες:
Το άρθρο 100Α του Συντάγµατος ρητά και κατηγορηµατικά προ-
βλέπει ότι η νοµική συνδροµή είναι αρµοδιότητα του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους.

Εδώ λοιπόν τώρα δεν πλήττεται µόνο ένας θεσµός, το Νοµικό
Συµβούλιο του Κράτους, δεν απαξιώνετε µόνο ένα θεσµό. Τι
άλλο κάνετε; Το Σύνταγµα το ίδιο το χρησιµοποιείτε ως λάστιχο.
Βεβαίως, µας έχετε συνηθίσει σε τέτοιου είδους συµπεριφορές
κι εσείς και το ΠΑΣΟΚ. Όταν θέλετε, λέτε ότι αυτό είναι αντισυ-
νταγµατικό ή είναι συνταγµατικό κατά το δοκούν, κατά τα κοµ-
µατικά σας συµφέροντα.

Σε κάθε περίπτωση όµως, εδώ δεν έχουµε µόνο την υποβάθ-
µιση ενός θεσµού, του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους.
Έχουµε για πολλοστή φορά συνταγµατική εκτροπή. Και αυτό δεν
µπορούµε να το ξεπεράσουµε «ελαφρά τη καρδία».

Άκουσα και έµεινα έκπληκτος την επιχειρηµατολογία του ει-
σηγητή της Νέας ∆ηµοκρατίας, ο οποίος κοιτάξτε τι είπε δικαιο-
λογώντας την «εισβολή» δικηγόρων ιδιωτών στο Νοµικό
Συµβούλιο του Κράτους. Είπε ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας: «Θέλουµε να βγάλουµε βάρη από τις πλάτες των ανθρώ-
πων που εργάζονται στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους».
Σοβαρά, κύριε Υφυπουργέ; ∆ηλαδή εσείς ασχολείστε και φρο-
ντίζετε για την ξεκούραση των ανθρώπων αυτών; Γιατί θα τρε-
λαθούµε σε λίγο όλοι εδώ µέσα µε αυτά που ακούµε.

Επίσης, είπε το εξής επιχείρηµα: «Μα, υπάρχουν δικηγόροι
που έχουν και άλλο ένα πτυχίο και µία άλλη ειδικότητα. Για πα-
ράδειγµα, είναι δικηγόρος και είναι και µηχανικός. Άρα, λοιπόν,
δεν θα µπορεί να προσφέρει την εξειδικευµένη του αυτή
γνώση;».

Απαντώντας λοιπόν θα έλεγα ότι αν µπροστά µου έχω ένα δι-
κηγόρο-µηχανικό και έναν επαγγελµατία µηχανικό, εγώ θα επι-
λέξω για σύµβουλο τον επαγγελµατία µηχανικό. ∆εν θα επιλέξω
το δικηγόρο-µηχανικό, που µπορεί και να µην ασκεί την ειδικό-
τητα αυτή.

Τι θέλω να πω; Θέλω να πω ότι βεβαίως θα ήταν φρόνιµο και
σωστό οι άνθρωποι αυτοί που εργάζονται στο Νοµικό Συµβού-
λιο του Κράτους να έχουν δίπλα τους τεχνικούς συµβούλους (οι-
κονοµολόγους, µηχανικούς, γεωτεχνικούς), που είναι άνθρωποι
µε µία γνώση που δεν την έχει ένας νοµικός εξ αντικειµένου.

Άρα λοιπόν, το να υπάρξουν τέτοιοι άνθρωποι δίπλα στο Νο-
µικό Συµβούλιο του Κράτους είναι και ηθικό και σωστό και βε-
βαίως αποτελεσµατικό, όσον αφορά την προσφορά υπηρεσιών
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από τα µέλη του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους. Αλλά να
βάζω δικηγόρους µε το αιτιολογικό ότι µπορούν να συνδράµουν
το έργο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους –θα ξαναπώ τη
λέξη που ειπώθηκε κατά κόρον στην Αίθουσα- είναι τουλάχιστον
απαξιωτικό για τους ανθρώπους που εργάζονται εκεί.

Θέλω όµως να σταθώ στην παράγραφο 14 του άρθρου, που
αφορά το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους. Η παράγραφος αυτή,
αγαπητοί συνάδελφοι, τι λέει; Ότι θα µπορούν µέλη του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους να υπερασπίζονται υπαλλήλους του
δηµοσίου.

Πρώτο ερώτηµα: Αυτό συνάδει µε τα συνταγµατικά καθορι-
σµένα όρια αρµοδιοτήτων του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-
τους; ∆ιότι τα καθήκοντά τους είναι συνταγµατικά καθορισµένα.

∆εύτερο επί της ουσίας ερώτηµα: Ο ρόλος τους αυτός είναι
συµβατός µε την υπεράσπιση του δηµοσίου συµφέροντος, που
είναι ο βασικός ρόλος και σκοπός του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους; ∆ιότι εάν οι υπάλληλοι αυτοί, που ένα µέλος του Νοµι-
κού Συµβουλίου του Κράτους καλείται να υπερασπιστεί, έχουν
ενεργήσει σε βάρος του δηµοσίου, τότε τι θα γίνει;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Θα είναι πολιτική αγωγή. Αυτά είναι λυµένα πράγµατα.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: ∆εν είναι καθόλου λυµένα. Καθόλου
λυµένα θέµατα δεν είναι. Λυµένα είναι για σας.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Τι είναι αυτά που λέτε;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Γι’ αυτό εµείς, κύριε Πρόεδρε, θα
καταψηφίσουµε το άρθρο 13.

Έρχοµαι τώρα εν συντοµία στο άρθρο 14. Είχα την εντύπωση,
κύριε Υπουργέ, ότι οι ειδικοί λογαριασµοί, µετά την περιβόητη
υπόθεση Ζαχόπουλου κ.λπ., είχαν καταργηθεί. Εδώ τώρα ουσια-
στικά έχουµε έναν ειδικό λογαριασµό ύψους µέχρι 300.000 ευρώ,
που τροφοδοτεί συλλόγους µέχρι 5.000 ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό µε την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Τώρα αυτό δεν σηµαίνει ότι ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών µε τη χρήση του λογαριασµού αυτού θα στήνει
ένα δικό του πελατειακό µικροµάγαζο; Αυτή είναι η αλήθεια, αυτή
είναι η ουσία. Εάν θέλετε πράγµατι τα χρήµατα αυτά, ο λογα-
ριασµός αυτός των 300.000 ευρώ να πιάσουν τόπο, να τα δώ-
σετε στο Υπουργείο Πολιτισµού και το Υπουργείο Πολιτισµού
ξέρει µε βάση τις ανάγκες του, µε βάση τον τακτικό του προϋ-
πολογισµό τι θα κάνει και πού θα στείλει τα χρήµατα αυτά για να
πιάσουν πραγµατικά τόπο και για να µην σπαταληθούν τα χρή-
µατα αυτά εκεί που συνήθως σπαταλώνται από τις ελληνικές κυ-
βερνήσεις, δηλαδή στη δόµηση ενός µικροκοµµατικού
πελατειακού κράτους. Άρα και το άρθρο 14 θα το καταψηφί-
σουµε.

Το άρθρο 15, επίσης, θα το καταψηφίσουµε, διότι θεωρούµε
αδιανόητο η Κυβέρνηση να «βάζει χέρι» στο λογαριασµό ΛΑΕΚ,
που είναι χρήµατα εργοδοτών και εργαζοµένων. Τους ρωτήσατε
τους ανθρώπους αυτούς εάν δέχονται να «βάλετε χέρι» εσείς στο
λογαριασµό αυτόν, που είναι ένας λογαριασµός για την απα-
σχόληση και την επαγγελµατική κατάρτιση των εργαζοµένων;

Ξέρετε ποια είναι η πραγµατικότητα, αγαπητοί συνάδελφοι,
γιατί περνά αυτό το άρθρο 15 από την Κυβέρνηση; Γιατί θέλουν
να υλοποιήσουν στην πράξη το πρόγραµµα της κ. Πετραλιά –
περί αυτού πρόκειται- τη µετατροπή του επιδόµατος ανεργίας
σε επίδοµα απασχόλησης. Περί αυτού πρόκειται. Μόνο που αυτό
θα το χρησιµοποιήσει η Κυβέρνηση εν όψει εκλογικών αναµε-
τρήσεων, για να πάρει και πάλι τα δικά της παιδιά, αφήνοντας τα
παιδιά που δεν έχουν «µπάρµπα στην Κορώνη», τελικά, απ’ έξω.

Κύριε Πρόεδρε, εµείς τα άρθρα 13, 14, 15 τα καταψηφίζουµε.
Περιµένω, κύριε Υφυπουργέ, να ακούσω την απάντησή σας για
το προτεινόµενο από εµάς άρθρο 16.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε
Ροντούλη.

Εισερχόµεθα στον κατάλογο των οµιλητών Βουλευτών.
Το λόγο έχει η κ. ∆αµανάκη.
ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο εισηγητής µας αναφέρθηκε

στα γενικότερα ζητήµατα. Εγώ παίρνω το λόγο για να αναφερθώ
µόνο στο άρθρο 14.

Το άρθρο 14 έχει υποστεί τόσες πολλές µεταβολές από την
αρχή, κύριε Πρόεδρε, που θα ήθελα να πω ότι εδώ θα µπορούσε
να ισχύσει απολύτως ο όρος «κοπτοραπτική», που χρησιµοποιή-
θηκε τώρα τελευταία. Είναι το άρθρο της «κοπτοραπτικής».
Όµως, όλη αυτή η κοπτοραπτική, κύριε Πρόεδρε, αποδεικνύει
ότι είχαµε δίκιο ευθύς εξ αρχής, όταν αντιδράσαµε και µάλιστα
σε πολύ έντονο τόνο για το άρθρο αυτό.

Τι κάνει το άρθρο αυτό; Το άρθρο αυτό ουσιαστικά επανιδρύει
έναν ειδικό λογαριασµό στο Υπουργείο Οικονοµικών. Θυµούµαι
µε πόσες τυµπανοκρουσίες και µε πόσο υψηλούς τόνους ο κ.
Αλογοσκούφης είχε έρθει εδώ, µαζί µε τον Πρωθυπουργό, να
µας πει –θυµούµαι και οµιλία του Πρωθυπουργού από αυτό το
Βήµα- πόσο εξυγιαντικό µέτρο είναι η κατάργηση των ειδικών λο-
γαριασµών στα Υπουργεία, των λογαριασµών αυτών δηλαδή που
µπορούσαν χρήµατα να διατεθούν µε αποκλειστική απόφαση του
Υπουργού.

Αυτό ακριβώς κάνουµε εδώ, κύριε Πρόεδρε. Και το χειρότερο
είναι ότι το κάνουµε µε πρόσχηµα -να µην πω επιχείρηµα, διότι
µόνο επιχείρηµα δεν είναι- την πολιτιστική µας ανύψωση. ∆εν θέ-
λουµε τέτοιου είδους πολιτιστική ανύψωση. Το είπα και στην επι-
τροπή. Εάν η Κυβέρνηση ενδιαφέρεται πραγµατικά για την
πολιτιστική ανύψωση, να δώσει χρήµατα στο Υπουργείο Πολιτι-
σµού, το οποίο όχι µε τέλειο τρόπο, κύριε Πρόεδρε, αλλά εν
πάση περιπτώσει, µέσα από τις συνήθεις διαδικασίες επιδοτεί,
πολιτιστικά και αθλητικά σωµατεία, αλλά και ιερούς ναούς, όπως
ακούω. ∆εν έχουµε καµµία αντίρρηση. Υπάρχουν µνηµεία της
Ορθοδοξίας, τα οποία πράγµατι είναι εγκαταλελειµµένα. Επειδή
στο ΠΑΣΟΚ είµαι υπεύθυνη για τα θέµατα αυτά, σας διαβεβαιώ
ότι από όλη την Ελλάδα µας έρχονται αιτήµατα για βυζαντινές
εκκλησίες, για ξωκλήσια, που είναι πραγµατικά εγκαταλελειµ-
µένα. Αναρωτιέµαι, όµως, κύριε Πρόεδρε: Αυτά τα προβλήµατα
θα λυθούν µε τα 5.000 ευρώ -διότι αυτό είναι το ποσό στην τε-
λευταία έκδοση της «κοπτοραπτικής»- που θα δίνει ο κύριος
Υπουργός µε την υπογραφή του;

Θέλω να πάρω τα πράγµατα από την αρχή. Έφερε ο κύριος
Υπουργός ένα άρθρο το οποίο έλεγε ότι µπορεί να επιδοτεί όποιο
σύλλογο θέλει, όπου θέλει, χωρίς κανέναν περιορισµό, χωρίς κα-
νένα ύψος, χωρίς καµµία αναφορά σε κωδικούς του Υπουργείου
Πολιτισµού, ό,τι τέλος πάντων ήθελε να επιδοτήσει. Κωδικός–
ρουσφέτι, είπαµε τότε.

Μας έφερε λοιπόν µία νέα έκδοση ο κύριος Υπουργός, όπου
προσδιόριζε τον κωδικό. Τα ρουσφέτια απέκτησαν κωδικό. Μας
έλεγε στη δεύτερη έκδοση ότι «θα δίνω από αυτόν τον κωδικό,
χωρίς κανένα πλαφόν και περιορισµό».

Μετά από την αντίδραση τη δική µας, αλλά και άλλων κοµµά-
των, έφερε τώρα καινούργια έκδοση, την τελική διατύπωση που
µοίρασε πριν από λίγο, όπου λέει ότι «όλα τα ρουσφέτια µου θα
έχουν ένα όριο, δεν µπορώ να δώσω πάνω από 300.000 ευρώ».
Βεβαίως, αυτά χωρίς κανένα κριτήριο, όπου θέλει και σε όποιο
σύλλογο θέλει.

Έφερε και την άλλη διάταξη που λέει ότι στον καθέναν θα δίνει
µέχρι 5.000 ευρώ. Αυτό όµως αποκαλύπτει ότι πια είναι εντελώς
πελατειακός ο στόχος αυτού του άρθρου. Στήνει πελατειακό µη-
χανισµό ο κύριος Υπουργός Οικονοµικών, στην περιφέρειά του ή
και αλλού. ∆ιότι, τα 5.000 ευρώ όπως καταλαβαίνετε, δεν µπο-
ρούν να είναι επιχείρηµα ότι θα κάνουµε σοβαρά έργα αποκατά-
στασης στους ιερούς ναούς, ιδιαίτερα µάλιστα σε ιερούς ναούς
που -και εµείς συµφωνούµε ότι πρέπει να γίνουν- έχουν κάποια
µνηµειακή αξία. Είναι προφανώς τα χρήµατα τα οποία θα δοθούν
κατόπιν ενεργειών του κυρίου Υπουργού στις ιερές ενορίες και
στα εκκλησιαστικά πρόσωπα. Περί αυτού πρόκειται. Ούτε βε-
βαίως πολιτιστικοί σύλλογοι θέλουν τις 2.000-3.000 ευρώ για να
αναβαθµίσουν την πολιτιστική µας ταυτότητα. Περισσότερο δί-
νονται για να επιβιώσουν οι σύλλογοι, κατόπιν ενεργειών του κυ-
ρίου Υπουργού.

Κύριε Πρόεδρε, η κατάσταση είναι απαράδεκτη. ∆εν είναι τόσο
το ύψος του ποσού. Θέλω να είµαι ευθύς και ειλικρινής. Μετά
την «κοπτοραπτική» του κυρίου Υπουργού, για τις 300.000 ευρώ
θα µπορούσε κάποιος να πει ότι δεν χάθηκε και ο κόσµος. Είναι
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όµως η πρακτική της Κυβέρνησης, την οποία θέλω να στηλιτέψω.
∆εν είναι δυνατόν να ακούµε εδώ όλα αυτά για το παρελθόν, για
τις καταγγελίες της Κυβέρνησης για το πολιτιστικό παρελθόν του
ΠΑΣΟΚ για όλα όσα γίνονται και αυτή τη στιγµή, αφού µετά
κόπων και βασάνων, µετά το σκάνδαλο Ζαχόπουλου, πετύχαµε
να καταργηθούν οι ειδικοί λογαριασµοί, να επανέρχεται αυτό το
πράγµα από το παράθυρο, για τον Υπουργό Οικονοµικών ειδικά.
Γιατί; Επειδή έχει το κρατικό χρήµα; Συµφωνούν οι άλλοι συνά-
δελφοί του µε αυτό;

Ο κ. Σαµαράς διέρρεε στον Τύπο ότι θα καταργηθεί το σχε-
τικό άρθρο. Πού είναι τώρα; ∆εν τον βλέπω, διότι προφανώς την
Βουλή δεν την τιµά πολύ συχνά. ∆ιέρρεε όµως, από το γραφείο
του, κύριε Πρόεδρε, και υπάρχουν δηµοσιεύµατα σε έγκριτες
εφηµερίδες, ότι το άρθρο θα καταργηθεί..

Τι γίνεται τελικά µε αυτήν την Κυβέρνηση; Οι άλλοι Υπουργοί,
οι άλλοι Βουλευτές συµφωνούν να εκχωρηθεί στον Υπουργό Οι-
κονοµικών, κατ’ εξαίρεση, το δικαίωµα του ρουσφετιού;

Επαναλαµβάνω, δεν είναι το ποσό, αλλά µην µας πείτε πάλι ότι
ασχολούµαστε µε µικρά. ∆εν είναι µικρό θέµα. Θέλουµε να στη-
λιτεύσουµε αυτήν την πρακτική της Κυβέρνησης η οποία επανα-
φέρει όπου µπορεί το πελατειακό καθεστώς.

Κατά τα άλλα ξορκίζουµε τις εκλογές και λέµε ότι φταίει το
ΠΑΣΟΚ και για το ότι θα γίνουν εκλογές!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κυρία
∆αµανάκη.

Το λόγο έχει ο κ. Τσούκαλης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νιώθω την ανάγκη να τοποθετηθώ για ένα και µοναδικό άρθρο

του νοµοσχεδίου, για το άρθρο 13 µε τις δεκαεπτά παραγρά-
φους, που αφορά στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους.

Σύµφωνα µε το άρθρο 100Α του Συντάγµατος, κύριε Πρόεδρε,
σε συνδυασµό µε τους εκτελεστικούς νόµους, το Νοµικό Συµ-
βούλιο του Κράτους έχει αναχθεί σε νοµικό θεµατοφύλακα του
δηµοσίου συµφέροντος. Πέρα δηλαδή και πάνω από εφήµερες
και ιδιοτελείς επιδιώξεις της εκάστοτε εκτελεστικής εξουσίας -
θα µου επιτρέψετε να πω και θα το εξηγήσω και στη συνέχεια- και
τον κατά περίπτωση Υπουργό.

Η πιο πάνω αναφορά θα ήταν περιττή για ένα ευνοµούµενο
κράτος, θα ήταν περιττή για ένα κράτος δικαίου. ∆υστυχώς
όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η αναφορά δεν ισχύει
για τη δική µας χώρα.

Αυτή τη στιγµή το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ζει τον απόηχο ή υφίσταται τα απόνερα της
διαβόητης υπόθεσης του Βατοπεδίου. Αυτήν την περίοδο ανα-
λώθηκε σε συνεχείς συνεδριάσεις, διαβουλεύσεις και συσκέψεις,
προκειµένου να αναστρέψει την τεράστια οικονοµική, κοινωνική,
αλλά και ηθική ζηµιά που υπέστη το δηµόσιο από αυτήν την υπό-
θεση, κάτι το οποίο ίσως να µην το γνωρίζετε οι περισσότεροι
από τους παριστάµενους. Και για να εξειδικεύσω και πώς το ίδιο
θα επανορθώσει τις εγκληµατικές του παραλείψεις, αλλά και πώς
θα επανορθώσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τροθέν κύρος
του.

Με την ολοκλήρωση των εργασιών της εξεταστικής επιτροπής,
το καταλυτικό, αλλά και οµόφωνο –το τονίζω- πολιτικό συµπέ-
ρασµα ήταν η ανάγκη για θωράκιση του πολιτικού και δηµόσιου
βίου µε νέους θεσµούς, αναδιάρθρωση και ενίσχυση των ήδη
υφιστάµενων θεσµών.

Η προσπάθεια αυτή απαιτούσε και απαιτεί γενναίες πολιτικές
αποφάσεις και ρήξεις, ρήξεις µε πάγιες ιδεοληψίες και εµµονές
και ευρύτερες κοινωνικές και πολιτικές συναινέσεις. Αυτές οι
προϋποθέσεις δυστυχώς σήµερα δεν υφίστανται. Και αυτές οι
οµόφωνες αποφάσεις, οι οµόφωνες θέσεις που περιλήφθησαν
στις πορισµατικές εκδοχές όλων των Κοµµάτων αφορούσαν κυ-
ρίως το θεσµό του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους.

Το ερώτηµα που τίθεται, αυτό που απαιτούσε ο Tόπος, ήταν οι
ρυθµίσεις του άρθρου 13 µε τις δεκαεπτά παραγράφους ή µια ρι-
ζική αναδιάρθρωση και θεσµική θωράκιση του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους; Προφανώς απαιτούσε το δεύτερο. Εκεί
έγκειται η πλήρης διαφωνία µας µε το συγκεκριµένο άρθρο.
Εµείς στην πορισµατική µας έκθεση καταθέσαµε πλήρη τη θέση
µας για την θεσµική θωράκιση του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-

τους. Επαναφέρουµε αυτήν την πρόταση. Την είχαµε θέσει σε
δηµόσιο διάλογο και την φέρνουµε και σ’ αυτήν την Αίθουσα.

Λοιπόν, επτά µήνες µετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας και
την κατάθεση του πορίσµατος της επιτροπής περιµέναµε µία
άλλη συµπεριφορά από την Κυβέρνηση, µία πολύ πιο σοβαρή
αντιµετώπιση του θέµατος, µία προσπάθεια για θωράκιση και
αναβάθµιση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους. Όµως, τι συ-
ζητάµε αυτή τη στιγµή; Συζητάµε προτάσεις και µερεµέτια. Γίνε-
ται ένα ρετουσάρισµα και δυστυχώς προσαρµογή της
λειτουργίας του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους στις ιδιοτε-
λείς επιδιώξεις της Κυβέρνησης.

Ας απαντήσει ο κύριος Υπουργός, ποιανού ήταν η «φαεινή»
ιδέα να εισαγάγει το θεσµό του ιδιώτη δικηγόρου –και µιλώ αυτή
τη στιγµή ως ιδιώτης δικηγόρος µαχόµενος επί είκοσι έξι χρό-
νια- στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους; Υπήρξε εισήγηση από
το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους; Θα ήταν πολύ διαφωτιστικό
να µας πει ποιανού ήταν η ιδέα. ∆εν διδάχτηκε τίποτα από το πα-
ρελθόν; Αξιολόγησε τα σχεδόν οµόφωνα συµπεράσµατα της επι-
τροπής; Τι πρότειναν τα µέλη του Νοµικού Συµβουλίου;
∆ιδάχτηκαν και τα ίδια τα µέλη του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-
τους κάποια από τα συµπεράσµατα της διαδικασίας της υπόθε-
σης του Βατοπεδίου;

Και σας πληροφορώ ότι κορυφαία στελέχη του Νοµικού Συµ-
βουλίου του Κράτους δεν πέρασαν τις καλύτερες στιγµές της
σταδιοδροµίας τους, όταν εξετάστηκαν από τα µέλη της επιτρο-
πής µας για να απαντήσουν σε κρίσιµα ερωτήµατα. Πράγµατι, το
Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους θέλει γενική αναβάθµιση. Έχει
πρόβληµα. Όχι όµως, λύση προς την κατεύθυνση την οποία προ-
τείνει η Κυβέρνηση.

Η διαδικασία ενώπιον της εξεταστικής επιτροπής, αλλά και όλη
αξιολόγηση του αποδεικτικού υλικού αποκάλυψαν τεράστιες ανε-
πάρκειες και προκλητικές ανακολουθίες του κορυφαίου υποτί-
θεται νοµικού θεµατοφύλακα των συµφερόντων του δηµοσίου.
Παρακολουθήσαµε γνωµατεύσεις σύµφωνα µε τη βούληση και
κατά παραγγελία της εκάστοτε πολιτικής ηγεσίας. Κυρίως αυτό
έγινε βάσει των γνωστών µεθοδευµένων ερωτηµάτων που ετίθε-
ντο. Μία πρωτοφανής τυπολατρεία που συχνά έβλαψε και εξα-
κολουθεί να βλάπτει το δηµόσιο συµφέρον και καταταλαιπωρεί
τον απλό πολίτη. Είναι µία κακώς εννοούµενη δηµοσιοϋπαλλη-
λική νοοτροπία. ∆ιαφοροποιηµένες απόψεις, συµπεράσµατα και
κρίσεις ανάλογα µε την συµµετοχή των µελών του Νοµικού Συµ-
βουλίου του Κράτους σε διαφορετικά όργανα και µε διαφορετι-
κούς πολιτικούς προϊσταµένους.

Επίσης, παρακολουθήσαµε κραυγαλέες παραβιάσεις του
ασυµβιβάστου κ.λπ.. Όπως πολύ επιτυχηµένα αναφέρθηκε στην
επιτροπή, ότι οι γνωµατεύσεις του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-
τους σε αρκετές περιπτώσεις διατυπωνόντουσαν βάσει της ει-
καζόµενης βούλησης της εκάστοτε πολιτικής ηγεσίας που
υπέβαλε το σχετικό ερώτηµα.

Προτείναµε την ενίσχυση της λειτουργικής ανεξαρτησίας του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, ούτως ώστε να συγκροτείται
και να αποφασίζει εντελώς ανεξάρτητα από τη βούληση των πο-
λιτικών προϊσταµένων του. Ζητήσαµε διεύρυνση του πλαισίου
των γνωµοδοτήσεών του πέρα από τα ερωτήµατα που κάθε
φορά τίθενται προκειµένου να εξασφαλιστεί η πληρέστερη δια-
σφάλιση του δηµόσιου συµφέροντος.

Επίσης ζητήσαµε, επιτέλους να εξασφαλιστεί η ενιαία έκ-
φραση των µελών ανεξάρτητα από το φορέα που συµµετέχουν
τα µέλη, οι νοµικοί σύµβουλοι, προτείναµε να διασφαλιστεί η δια-
φάνεια και αξιοκρατία στις επιλογές των µελών του που τοποθε-
τούνται σε διάφορες υπηρεσίες ή φορείς.

Οµόφωνη θέση όλων των µελών της Επιτροπής Βατοπεδίου,
κύριε Πρόεδρε, ήταν ότι αυτή η συζήτηση θα πρέπει να γίνει µε-
θοδευµένα από όλες τις πλευρές της Βουλής µε τολµηρές απο-
φάσεις, ούτως ώστε πραγµατικά να αποκτήσουµε ένα νοµικό
θεµατοφύλακα, ανεξάρτητο και επαρκέστατο, του δηµόσιου συµ-
φέροντος. ∆υστυχώς, µε την προσπάθεια αυτή της Κυβέρνησης
φαίνεται ότι επιδιώκεται η πλήρης χειραγώγηση. Φανταστείτε,
κύριε Πρόεδρε, η υπόθεση Βατοπεδίου να εκρίνετο από τον
Υπουργό Οικονοµικών ως δύσκολη και περίπλοκη και να ανετί-
θετο συνολικά σε ιδιωτικό γραφείο! Και αναφέροµαι σε αυτήν
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την περίπτωση, γιατί την έχουµε πρόσφατη. Είναι προφανές ότι
η µεθόδευση αυτή οδηγεί ακόµα και τον πλέον καλόπιστο στο να
κρίνει και να αξιολογεί την προσπάθεια της Κυβέρνησης ως
άκρως ιδιοτελή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Συνασπισµού Ριζο-

σπαστικής Αριστεράς)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστώ τον κ. Τσού-

καλη.
Το λόγο έχει ο κ. Μπεριάτος.
ΗΛΙΑΣ ΜΠΕΡΙΑΤΟΣ: Ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε.
Σχετικά µε το άρθρο 13 θα ήθελα να προσθέσω και εγώ τη

φωνή µου και την αντίθεσή µου στις φωνές των συναδέλφων,
από όλες τις παρατάξεις της Αντιπολίτευσης, γι’ αυτήν την πα-
ρέµβαση που γίνεται και η οποία αφορά την ιδιωτικοποίηση του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, γιατί περί αυτού ακριβώς
πρόκειται. Έχω καλυφθεί από τους προηγούµενους οµιλητές και
δεν θα αναπτύξω το θέµα.

Θα ήθελα όµως να επιµείνω στο άρθρο 14, στο οποίο, παρά τις
βελτιώσεις και τις προσθήκες του κυρίου Υπουργού ή καλύτερα,
όπως είπε η κ. ∆αµανάκη, την «κοπτοραπτική» που έχει γίνει για
το όριο των 300.000 ευρώ συνολικά και το όριο των 5.000 ευρώ
ανά νοµικό πρόσωπο, η αντίθεσή µας παραµένει γιατί παραµένει
ίδια τόσο η φιλοσοφία της διάταξης, όσο και το ανεξέλεγκτο της
κρίσης του Υπουργού, κατά την επιλογή των επιχορηγούµενων
νοµικών προσώπων.

Συγκεκριµένα, ως προς τη φιλοσοφία, για ποιο λόγο γίνεται
αυτή η ρύθµιση; ∆εν υπάρχει Υπουργός Πολιτισµού για τις πολι-
τιστικές δραστηριότητες; ∆εν υπάρχει Υπουργός Περιβάλλοντος
για τις οικολογικές µελέτες που αναφέρει η επίµαχη διάταξη;
Γιατί λοιπόν γίνεται αυτό; Εγώ δεν θα µιλήσω για µικροµάγαζο
και για µαγαζάκι, όπως έκαναν οι συνάδελφοι. Όµως, γιατί σφε-
τερίζεται ο Υπουργός Οικονοµικών, χωρίς λόγο, τις αρµοδιότη-
τες άλλων Υπουργών; Εκτός αν υπάρχει κάποιος λόγος που δεν
τον ξέρουµε εµείς. Αν υπάρχει, να µας τον πει ο κύριος Υφυ-
πουργός να τον µάθουµε. ∆ιότι πέρα από το θέµα των πελατεια-
κών σχέσεων στις οποίες αναφέρρθηκαν οι συνάδελφοι, τίθεται
και ένα θέµα αποσυντονισµού και απορρύθµισης της κυβερνητι-
κής πολιτικής.

Ως προς το ανεξέλεγκτο της επιλογής, δηλαδή τη διακριτική
ευχέρεια που δίνεται στον Υφυπουργό, όπως αναφέρεται στη
βελτιωµένη εκδοχή της διάταξης, η επιλογή αυτών των νοµικών
προσώπων στηρίζεται στην εκτίµηση της σηµασίας του έργου
τους και της οικονοµικής τους κατάστασης. Εκτίµηση τίνος; Από
ποιον γίνεται η εκτίµηση; Πώς γίνεται η εκτίµηση; Στα άλλα
Υπουργεία υπάρχουν γνωµοδοτικά συµβούλια. Στο Υπουργείο
ΠΕΧΩ∆Ε, υπάρχει η επιτροπή για τη φύση, που γνωµοδοτεί για
τις επιχορηγήσεις των φορέων διαχείρισης των προστατευόµε-
νων περιοχών. Στο Υπουργείο Πολιτισµού, υπάρχει το ΚΑΣ που
γνωµοδοτεί στον Υπουργό. Στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, υπάρχει το ∆.Σ. του Ταµείου Γεωργίας και ∆ασών. Υπάρ-
χουν γνωµοδοτικά όργανα. Εδώ από ποιόν γίνεται αυτή η
εκτίµηση; Αυτό θα ήθελα να µας απαντήσει ο κύριος Υφυπουρ-
γός.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μπεριάτο.
Το λόγο έχει η κ. Ροδούλα Ζήση.
ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Και µε τα άρθρα αυτά, και µε το 13 και µε το 14 και µε το 15

επιβεβαιώνεται για µία ακόµα φορά η πολιτική της Κυβέρνησης
στο επίπεδο πάντα της κοµµατικής, πελατειακής σκοπιµότητάς
της και βεβαίως µε κυρίαρχο το «µπαξίσι», το ρουσφέτι στους
ηµετέρους. Αυτό το συµπέρασµα βγαίνει, κύριε Υπουργέ και δεν
έχει κανέναν µα κανέναν λόγο, η τοποθέτησή µου, στείρας αντι-
πολίτευσης.

Επίσης, µέσα από το άρθρο 13 µπορεί κάποιος να δει την υπο-
βάθµιση των θεσµών. ∆ηλαδή, αυτή η Κυβέρνηση δεν θεωρεί
ανάγκη και υποχρέωσή της να θεµελιώσει καλύτερα, να διευρύ-
νει περισσότερο και δυνατότερα τους θεσµούς που υπάρχουν,
τους θεσµούς της δηµοκρατίας µας γενικότερα.

Έτσι λοιπόν χωρίς διαβούλευση –κάτι που το συνηθίζει- υπο-
βαθµίζει το Νοµικό Συµβούλιο σαν ένα Σώµα περιορισµένης ευ-
θύνης. Βεβαίως, η ένωση των µελών του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους θεωρεί αντισυνταγµατικές όλες αυτές τις διατάξεις
περί ανάθεσης σε δικηγόρους της δικαστικής υποστήριξης του
ελληνικού δηµοσίου.

Τελικά, το ελληνικό δηµόσιο θεωρεί απαραίτητο µέσα από τον
ίδιο δρόµο, µέσα από αυτήν την οδό δηλαδή του ιδιωτικού, «φί-
λιου» τρόπου και της φίλιας επιλογής να λύσει σοβαρά ζητήµατα;
Εδώ υπάρχουν τροµερά ερωτήµατα και φαίνεται τελικά ότι υπάρ-
χει µείζον θέµα. Αυτό το άρθρο δείχνει ότι δεν υπάρχει σοβαρό-
τητα στην επεξεργασία, στην αναβάθµιση ενός θεσµού, όπως
είναι το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους.

Στο άρθρο 14 επιβεβαιώνεται για µία ακόµη φορά η επανί-
δρυση του πελατειακού κράτους, χωρίς την πολιτιστική διά-
σταση, χωρίς δοµές, µεταρρυθµίσεις και τοµές που θα συνιστούν
τελικά την ορθολογική διαχείριση, αν θέλετε, και προστασία της
πολιτιστικής κληρονοµιάς, της εκκλησιαστικής κληρονοµιάς,
χωρίς κανένα σχέδιο. Είναι αυτό που σας έλεγε πριν ο κ. Πα-
πουτσής και δεν καταλαβαίνατε τι σηµαίνει σχέδιο. Επιβεβαιώ-
νει και πάλι την ανάγκη που έχετε για ρουσφετολογικές
ρυθµίσεις.

Πολύ σωστά από τους συναδέλφους ειπώθηκε πριν, ότι τα
5.000 ευρώ ως πλαφόν είναι απλώς τα ψίχουλα που δίνουµε για
δραστηριότητες σε κάποιους συλλόγους. Το ξέρετε πάρα πολύ
καλά, κύριε Υπουργέ, ότι για λειτουργικά έξοδα µπορεί κάποιος
πολιτιστικός σύλλογος να χρειάζεται τα 5.000 ευρώ το χρόνο,
αλλά για υποδοµές, για προστασία, για πραγµατική συντήρηση
των εκκλησιαστικών και των πολιτιστικών µας µνηµείων ούτε
αυτά τα χρήµατα φτάνουν –το ξέρετε πάρα πολύ καλά- ούτε η
ορθολογική διαχείριση υπάρχει και η σωστή, αν θέλετε, κατα-
γραφή των αναγκών που πραγµατικά θα δώσουν προστιθέµενη
αξία στον πολιτισµό µας, την εικόνα µας και το φυσικό περιβάλ-
λον. Άρα λοιπόν και σε αυτό το άρθρο έχετε «µπούσουλα» µόνο
την κοµµατική σας σκοπιµότητα, την πελατειακή σας προοπτική.

Στο άρθρο 15 θέλω να σας θυµίσω, κύριε Πρόεδρε της Βου-
λής, ότι εδώ και πολύ καιρό ακούµε στη Μαγνησία –να µιλήσουµε
και εµείς για την εκλογική µας περιφέρεια- και συγκεκριµένα στο
∆ήµο του Βόλου ότι θα γίνουν προσλήψεις µέσω ΟΑΕ∆, αλλά και
του Υπουργείου Εσωτερικών –ακούστηκε κάποια στιγµή- οι
οποίες θα αφορούν περίπου ογδόντα άτοµα, και θα είναι τριετή
προγράµµατα που έχουν σχέση µε τις ανάγκες των εργαζοµέ-
νων στο ∆ήµο του Βόλου.

Αυτό ακούγεται τρεις µήνες τώρα. Κάποιοι πήγαν να κάνουν αι-
τήσεις. Προκηρύξεις δεν υπήρχαν, στοιχεία δεν δίνονταν. Τελικά,
τις προάλλες ακούσαµε ότι αυτό αναβάλλεται –δεν µαταιώνεται-
για να δούµε πώς θα το χειριστούµε, γιατί µάλλον, λέει, το όλο
θέµα θα το χειριστεί το Υπουργείο Εσωτερικών.

∆εν ξέρω αν περίµενε η Κυβέρνηση αυτήν τη ρύθµιση για να
ικανοποιηθούν οι ανάγκες του ∆ήµου Βόλου ή οι ανάγκες της
χώρας µέσα από τα προγράµµατα του ΟΑΕ∆ Πρόκειται για το
άρθρο 15 το οποίο, όπως είναι γνωστό, αποτελεί πάλι µία ρύθ-
µιση ρουσφετολογικού χαρακτήρα.

Εµείς ξέρουµε ότι τα προγράµµατα του ΟΑΕ∆ αφορούν στην
απασχόληση ανέργων σε επιχειρήσεις και µπορούν να υπάγο-
νται και εργοδότες που το έχουν ανάγκη. Τώρα λοιπόν έχουµε
ένα νέο όργιο, το οποίο δείχνει ότι υπάρχει µέσα στο καλοκαίρι
–δεν ξέρω, εσείς θα µας πείτε, κύριε Υπουργέ και κύριε Πρόε-
δρε- ένα άγχος.

Ίσως φαίνεται ότι πολύ σύντοµα πάµε σε εκλογές, γιατί δεν
µπορεί να υπάρχει τόση ανεργία, τόσα προβλήµατα και να έρχε-
στε -µέσα από προγράµµατα που προορίζονται για κάποιους
ανέργους µε άλλα κριτήρια και µε κανονική διαφάνεια- σε όλο το
φάσµα του δηµοσίου και να δηµιουργείτε νέες στρατιές οµήρων,
πάντα όµως µε τη δική σας δυνατότητα, δηλαδή το «µακρύ χέρι»,
κάθε φορά, του Υπουργείου.

∆ηλαδή, όλα τελικά τα προγράµµατα, ακόµα και τα προγράµ-
µατα που χρηµατοδοτούνται µέσω του ΕΣΠΑ, µετατρέπονται
ρουσφετολογικές ρυθµίσεις για την Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµο-
κρατίας.

Ξέρετε –έχετε ακούσει, κύριε Υπουργέ- ότι όλοι οι θεσµοί και
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η ΓΣΕΕ και ο Πρόεδρός της ο κ. Παναγόπουλος µε αυτές τις δια-
τάξεις απειλούν να προσφύγουν στα Ευρωπαϊκά ∆ικαστήρια,
διότι δεν είναι διατάξεις που συνάδουν µε τις αρχές µιας ευνο-
µούµενης διαχείρισης αυτών των προγραµµάτων. Και βεβαίως
και η ΓΣΕΕ και η Α∆Ε∆Υ και όλοι οι φορείς θεωρούν ότι είναι απα-
ράδεκτη αυτή η διάταξη.

Σε κάθε περίπτωση, εµείς καταψηφίζουµε αυτά τα άρθρα.
Προσωπικά θέλω να πω ότι η επανίδρυση του κράτους που η
∆εξιά και ο Πρωθυπουργός το είχε ως σύνθηµα στις προεκλογι-
κές περιόδους, φαίνεται ότι τελικά είναι µια αναπαλαίωση, όµως,
όχι µία αναπαλαίωση σε επίπεδο του να διατηρούµε αξίες και
όλα αυτά που λέγαµε πριν, όπως φυσική ή πολιτιστική κληρονο-
µιά κ.λπ., αλλά να συντηρούµε παλαιοκοµµατικές, συντηρητικές
πρακτικές οι οποίες µπορεί προσωρινά να δίνουν στην Κυβέρ-
νηση µία αισιοδοξία ότι θα αποκτήσουν περισσότερους ψηφο-
φόρους, στην ουσία όµως στον ελληνικό λαό και σε όλους µας,
δίνουν µία µεγάλη απαισιοδοξία ότι η χώρα αντί να κάνει βήµατα
µπροστά, κάνει βήµατα πίσω.

Καταψηφίζουµε αυτές τις διατάξεις και καλούµε την Κυβέρ-
νηση και τον παρόντα σήµερα Υπουργό να ξαναδεί µε περισσό-
τερη αξιοκρατία αυτές τις διατάξεις και τα ζητήµατα τελικά
απασχόλησης που είναι πολύ σηµαντικά για τη χώρα µας σε αυτή
την περίοδο της κρίσης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα τα εξής:
1. Η ∆ιαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υπο-

θέσεων καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµων του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας:

α) «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης (Memorandum of
Understanding) µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελ-
ληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της ∆ηµοκρα-
τίας της Τσεχίας σχετικά µε τη συνεργασία µε το Πολυεθνικό
Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφορών των
Αθηνών (AMSCC) και της Τεχνικής Συµφωνίας (Technical
Arrangement) µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελ-
ληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της ∆ηµοκρα-
τίας της Τσεχίας σε εφαρµογή του Μνηµονίου Κατανόησης
µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής ∆ηµο-
κρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της ∆ηµοκρατίας της Τσε-
χίας σχετικά µε τη συνεργασία µε το Πολυεθνικό Συντονιστικό
Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφορών των Αθηνών
(AMSCC)»

β) «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης (Memorandum of
Understanding) µεταξύ του Υπουργού Εθνικής Άµυνας της ∆η-
µοκρατίας της Πολωνίας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας που αφορά στη συνεργασία µε το
Πολυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Με-
ταφορών των Αθηνών (ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ - AMSCC) και της Τεχνικής
Συµφωνίας (Technical Arrangement) µεταξύ του Υπουργού Εθνι-
κής Άµυνας της ∆ηµοκρατίας της Πολωνίας και του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας που αφορά στην
εφαρµογή του Μνηµονίου Κατανόησης για τη συνεργασία µε το
Πολυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Με-
ταφορών των Αθηνών (ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ - AMSCC)».

2. Η ∆ιαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης
«Ενσωµάτωση στην ελληνική έννοµη τάξη της Οδηγίας
2006/46/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων σχετικά µε τους ετήσιους και ενο-
ποιηµένους λογαριασµούς εταιρειών ορισµένων µορφών και της
Οδηγίας 2007/63/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων της για την απαίτηση για
τη σύνταξη έκθεσης από ανεξάρτητο εµπειρογνώµονα σε περί-
πτωση συγχώνευσης ή διάσπασης ανωνύµων εταιρειών».

Επίσης, οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Οικονοµίας και Οικονο-
µικών, Εξωτερικών και ∆ικαιοσύνης κατέθεσαν σχέδιο νόµου:
«Κύρωση της Συµφωνίας Συνεργασίας στον τοµέα της άµυνας
µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής ∆ηµο-
κρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της ∆ηµοκρατίας της Λετο-
νίας».

Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Ο Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Μπέζας έχει το

λόγο.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-

µικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το άρθρο 13 που συ-
ζητούµε σε αυτή την ενότητα των άρθρων ρυθµίζονται θεσµικά
ζητήµατα του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, ζητήµατα τα
οποία έχουν ως στόχο να βελτιώσουν τη λειτουργία του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους.

Πρέπει να τονίσω ότι καµµιά ρητά απονεµηµένη αρµοδιότητα
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους δεν αφαιρείται. Ούτε προ-
σπάθεια υπάρχει για απαξίωση του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους, ούτε προσπάθεια για αναβάθµισή του, ούτε ιδιοτελείς
επιδιώξεις της Κυβέρνησης υπάρχουν σε σχέση µε τη λειτουργία
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους.

Εντελώς αντίθετα, θα έλεγα. Οι διατάξεις, οι οποίες εισάγο-
νται, έχουν σαν στόχο να αναβαθµίσουν τη λειτουργία του Νοµι-
κού Συµβουλίου του Κράτους, προκειµένου αυτό να µπορεί να
ανταποκριθεί πληρέστερα στη σύγχρονη δηµόσια διοίκηση και
στη σύγχρονη δοµή του κράτους.

Οι επίµαχες παράγραφοι βέβαια είναι οι παράγραφοι 15 και
επόµενες του συγκεκριµένου άρθρου.

Με την παράγραφο 15 προβλέπεται ότι είναι δυνατή η ανά-
θεση σε δικηγόρους της νοµικής συνδροµής του µέλους του Νο-
µικού Συµβουλίου του Κράτους που χειρίζεται την υπόθεση. Εδώ
δεν υπάρχει θέµα αντισυνταγµατικότητας γιατί η δικαστική εκ-
προσώπηση του δηµοσίου θα εξακολουθεί να γίνεται, όπως προ-
βλέπει το Σύνταγµα, από τα µέλη του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους.

Η παράγραφος 15 λέει µε έναν ξεκάθαρο τρόπο ότι η ανάθεση
γίνεται µε τη µορφή παροχής συνδροµής στα µέλη του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους, τα οποία χειρίζονται την οικεία υπό-
θεση. Η ανάθεση θα γίνεται σε εξαιρετικές περιπτώσεις όταν
αυτό αντικειµενικά επιβάλλεται από την ιδιαίτερη φύση του αντι-
κειµένου της διαφοράς. Η ανάθεση –επαναλαµβάνω- θα γίνεται
σύµφωνα µε την υφιστάµενη νοµοθεσία περί αναθέσεων µετά
από απόφαση του Υπουργού Οικονοµίας και Οικονοµικών και κα-
τόπιν παροχής γνώµης του Προέδρου του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους. ∆εν θα γίνεται η ανάθεση από τον Υπουργό Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών. Η απόφαση του Υπουργού Οικονοµίας
και Οικονοµικών έχει να κάνει µε το εάν θα πρέπει ή όχι να υπάρ-
χει νοµική συνδροµή του µέλους του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους. Η ανάθεση σε συγκεκριµένο δικηγόρο θα γίνεται µε
βάση τις υφιστάµενες διατάξεις περί αναθέσεων. Σε κάθε περί-
πτωση αυτή η ανάθεση –προκύπτει και από τη διάταξη και από
την αιτιολογική έκθεση- θα γίνεται µε ιδιαίτερη φειδώ, επανα-
λαµβάνω εκεί που απαιτούνται ειδικές γνώσεις και µάλιστα όταν
αυτές οι γνώσεις που απαιτούνται επεκτείνονται και σε τοµείς
πέραν των καθαρά νοµικών τοµέων, όπως είναι στο χρηµατοοι-
κονοµικό τοµέα και εποµένως, χρειάζεται εξειδικευµένη συν-
δροµή όχι τεχνικών συµβούλων, αλλά νοµικών που έχουν
ιδιαίτερη γνώση σε αυτά τα εξειδικευµένα ζητήµατα.

Εγώ νοµίζω ότι είναι ένα καθαρά πρακτικό ζήτηµα το οποίο
σκοπίµως από την Αντιπολίτευση διογκώνεται. Εκ των πραγµά-
των υπάρχει µια µεγάλη επιφόρτιση των µελών του Νοµικού Συµ-
βουλίου του Κράτους µε σωρεία υποθέσεων και πολλές απ’
αυτές τις υποθέσεις είναι και υποθέσεις µεγάλου οικονοµικού
αντικειµένου. Αυτή η επιφόρτιση δεν δίνει σε πολλές περιπτώ-
σεις τη δυνατότητα εµβάθυνσης σε περίπλοκες και εξειδικευµέ-
νου αντικειµένου υποθέσεις. Σε κάθε περίπτωση ο ρόλος των
δικηγόρων θα είναι καθαρά επικουρικός. Το µέλος του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους αποκλειστικά θα είναι δικηγόρος του
δηµοσίου και αποκλειστικά το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους
θα παρίσταται δικαστικά και όχι οι ιδιώτες δικηγόροι.

Με την παράγραφο 16 –θέλω να κάνω και αυτήν τη παρατή-
ρηση- δίνεται η δυνατότητα να ανατίθεται σε δικηγόρους η νο-
µική επεξεργασία συµβάσεων που πρόκειται να υπογράψει το
δηµόσιο και η νοµική συνδροµή στο στάδιο των διαπραγµατεύ-
σεων. Εδώ πρέπει να αναφέρουµε ότι µε βάση το υφιστάµενο
σήµερα νοµικό πλαίσιο αυτές οι αρµοδιότητες, δηλαδή η επε-
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ξεργασία συµβάσεων και η νοµική συνδροµή στο στάδιο των δια-
πραγµατεύσεων, δεν ανήκαν στις ρητές αρµοδιότητες του Νο-
µικού Συµβουλίου του Κράτους. Εποµένως, για ποιο λόγο να
επιφορτιστεί µε ένα πρόσθετο έργο το Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους τη στιγµή που υπάρχει η δυνατότητα µέσω των συγκε-
κριµένων ρυθµίσεων να συνδράµουµε το έργο του. Επαναλαµ-
βάνω ότι σκοπός της Κυβέρνησης είναι όχι να απαξιώσει το
Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, όχι να υποβαθµίσει τη λειτουρ-
γία του αλλά εντελώς αντίθετα, να αναβαθµίσει τη λειτουργία
του και να δώσει εργαλεία στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους
προκειµένου να ανταποκριθεί πληρέστερα στις σύγχρονες απαι-
τήσεις της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και της λειτουργίας του κράτους.

Έρχοµαι στο άρθρο 14 σχετικά µε τις επιχορηγήσεις των πο-
λιτιστικών συλλόγων. Άκουσα φοβερά πράγµατα, θα µου επι-
τρέψετε να πω, που ειπώθηκαν σε αυτήν την Αίθουσα. ∆εν
εισάγουµε κάτι καινούριο.

Η κ. ∆αµανάκη και οι άλλοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ δεν µπο-
ρεί να προσποιούνται τις αθώες περιστερές ότι ξαφνικά είδαν
µια σκανδαλώδη διάταξη του Υπουργείου Οικονοµικών. Υπήρχε
η πρακτική του να επιχορηγούνται µε µικροποσά πολιτιστικοί
σύλλογοι, αδελφότητες, σωµατεία και µάλιστα από κάποιο κω-
δικό που έχει να κάνει µε τις ανταλλάξιµες περιουσίες. Προβλέ-
πεται ρητά και µε νοµοθετική διάταξη η επιχορήγηση των
προσφυγικών σωµατείων. Υπήρχε λοιπόν, η πολιτική αυτή και η
πρακτική του να επιχορηγούνται µε µικροποσά που έχουν να κά-
νουν –επαναλαµβάνω- µε τις λειτουργικές ανάγκες. Προφανώς
δεν θα αναστυλώσουµε εκκλησίες, δεν θα κάνουµε πολιτική για
τον πολιτισµό, δεν θα αποκαταστήσουµε τοιχογραφίες, ιστορικά
και εκκλησιαστικά µνηµεία του τόπου µε τα χρήµατα τα οποία δί-
νονται όλα αυτά τα χρόνια από το Υπουργείο Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών. Αυτή είναι πολιτική την οποία θα κάνει το Υπουργείο
Πολιτισµού ή τα αντίστοιχα Υπουργεία αν είναι θέµατα που έχουν
να κάνουν µε την προστασία του περιβάλλοντος κ.λπ..

Εδώ υπήρχε µια πρακτική η οποία εφαρµοζότανε εδώ και χρό-
νια µε µικρές επιχορηγήσεις για την κάλυψη λειτουργικών ανα-
γκών πολιτιστικών συλλόγων, αδελφοτήτων, σωµατείων, ιερών
ναών. ∆εν µπορεί, λοιπόν, να προσποιείστε τις αθώες περιστε-
ρές. Βέβαια δεν σηµαίνει ότι εάν εσείς κάνατε κάτι στραβό θα
πρέπει εµείς να το συνεχίσουµε.

Ακριβώς, λοιπόν, επειδή δεν θέλουµε να συνεχίσουµε αυτό το
στραβό το οποίο γινόταν, επειδή δεν υπήρχε ρητή νοµοθετική
πρόβλεψη που να δικαιολογεί αυτές τις επιχορηγήσεις ερχόµα-
στε τώρα και φέρνουµε µια ρητή νοµοθετική πρόβλεψη και βά-
ζουµε και κάποιους κανόνες µε τις διορθώσεις τις οποίες κάναµε.
Είναι θεµιτός ο διάλογος ο οποίος γίνεται στη Βουλή και οι πα-
ρατηρήσεις οι οποίες έγιναν από τους συναδέλφους. Λέµε ότι το
συνολικό ποσό δεν µπορεί να ξεπερνά τις 300.000 ευρώ.

Οι επιχορηγήσεις αυτές θα δίνονται από συγκεκριµένο κωδικό
του προϋπολογισµού. ∆εν πρόκειται για δηµιουργία ειδικού λο-
γαριασµού, προφανώς. Είναι συγκεκριµένος κωδικός του προϋ-
πολογισµού. Οι ειδικοί λογαριασµοί ήταν εκτός προϋπολογισµού.
Πώς είναι δυνατόν να λέτε ότι δηµιουργούµε ένα νέο ειδικό λο-
γαριασµό;

Οι επιχορηγήσεις αυτές, λοιπόν, θα δίνονται από συγκεκριµένο
κωδικό του προϋπολογισµού και η επιχορήγηση για κάθε σωµα-
τείο, αδελφότητα, ιερό ναό κ.λπ. δε µπορεί να ξεπερνάει το ποσό
των 5.000 ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Επαναλαµβάνω ότι µε τέτοιες επιχορηγήσεις δε µπορεί να γί-
νεται πολιτική για τον πολιτισµό, ούτε εκµαυλισµός συνειδήσεων
µπορεί να γίνεται, ούτε αποσυντονισµός της κυβερνητικής πολι-
τικής. Είναι ξεκάθαρο ότι ερχόµαστε να καλύψουµε νοµοθετικά
σε σωστή βάση µια πρακτική η οποία γινόταν και στο παρελθόν
και έχει να κάνει κυρίως µε την ενίσχυση των λειτουργικών ανα-
γκών πολιτιστικών συλλόγων και αδελφοτήτων.

Τελειώνω µε µία σύντοµη παρατήρηση για το άρθρο 15 το
οποίο διαπραγµατεύεται την υπαγωγή ανέργων σε προγράµµατα
του ΟΑΕ∆. Αυτό το οποίο γίνεται -επαναλαµβάνω κάτι το οποίο
είπα και στην τοποθέτησή µου επί της αρχής- µε τη συγκεκρι-
µένη διάταξη είναι ότι διευρύνουµε την έννοια του εργοδότη,

ώστε να συµπεριληφθεί και το δηµόσιο στους εργοδότες τους
οποίους µπορεί να επιχορηγεί ο ΟΑΕ∆. Και αυτό το κάνουµε,
παρ’ ότι υπήρχε η δυνατότητα από το υφιστάµενο θεσµικό πλαί-
σιο.

Από το άρθρο 29 του ν. 1262/1982 συνάγεται ότι στα προ-
γράµµατα απασχόλησης µπορούν να υπάγονται γενικά εργοδό-
τες. Στο άρθρο αυτό δεν ορίζεται ότι οι εργοδότες αυτοί θα
προέρχονται υποχρεωτικά από τον ιδιωτικό τοµέα. Προκύπτει,
δηλαδή, εµµέσως από το άρθρο 29 του ν. 1262/1982 ότι και ο
δηµόσιος τοµέας δε µπορεί να αποκλειστεί από το πεδίο εφαρ-
µογής αυτής της συγκεκριµένης διάταξης. Κατά συνέπεια µε
αυτήν τη ρύθµιση του άρθρου 15 προβλέπουµε ρητά κάτι το
οποίο µπορούσε εµµέσως να γίνει από το άρθρο 29 του ν.
1262/1982.

Στο πλαίσιο της πολιτικής µας για τη µετατροπή του επιδόµα-
τος ανεργίας σε επίδοµα απασχόλησης, δίνουµε τη δυνατότητα
και σε φορείς του δηµοσίου, µε συνδροµή του ΟΑΕ∆, να δίνουν
δουλειά σε ανθρώπους οι οποίοι είναι άνεργοι. Ούτε προσλήψεις
στο δηµόσιο γίνονται ούτε εκµαυλισµός συνειδήσεων. Εδώ το
θέµα της ανεργίας είναι το µείζον πρόβληµα, η µεγαλύτερη επί-
πτωση από αυτήν τη διεθνή οικονοµική κρίση. Είναι µία επίπτωση
η οποία µπορεί -θα µου επιτρέψετε να πω- να τινάξει στον αέρα
την κοινωνική συνοχή.

Οφείλουµε να αντιµετωπίσουµε αυτήν την κατάσταση. Και
εµείς ως Κυβέρνηση στο πλαίσιο του συγκροτηµένου σχεδίου
που έχουµε για την αντιµετώπιση των επιπτώσεων της κρίσης,
φέρνουµε συγκεκριµένες προτάσεις. Κάνουµε έργα, δεν λέµε
λόγια. Όµως, το ΠΑΣΟΚ στο θέµα της αντιµετώπισης της ανερ-
γίας, ούτε καν λόγια λέει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ζητήσει

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Χρήστος Πα-
πουτσής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νο-
µοσχέδιο το οποίο συζητούµε σήµερα και του οποίου η συζή-
τηση ολοκληρώνεται και επί των άρθρων εντός ολίγου, γίνεται ο
κορµός προκειµένου να περάσει µια τροπολογία αύριο η οποία
αφορά τα βαρέα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα.

Επειδή ούτως ή άλλως εµείς θεωρούµε ότι αυτή η τροπολογία
είναι απαράδεκτη από κάθε άποψη και επειδή έχουµε καλέσει και
επισήµως την Κυβέρνηση να αποσύρει αυτό το νοµοσχέδιο, επα-
ναλαµβάνω αυτήν την πρόταση, να αποσυρθεί η τροπολογία.

Εάν, όµως, η Κυβέρνηση επιµείνει να τη συζητήσουµε αύριο
το πρωί κατά τη διαδικασία των τροπολογιών, θέλω, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, να καταστήσω σαφές ότι το ΠΑΣΟΚ θα ζη-
τήσει ονοµαστική ψηφοφορία αύριο το πρωί επί αυτής της τρο-
πολογίας και ως εκ τούτου, θα ήθελα και οι κύριοι συνάδελφοι να
το λάβουν σοβαρά υπ’ όψιν τους, δεδοµένου ότι η αυριανή
ηµέρα, είναι και η τελευταία µέρα συνεδριάσεων πριν τις διακο-
πές.

Η αλήθεια τώρα είναι και ακούστηκε από πολλούς συναδέλ-
φους -ο εισηγητής µας, ο κ. Ανδρέας Μακρυπίδης στάθηκε επι-
µόνως σε αυτό- ότι η εποχή µας είναι µια περίεργη και δύσκολη
εποχή µεγάλων αµφισβητήσεων και γι’ αυτό το λόγο, απαιτείται
η υποστήριξη των θεσµών, που λειτουργούν στο πλαίσιο της κοι-
νοβουλευτικής δηµοκρατίας και προβλέπονται από το Σύνταγµά
µας.

Υποτίθεται ότι στα λόγια είναι και η Νέα ∆ηµοκρατία ακριβώς
σ’ αυτήν την κατεύθυνση. Ακούµε, µάλιστα, τον τελευταίο καιρό
στο δηµόσιο διάλογο πολλές από τις δηλώσεις των κυρίων
Υπουργών, των συναδέλφων της Νέας ∆ηµοκρατίας. Και ο κύ-
ριος Υφυπουργός, µάλιστα, έλαβε το λόγο προηγουµένως για να
υπενθυµίσει αταξία του ΠΑΣΟΚ, όσον αφορά τη συνταγµατική
τάξη για το θέµα της εκλογής του Προέδρου της ∆ηµοκρατίας,
αλλά την ίδια στιγµή λαµβάνει το λόγο σε ένα νοµοσχέδιο που ο
ίδιος και η Κυβέρνησή του εισηγούνται στη Βουλή, στην πραγ-
µατικότητα φέρνοντας ένα καίριο χτύπηµα σε έναν θεσµό που
προβλέπεται από το Σύνταγµα, το Νοµικό Συµβούλιο του Κρά-
τους, το οποίο µε τις διατάξεις και αντίθετα µε αυτά τα οποία
µόλις προηγουµένως υποστήριξε ο κύριος Υπουργός, καθίσταται
σώµα περιορισµένης ευθύνης και µειωµένου κύρους.

1968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Επίσης, η αλήθεια είναι ότι ου-
σιαστικά ιδιωτικοποιούνται οι υπηρεσίες τις οποίες παρέχει το
Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους προς το ελληνικό δηµόσιο. Αυτή
είναι µία άλλη καινοτοµία και φιλοσοφία της Νέας ∆ηµοκρατίας,
η οποία µόλις προηγουµένως υποστηρίχθηκε από τον κύριο
Υπουργό, καθώς είπε ότι αυτές οι υπηρεσίες µε τους ιδιώτες νο-
µικούς και δικηγόρους οι οποίοι θα συνδράµουν τους νοµικούς
συµβούλους του κράτους, δεν είναι τίποτα άλλο, από ενίσχυση.

Είναι άλλο πράγµα η τεχνοκρατική υποστήριξη του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους στην κατεύθυνση της αναβάθµισης του
θεσµού και της ενίσχυσης του θεσµικού του ρόλου, του συνταγ-
µατικού του ρόλου και άλλο πράγµα η τεχνοκρατική υποστήριξη
µε εξειδικευµένους επιστήµονες άλλων ειδικοτήτων εκεί που
χρειάζονται και που τους έχουν ανάγκη.

Και επειδή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην πολιτική µου
διαδροµή έτυχε να υπηρετήσω σε ευρωπαϊκό θεσµό, στην Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή, όπου σε πολλές περιπτώσεις χρειάστηκε να
έχουµε αντιπαραθέσεις µε τον ιδιωτικό τοµέα στο όνοµα του δη-
µοσίου συµφέροντος και επειδή χρειάστηκε σε πολλές περιπτώ-
σεις να υπερασπιστώ στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
θέµατα που αφορούσαν την Ελλάδα, τη χώρα µας, µεγάλες υπο-
θέσεις όπου το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους είχε αναλάβει
την υποστήριξή τους τόσο σε εθνικό επίπεδο, όσο και σε διεθνείς
διαιτησίες, θέλω να σας πω ότι οι ανταγωνιστές µας, εκείνοι οι
οποίοι σε κάθε περίπτωση είχαν επιδίωξη εις βάρος των ελληνι-
κών συµφερόντων, πάντοτε είχαν κάποια συνεργασία µε κάποιο
νοµικό γραφείο εντός της χώρας µας, µε κάποιο δικηγορικό γρα-
φείο εδώ στην Ελλάδα. ∆ιότι έτσι λειτουργεί το σύστηµα, διότι
έτσι λειτουργεί η αγορά.

Και εσείς που είστε άνθρωποι της πιάτσας, όπως φαίνεται σε
όλα τα υπόλοιπα θέµατα, αυτή τη λεπτοµέρεια την αγνοείτε; ∆η-
λαδή, αγνοείτε ότι υπάρχουν µία σειρά δικηγόροι πρόθυµοι να
συνδράµουν στα ιδιωτικά συµφέροντα, τα οποία θα διεκδικούν
εις βάρος του ελληνικού δηµοσίου και ταυτόχρονα θα µπορούν
να βρουν τις όποιες επαφές και τις όποιες «άκρες»; ∆εν είµαστε
αγγελούδια στον κόσµο αυτό! Γνωρίζουµε πώς λειτουργούν τα
νοµικά γραφεία! Γνωρίζουµε πώς λειτουργούν οι δικηγόροι! Γνω-
ρίζουµε πώς λειτουργούν οι επαγγελµατικές σχέσεις, καθ’ όλα
νόµιµες σχέσεις, ανάµεσα στα δικηγορικά γραφεία!

Και αυτές τις σχέσεις επιχειρείτε ουσιαστικά να τις θεσµοθε-
τήσετε στο πλαίσιο της κορυφαίας λειτουργίας την οποία εκτε-
λεί το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, δηλαδή της υποστήριξης
του δηµοσίου συµφέροντος. Αυτό κάνετε. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. Αυτός είναι ο κίνδυνος. Γι’ αυτό και αντιδρούµε. Γι’
αυτό και είµαστε ενάντια σ’ αυτήν τη λογική! Είµαστε ενάντια σ’
αυτήν την πολιτική!

Και ακριβώς η αλήθεια των λεγοµένων µου αυτήν τη φορά,
κύριε Υπουργέ, προκύπτει και επιβεβαιώνεται από την άλλη διά-
ταξη την οποία προβλέπετε και η οποία δεν συζητήθηκε εδώ,
όπου –ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- ο Υπουργός Οι-
κονοµικών θα µπορεί να ορίζει ιδιώτες δικηγόρους οι οποίοι θα
συµµετέχουν στις διεθνείς διαιτησίες.

Ωραιότατα! Αυτή είναι η πολιτική ενίσχυση του Νοµικού Συµ-
βουλίου του Κράτους; Και έρχεται η Κυβέρνηση εδώ και µας λέει
«ενισχύουµε το θεσµό»;

Για να µη φθάσω στο άλλο σηµείο µε την άλλη ρύθµιση την
οποία κάνετε στην παράγραφο 14 του συγκεκριµένου άρθρου,
εκεί που ορίζετε ουσιαστικά άλλο χαρακτήρα στο Νοµικό Συµ-
βούλιο του Κράτους, καθώς θεωρείτε ότι είναι υποχρεωµένο το
Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους να υπερασπίζεται τους δηµοσί-
ους υπαλλήλους σε όλες τις πράξεις τους, για τις οποίες προ-
στρέχουν στα δικαστήρια! ∆ηλαδή και στις πράξεις ανοµίας, στις
παράνοµες πράξεις! ∆ηλαδή και στις πράξεις διαφθοράς!

Εκτός αν θεωρείτε ότι διαφθορά δεν υπάρχει στο δηµόσιο και
φέρνετε το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, τους δικηγόρους,
τους εκπροσώπους, τους νοµικούς, οι οποίοι θα υπερασπίζονται
τους υπαλλήλους του δηµοσίου οι οποίοι έχουν προβεί σε πα-
ραβατικές συµπεριφορές και παράνοµες πράξεις και αυτοί οι
ίδιοι στη συνέχεια θα εγκαλούνται για τον τρόπο µε τον οποίο
άσκησαν τη λειτουργία τους και το ρόλο τους.

Θα αναφερθώ τώρα στο άλλο άρθρο µε τις ρυθµίσεις που

αφορούν τον ΟΑΕ∆. Αυτή η ιστορία κάποτε πρέπει να τελειώνει.
Η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας ή λειτουργεί υπέρ της αγο-
ράς ή δεν λειτουργεί υπέρ της αγοράς. Ή είναι εναντίον του κρά-
τους ή είναι υπέρ του κράτους. Κάποτε θα πρέπει επιτέλους να
καταλήξει µέσα της και να το αποφασίσει. Στην προκειµένη πε-
ρίπτωση, όµως, το µόνο το οποίο αποδεικνύεται είναι ότι επιχει-
ρεί να κάνει εµπόριο ελπίδας στους νέους ανθρώπους οι οποίοι
έχουν ανάγκη από δουλειά. Αυτή είναι η ουσία.

Και η ουσία είναι ότι δίνουν τη δυνατότητα. ∆ηλαδή, παίρνουν
τα χρήµατα που είναι από το Ταµείο του ΟΑΕ∆, δηλαδή από το
Ταµείο των εργοδοτών και των εργαζοµένων –δεν πρέπει να ξε-
χνάµε ότι πρόκειται για λεφτά των εργαζοµένων τα οποία είναι
για να ενισχυθεί η εργασία, να δηµιουργηθούν νέες θέσεις απα-
σχόλησης και να υπάρχει εξειδίκευση και κατάρτιση στους ίδι-
ους τους εργαζόµενους του ιδιωτικού τοµέα- και τα φέρνουν στο
δηµόσιο, για να τα πάρει το δηµόσιο και να χρησιµοποιήσει ρου-
σφετολογικά την ελπίδα των ανθρώπων που αγωνιούν.

Όµως, δεν λέει πουθενά η Κυβέρνηση ότι αυτοί οι οποίοι θα
ενταχθούν στα προγράµµατα «STAGE» του δηµοσίου δεν έχουν
καµµία απολύτως δυνατότητα στο µέλλον να µονιµοποιηθούν.
Κάτι τέτοιο δεν το επιτρέπει ούτε η ελληνική νοµοθεσία -ούτε και
το Σύνταγµα βεβαίως- ούτε βεβαίως και η κοινοτική. Θα µας πάνε
στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο και θα ζητά και αποζηµιώσεις η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή για τα χρήµατα τα οποία έχουν δαπανηθεί,
δεδοµένου ότι αυτή η λειτουργία των «STAGE» είναι λειτουργία
υπέρ της επανακατάρτισης των εργαζοµένων στον ιδιωτικό
τοµέα και σε καµµία περίπτωση δεν αφορά το δηµόσιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου ένα ή δύο λεπτά περαιτέρω.
Τα λέω αυτά γιατί η Κυβέρνηση θα φύγει –όπου να’ ναι φεύγει-

και θα µείνει στην ιστορία ως η Κυβέρνηση των διευθετήσεων
για τους φίλους, ως η Κυβέρνηση της ανυπαρξίας οράµατος για
τη χώρα. Θα µείνει στην ιστορία ως η Κυβέρνηση που έκανε
πλούσιους φίλους και «ηµέτερους» και οδήγησε την Ελλάδα στη
µόνιµη επιτήρηση της οικονοµίας µας και σε χρεοκοπία τη χώρα.

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνεται η συνεδρίαση, αλλά ακόµα
δεν είδαµε τον κύριο Υπουργό Μεταφορών, όπως τον ζήτησε
χθες ο Προεδρεύων κ. Σούρλας προκειµένου να µας διευκρινίσει
τις θέσεις της Κυβέρνησης όσον αφορά το σκάνδαλο -διότι πρό-
κειται περί σκανδάλου- της φωτογραφικής διάταξης της τροπο-
λογίας που αφορά την οδική βοήθεια την οποία καταγγέλλουµε
συνεχώς και για το οποίο έγινα δέκτης των επιθέσεων από τη
γνωστή Συνοµοσπονδία των γερανοφόρων οχηµάτων –γιατί περί
αυτού πρόκειται- οι οποίοι έχουν αποκλειστική σχέση συνεργα-
σίας µε την Express Service, µε τις πληρωµένες καταχωρήσεις.

Εγώ, λοιπόν, θα επαναφέρω το ερώτηµα το οποίο έθεσα χθες
και θέλω συγκεκριµένες απαντήσεις για να δούµε και να µάθει η
Βουλή αν είναι αλήθεια ότι είστε Κυβέρνηση των διευθετήσεων
ή όχι.

Ρωτώ, λοιπόν, το εξής: Οι συγκεκριµένες εταιρείες οι οποίες
ευνοούνται από τη φωτογραφική ρύθµιση πληρούν τις διατάξεις
του άρθρου 48 του ν. 2190; ∆ηλαδή, για να το κάνουµε λιανά,
χρωστούν στο ελληνικό δηµόσιο, ναι ή όχι; Χρωστούν στο ΙΚΑ,
ναι ή όχι; Χρωστούν στην εφορία, ναι ή όχι; Και γιατί λειτουργούν
τότε; Ποια είναι η κατάσταση των ιδίων κεφαλαίων; Για να δούµε,
λοιπόν, ποιοι ευνοούνται και ποιοι όχι.

Και επειδή αυτό, βεβαίως, δεν είναι αρµοδιότητα του Υπουρ-
γείου Μεταφορών, αλλά του Υπουργού Οικονοµίας, του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, περιµένω την απάντηση από τον παριστάµενο
Υφυπουργό Οικονοµικών, ο οποίος βεβαίως πάντοτε στο πλαί-
σιο των διευθετήσεων δεν είχε παραλείψει και αυτός να υπο-
γράψει µία αντίστοιχη διευθέτηση, διευκόλυνση προς τον κ.
Ιωάννη Ραυτόπουλο του Παναγιώτη µε την απόφασή του της 3ης

Φεβρουαρίου του 2009, ο οποίος ήταν, όπως ξέρετε, ο ιδιοκτή-
της. Πρόκειται για την «EXPRESS SERVICE» -περί αυτού πρό-
κειται- µε την οποία αίρει τα περιοριστικά µέτρα του 50% των
καταθέσεων και των λογαριασµών στις τράπεζες και τα άλλα πι-
στωτικά ιδρύµατα.

Το ίδιο ισχύει, βεβαίως, και για την άλλη υπόθεση, στην οποία
αναφέρθηκα την προηγούµενη εβδοµάδα, κύριε Υφυπουργέ, θε-
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ώρησα ότι ένας Υφυπουργός στη θέση σας είναι πολύ πιθανόν να
εκτελεί υποδείξεις των ανωτέρων του.

Και γι’ αυτόν το λόγο, όταν αναφέρθηκα στην άλλη υπόθεση,
στην οποία επίσης έχετε άρει τις συνέπειες των πράξεων της δι-
οίκησης και αφορά το µεγάλο σκάνδαλο, τις κακουργηµατικές
πράξεις του ∆ήµου Θεσσαλονίκης, άφησα ένα παράθυρο λέγο-
ντας ότι ενδεχοµένως ο κύριος Υφυπουργός ακολούθησε τις κα-
τευθύνσεις και τις επιλογές της Κυβέρνησης, τις εντολές του
Υπουργού ή ενδεχοµένως και του Πρωθυπουργού, δεδοµένου
ότι είµαστε και στη Θεσσαλονίκη. Είναι γνωστό ότι ο ∆ήµος Θεσ-
σαλονίκης είναι στην πραγµατικότητα το άντρο –γιατί περί αυτού
πρόκειται- ενός παρακρατικού µηχανισµού. Η διοίκηση του
∆ήµου Θεσσαλονίκης είναι το άντρο της διαπλοκής της ∆εξιάς
εδώ και χρόνια.

Σ’ αυτή την πραγµατικότητα την οποία παρουσιάζουµε, ουδέ-
ποτε απαντάτε, ουδέποτε δίνετε συγκεκριµένες απαντήσεις και
συνεχίζετε τις πράξεις αυτές οι οποίες είναι πράξεις εις βάρος
του δηµοσίου συµφέροντος οι οποίες αποδεικνύουν για µία
ακόµα φορά ότι η Νέα ∆ηµοκρατία δεν έχει καµµία απολύτως
σχέση µε την έννοια του «δηµοσίου συµφέροντος».

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µην απορείτε. Μην απο-
ρείτε όταν η Νέα ∆ηµοκρατία νοµολογεί καταφανώς εις βάρος
του δηµοσίου συµφέροντος. ∆εν είναι ζήτηµα µη κατανόησης.
∆εν είναι θέµα αδυναµίας νοητικής να καταλάβουν περί τίνος
ακριβώς πρόκειται. Είναι ζήτηµα επιλογής. Λειτουργούν εις
βάρος του δηµοσίου συµφέροντος.

Επειδή, όµως, όλα αυτά κάπου εδώ τελειώνουν και επειδή συ-
νεχώς θα αποκαλύπτονται, η Νέα ∆ηµοκρατία έχει µόνον ένα
τρόπο διαφυγής. Έχει µόνο µία απάντηση καθαρά επικοινωνιακή.
Επικαλείται συνεχώς το ΠΑΣΟΚ Στρέφεται εναντίον του ΠΑΣΟΚ,
συνεπικουρούµενη και από ορισµένες άλλες δυνάµεις, ιδίως από
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΚΚΕ στη σηµερινή συνε-
δρίαση, ο οποίος δεν αντελήφθη ότι είναι Κυβέρνηση η Νέα ∆η-
µοκρατία στη χώρα τα τελευταία έξι χρόνια. Θεωρεί ότι
κυβέρνηση είναι το ΠΑΣΟΚ και θεωρεί ότι η κύρια πολιτική στό-
χευση της πολιτικής του ΚΚΕ είναι το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό
Κίνηµα και οι ψηφοφόροι του, οι κοινωνικές δυνάµεις που εκ-
φράζει το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα. Ε, κάνετε λάθος! Κά-
νετε λάθος, ένα ιστορικό λάθος αντίστοιχο µε εκείνο που κάνατε
στο παρελθόν: ξαναστηρίζετε την Κυβέρνηση της νέας δεξιάς –
γιατί πρόκειται περί νέας δεξιάς- για την οποία αδιαφορείτε. ∆εν
σας άκουσα να λέτε για τις σηµερινές αποκαλύψεις που πάλι την
προηγούµενη εβδοµάδα δώσαµε εδώ πέρα τη µάχη, όταν η Ανω-
τάτη Αρχή των Προσωπικών ∆εδοµένων δεν είχε κληθεί για την
υπόθεση των καµερών. Η κ. Φιλίνη είχε την καλοσύνη σήµερα το
πρωί να το θυµίσει σε όλους. Σήµερα µας λέει ότι οι ρυθµίσεις
είναι αντισυνταγµατικές. Εδώ σε άλλες εποχές, θα έπρεπε να έχει
σηκωθεί στο πόδι η Βουλή, µε πρώτους εσάς, εµάς, όλες τις δυ-
νάµεις της Αριστεράς και όλους τους δηµοκράτες οι οποίοι πι-
στεύουν…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε Παπουτσή.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η Νέα ∆ηµοκρατία, λοιπόν, ένα µόνο επιχείρηµα έχει, για να

δίνει απαντήσεις σε όλα αυτά, µία οµπρέλα, αυτό στο οποίο ανα-
φέρθηκε σήµερα ο εισηγητής και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος -διότι αυτό το βάρος έχει λάβει- κ. Καλλιώρας, η περίφηµα
βουλιµία –λέει- του ΠΑΣΟΚ για την εξουσία.

Μα, µας κοροϊδεύετε; Κοροϊδεύετε τον κόσµο; Για ποια βου-
λιµία µιλάτε; Να είναι ένα κόµµα, το οποίο διακατέχετε από βου-
λιµία για µια εξουσία σε µία χώρα η οποία βαδίζει την ανηφόρα
της ανάπτυξης, της κοινωνικής προόδου, της ευηµερίας, όπου
υπάρχουν δεξιά και αριστερά πολλά κονδύλια και δυνατότητες
για ακόµη µεγαλύτερη ανάπτυξη, να το καταλάβω ότι πρόκειται
περί βουλιµίας. Μα, βουλιµία στην Ελλάδα της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας, η οποία οδηγήθηκε από την ανάπτυξη στην ύφεση, στην Ελ-
λάδα µε τα τεράστια κοινωνικά αδιέξοδα στην αγορά, µε τις
υπερχρεωµένες επιχειρήσεις, µε το απίθανο πολιτικό πρόβληµα
που έχετε δηµιουργήσει στην ελληνική οικογένεια, να στερηθεί
την ελπίδα για ένα καλύτερο αύριο, µας λέτε ότι εµείς διακατε-
χόµαστε από βουλιµία για την εξουσία; Έλεος, κύριοι της Κυ-

βέρνησης!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε, κύριε

Παπουτσή.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Η πραγµατικότητα είναι ότι το

ΠΑΣΟΚ διεκδικεί την εξουσία. Όχι, γιατί θέλουµε να ασκήσουµε
την εξουσία για την εξουσία. ∆ιεκδικούµε την εξουσία, στο όνοµα
του ελληνικού λαού, στο όνοµα των µη προνοµιούχων, στο όνοµα
όλων των θυµάτων της πολιτικής της Νέας ∆ηµοκρατίας αυτήν
την περίοδο, εκείνων των κοινωνικών δυνάµεων που συµµετέχουν
στο χώρο της εργασίας, της δηµιουργικής εργασίας, του πνεύ-
µατος, του πολιτισµού, των ανθρώπων που αγωνιούν για µια κα-
λύτερη Ελλάδα. Στο όνοµα όλων αυτών διεκδικούµε την εξουσία
και σας διαβεβαιώ ότι µε τη δύναµη όλων αυτών θα την κερδί-
σουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο ζήτησε ο

Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Αντώνης Μπέζας.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-

µικών): Πρώτον, ως προς το θέµα της νοµοθετικής παρέµβασης
που κάναµε στη λειτουργία του Νοµικού Συµβουλίου, επειδή,
κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΠΑΣΟΚ, έχετε, όπως λέτε
ο ίδιος και το τονίζετε επανειληµµένα εδώ στην Αίθουσα, διατε-
λέσει στην Ευρώπη και έχετε δει πώς δουλεύουν οι κοινοτικές
υπηρεσίες, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά και το αποκρύπτετε εδώ
–δεν το λέτε- ότι αυτή η δυνατότητα νοµικής συνδροµής υπάρ-
χει εδώ και πολλά χρόνια σε νοµικές υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής και αυτό έχει συντελέσει στην αποτελεσµατικότερη
λειτουργία της, στην προάσπιση των συµφερόντων της κοινότη-
τας και στην προάσπιση του κοινοτικού δικαίου.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Όχι για να πάει στα δικαστήρια. Για
συµβουλές.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): ∆εν πηγαίνει στα δικαστήρια, κύριε Παπουτσή, ιδιώτης
δικηγόρος. Η εκπροσώπηση, µε βάση το Σύνταγµα, στα δικα-
στήρια γίνεται από µέλος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
και η συγκεκριµένη διάταξη δεν αλλάζει σε τίποτα αυτό το
πράγµα. ∆εν µπορεί να το αλλάξει. ∆εν µπορεί να παραβιάσει το
Σύνταγµα.

∆εύτερον, διαψεύστε µε, αν δεν το άκουσα καλά, αλλά νόµισα
πως είπατε ότι αν δεν αποσύρουµε την τροπολογία για τα βαρέα
και ανθυγιεινά, θα προκαλέσετε ονοµαστική ψηφοφορία.

Κοιτάξτε, µε βάση τον Κανονισµό της Βουλής, ως κόµµα έχετε
τη δυνατότητα να ζητήσετε οτιδήποτε θέλετε. Εκείνο, όµως, που
θέλω εγώ να σας πω είναι ότι η Κυβέρνηση, όταν νοµοθετεί,
εκβιαστικά διλήµµατα τέτοιου τύπου «αν δεν αποσύρετε την τρο-
πολογία, θα κάνουµε ονοµαστική ψηφοφορία» δεν τα δέχεται. Η
Κυβέρνηση νοµοθετεί και έχει το θάρρος τη γνώµης της και τη
γνώµη της την καταθέτει εδώ στη Βουλή µε τα συγκεκριµένα νο-
µοσχέδια που φέρει προς ψήφιση.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της άρσης µέτρων και της υπόθεσης
του ∆ήµου Θεσσαλονίκης κ.λπ.. Εδώ θα µου επιτρέψετε να πω
ότι αυτή η προσωπική επίθεση η οποία γίνεται εις βάρος µου δεν
σας τιµά, διότι εγώ τα χρόνια που είµαι στο Κοινοβούλιο, σας θυ-
µάµαι σαν έναν κοινοβουλευτικό ο οποίος είστε συγκροτηµένος
και πολύ προσεκτικός στις τοποθετήσεις του και δεν κάνει ποτέ
προσωπικές επιθέσεις. ∆εν καταλαβαίνω γιατί υπάρχει αυτό το
προσωπικό µένος.

Θα σας απαντήσω, όµως, πολύ συγκριµένα, διότι νοµίζω ότι η
πολιτική υποκρισία του ΠΑΣΟΚ έχει φτάσει στο αποκορύφωµά
της. Για ποια συγκάλυψη παράνοµων κακουργηµατικών πράξεων
και για συγκάλυψη πιθανών παρανοµιών µιλάτε; Αναφέροµαι
πρώτα απ’ όλα στο ∆ήµο Θεσσαλονίκης. Εµείς ως Υπουργείο Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών µέσω της δικής µας υπηρεσίας που
είναι η Οικονοµική Επιθεώρηση Θεσσαλονίκης, στο πλαίσιο ει-
σαγγελικής παραγγελίας σχετικά µε το έλλειµµα το οποίο πα-
ρουσιάστηκε στην ταµειακή υπηρεσία του ∆ήµου Θεσσαλονίκης,
δώσαµε εντολή –εµείς επαναλαµβάνω ως Υπουργείο Οικονοµίας
και Οικονοµικών- από 27 Φεβρουαρίου του 2008 να διενεργηθεί
φορολογικός έλεγχος στο ∆ήµο Θεσσαλονίκης από τη Θ ∆ΟΥ
Θεσσαλονίκης. Ποια συγκάλυψη υπάρχει; Εµείς δώσαµε την
εντολή. Η Οικονοµική Επιθεώρηση είναι υπηρεσία του Υπουρ-
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γείου Οικονοµίας και Οικονοµικών. Οι δικές µας υπηρεσίες διε-
νεργούν τον έλεγχο και οι δικές µας υπηρεσίες έλαβαν, ως όφει-
λαν από το νόµο βέβαια να το κάνουν, τα µέτρα για την
διασφάλιση των συµφερόντων του δηµοσίου, δηλαδή δέσµευση
των τραπεζικών καταθέσεων, δέσµευση της µεταβίβασης περι-
ουσιακών στοιχείων κ.λπ. που προβλέπονται από το νόµο. Όµως,
ο ν. ο 2523/97 που είναι δικός σας νόµος, της Κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ, προβλέπει ρητά στο άρθρο 14 τη λήψη µέτρων. Επι-
πλέον ο νόµος αυτός στο άρθρο 14 προβλέπει ότι η επιχείρηση
µπορεί µέσα σε ένα µήνα από τη λήψη των µέτρων, να ζητήσει
από τον Υπουργό Οικονοµίας και Οικονοµικών την ολική ή την
µερική άρση των µέτρων και ο Υπουργός, χωρίς καµµία προϋ-
πόθεση, αποφαίνεται µέσα σε δεκαπέντε µέρες επί της αιτήσεως
της επιχείρησης. Και µε την µορφή της επιχείρησης λειτουργούν
και οι φορείς, όπως είναι ο ∆ήµος Θεσσαλονίκης, επαναλαµβάνω
χωρίς καµµία προϋπόθεση.

∆ιάβασα στις εφηµερίδες πως είπατε ότι είχα υποχρέωση
πρώτα να τους βάλω να καταβάλλουν το 70% των µη αποδοθέ-
ντων ποσών και στη συνέχεια να κάνω άρση των µέτρων. Ο νόµος
λέει «χωρίς καµµία προϋπόθεση», επαναλαµβάνω, ο δικός σας
νόµος. Όταν η επιχείρηση έρθει και συµβιβαστεί και καταθέσει το
70% των ποσών που πρέπει να αποδοθούν, τότε γίνεται αυτοδί-
καια άρση των µέτρων. Αυτό λέει ο νόµος. Αλλά αν δεν το κατα-
θέσει, ο Υπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών, µπορεί κατά την
κρίση του, να προχωρήσει σε άρση των µέτρων. Όλες εποµένως
οι ενέργειες που έχουµε κάνει είναι σύννοµες –άρθρο 14 του ν.
2523/97- και ξέρετε ποια ήταν η εισήγηση της αρµόδιας υπηρε-
σίας στην αίτηση του ∆ήµου Θεσσαλονίκης; Η ευθύνη δεν είναι
της υπηρεσίας, η ευθύνη είναι του Υπουργού, αλλά διαβάζω την
εισήγηση της υπηρεσίας για να δείτε και τα επιχειρήµατα τα
οποία υιοθέτησε ο Υπουργός όταν έλαβε τη συγκεκριµένη από-
φαση: «Λόγω του ιδιάζοντα χαρακτήρα της συγκεκριµένης υπό-
θεσης και ειδικότερα λαµβάνοντας υπ’ όψιν το σκοπό και την
αποστολή των ΟΤΑ, τον αυξηµένο βαθµό φερεγγυότητας της εκ-
πλήρωσης των φορολογικών υποχρεώσεων, καθώς και το γεγο-
νός ότι στη συγκεκριµένη περίπτωση µε βάση τα µέχρι στιγµής
τουλάχιστον υφιστάµενα στοιχεία, προκύπτει ότι ο δήµος έχει
εξαπατηθεί, για τους λόγους αυτούς άποψή µας είναι να αρθούν
τα µέτρα». Γιατί λαµβάνονται τα µέτρα όταν υπάρχει µια επιχεί-
ρηση;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

∆ύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. Πρέπει να απαντήσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆εν έχει ολοκληρω-

θεί ο χρόνος. Παρακαλώ συνεχίστε.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-

µικών): Όταν µια επιχείρηση εικάζεται ότι έχει φορολογικές πα-
ραβάσεις, διότι φοβάται το δηµόσιο, ότι µπορεί ο επιχειρηµατίας
να πάει να πάρει τα χρήµατα από τις τραπεζικές καταθέσεις, µπο-
ρεί να πουλήσει περιουσιακά στοιχεία και το δηµόσιο να µην έχει
τη δυνατότητα µετά να ικανοποιήσει τις απαιτήσεις του από την
εκποίηση περιουσιακών στοιχείων. Υπάρχει τέτοιος κίνδυνος εδώ
στο ∆ήµο Θεσσαλονίκης; Υπάρχει κίνδυνος δηλαδή στο ∆ήµο
Θεσσαλονίκης να πάρει ο ∆ήµαρχος τα λεφτά από τους λογα-
ριασµούς του ∆ήµου Θεσσαλονίκης και να φύγει ή να εκποιήσει
περιουσιακά στοιχεία; Θα φύγουν τα περιουσιακά στοιχεία του
∆ήµου Θεσσαλονίκης από εκεί που είναι; Όχι βέβαια! Γι’ αυτό
ακριβώς και στην απόφασή µας έγινε άρση των µέτρων. Και εδώ
πρέπει να σας πω ότι η άρση των µέτρων δεν συνεπάγεται συ-
γκάλυψη της υπόθεσης. Οι συγκεκριµένοι έλεγχοι θα ολοκλη-
ρωθούν εντός του Αυγούστου. Στη συνέχεια, η αρµόδια ∆ΟΥ θα
προχωρήσει στον καταλογισµό και στην βεβαίωση των ποσών,
διότι τώρα δεν έχει γίνει ακόµη καταλογισµός. Μόλις διαπιστώ-
νεται κατά τον έλεγχο από τη φορολογική αρχή ότι υπάρχει υπό-
νοια ή ενδείξεις διαφυγόντων φόρων, αµέσως λαµβάνονται τα
µέτρα. ∆εν διαγράφονται οι οφειλές όταν εκδοθούν. Κανένας δεν
έχει το δικαίωµα να παρακρατεί φόρους που πρέπει να αποδο-
θούν προς το δηµόσιο. Και οι φορολογικές αρχές που διενερ-
γούν τους ελέγχους και εµείς ως πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Οικονοµίας και Οικονοµικών έχουµε πλήρη επίγνωση του καθή-
κοντός µας. Η πολιτική υποκρισία πρέπει να έχει και κάποια όρια.

∆ηλαδή τι προτείνετε να κάνουµε; Να κλείσουµε το ∆ήµο Θεσ-
σαλονίκης; ∆ιότι εάν τα µέτρα εξακολουθούσαν να υφίσταντο,
δέσµευση των τραπεζικών λογαριασµών, την άλλη µέρα έκλεινε
ο ∆ήµος Θεσσαλονίκης. Τεσσερισήµισι χιλιάδες εργαζόµενοι θα
βρίσκονταν στο δρόµο! Οι Θεσσαλονικείς δεν θα µπορούσαν να
έχουν τις υπηρεσίες του ∆ήµου Θεσσαλονίκης!

Το ίδιο συµβαίνει και µε άλλες επιχειρήσεις, όπως αυτή την
οποία αναφέρατε, στις οποίες κάνουµε άρση των µέτρων για ένα
συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα, χωρίς, σε καµµία περίπτωση,
να διαγράφονται οι οφειλές απέναντι στο δηµόσιο. Οι οφειλές
αυτές θα πρέπει να αποδοθούν. ∆εν υπάρχει καµµία απολύτως
συγκάλυψη.

Αντί, όµως, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΠΑΣΟΚ, να
εγκαλείτε εµένα, το τι κάνω σε σχέση µε τα ταµεία του ∆ήµου
Θεσσαλονίκης, νοµίζω ότι το καλύτερο θα ήταν να απολογηθείτε
εσείς στον ελληνικό λαό τι κάνετε σε σχέση µε τα ταµεία του κόµ-
µατός σας, στα οποία ταµεία του κόµµατός σας πρώην στέλε-
χός σας, ο κ. Τσουκάτος, είπε ότι έδωσε 1.000.000 µάρκα.

Ευχαριστώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο κ. Παπουτσής έχει

το λόγο για µία τρίλεπτη παρέµβαση.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να διευκρινίσω ότι δεν

έχω καµµία απολύτως διάθεση –δεν το πράττω σήµερα, δεν το
κάνω ποτέ- να προχωρώ σε προσωπικές επιθέσεις εναντίον του
οποιουδήποτε συναδέλφου και πολύ περισσότερο εναντίον του
Υφυπουργού, του κ. Μπέζα, ο οποίος κατά τα άλλα µου είναι και
ιδιαίτερα συµπαθής ως νέος πολιτικός, προερχόµενος από µία
περιφέρεια της χώρας η οποία έχει πράγµατι πολύ µεγάλη ανά-
γκη. Είναι, όµως, άλλο πράγµα ο κοινοβουλευτικός έλεγχος, όταν
µάλιστα αναγνωρίζεται και η δυνατότητα του Υφυπουργού να
αποφασίζει ότι εκτελώ ή όχι τις αποφάσεις και τις προτροπές των
ανωτέρων µου, του Υπουργού ή του Πρωθυπουργού, και άλλο
πράγµα η προσωπική επίθεση.

Εδώ, λοιπόν, πρόκειται περί αυστηρού ελέγχου, έντιµου, κα-
θαρού και συγκεκριµένου.

Στο άρθρο 14 του ν.2523/1997 και συγκεκριµένα στις παρα-
γράφους 5 και 6, προβλέπονται ρητά οι περιπτώσεις µε τις
οποίες αίρονται περιοριστικά οι δεσµεύσεις οι οποίες έχουν επι-
βληθεί ή αίρονται υποχρεωτικά τα µέτρα στο σύνολό τους. Είναι,
όµως, σαφές ότι για την άρση των µέτρων χρειάζεται διοικητική
επίλυση ή δικαστικός συµβιβασµός ή κατ’ άλλο τρόπο διοικητική
περαίωση της φορολογικής διαφοράς ή –ήταν διαζευκτικό- κα-
ταβολής του ποσού πάνω από 70% του συνόλου των οφειλοµέ-
νων οικείων ποσών, φόρων, τελών και εισφορών µετά των
νοµίµων προσαυξήσεων και προστίµων.

Αυτά λέει ο νόµος, τον οποίο κι εσείς επικαλεστήκατε.
Και σας ερωτώ: Ποία από αυτές τις προϋποθέσεις συντρέχουν

ούτως ώστε να σας δώσουν το δικαίωµα να άρετε τις συνέπειες
της διοικητικής πράξης;

Η εκτίµησή µας –διαψεύστε µας, απαντήστε, ούτως ή άλλως
υπάρχει κοινοβουλευτική ερώτηση που έχουν καταθέσει επτά συ-
νάδελφοι του ΠΑΣΟΚ κι έχετε όλη την ευκαιρία να την απαντή-
σετε γραπτώς, συγκεκριµένως και µε λεπτοµέρειες- λοιπόν είναι
ότι δεν συντρέχουν αυτοί οι λόγοι. Και επειδή δεν συντρέχουν οι
λόγοι, η πράξη είναι πράξη χαριστική, είναι πράξη διευθέτησης,
είναι πράξη παράνοµη. Γι’ αυτό εγκαλείστε. ∆εν πρόκειται περί
προσωπικής επίθεσης. Ο οποιοσδήποτε ήταν στη θέση σας ως
Υφυπουργός Οικονοµικών θα δεχόταν την ίδια κριτική.

Εδώ επικαλεστήκατε και το περίφηµο επιχείρηµα: Μα, τι είναι
ο ∆ήµος Θεσσαλονίκης;

Εγώ σας ρωτώ: Ο ∆ήµος Θεσσαλονίκης είναι επιχείρηση; Ο
∆ήµος Θεσσαλονίκης είναι Τοπική Αυτοδιοίκηση. Είναι ο χώρος
όπου εκφράζονται τα συµφέροντα των πολιτών της πόλης, της
δεύτερης πόλης της χώρας, της συµπρωτεύουσας. Είναι ένας
χώρος που πονάει. Και δεν πονάει τώρα, τώρα που υποτίθεται
ότι η Κυβέρνηση αποφάσισε να ελέγξει τα οικονοµικά του ∆ήµου.
Όχι. Αυτό το οποίο είπατε, είναι ανακριβές. Η Κυβέρνηση ανα-
γκάστηκε να ελέγξει τα οικονοµικά του δήµου, από τη στιγµή που
επί χρόνια είχε ξεσπάσει το σκάνδαλο και µε επικεφαλής την κ.
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Αράπογλου και πολλές άλλες κοινωνικές και πολιτικές δυνάµεις
της πόλης ξεκινούσαν αυτόΝ τον αγώνα εδώ και χρόνια. Τότε
αποφάσισε η Κυβέρνηση να προχωρήσει στον έλεγχο. Και αφού
έφτασε στον έλεγχο, διαπίστωσε κακουργηµατικές πράξεις,
όπως προκύπτει από τα επίσηµα έγγραφα του Υπουργείου σας,
τα οποία τα αγνοήσατε κι ως εκ τούτου προχωρήσατε στην άρση
των συνεπειών.

Αυτή είναι η αλήθεια.
Το φοβερό σας, όµως, επιχείρηµα ήταν άλλο: Μα, τι είναι ο

δήµος, λέει; Θα πάρει τα λεφτά και θα φύγει ή θα πάρει τα περι-
ουσιακά στοιχεία; ∆ιότι αυτό είναι το κύριο ερώτηµα το οποίο
σας απασχολεί όταν πρόκειται να κάνετε διευθετήσεις τέτοιου
είδους.

Εγώ, λοιπόν, επεκτείνω το ερώτηµα: Στην άλλη περίπτωση,
που αφορά την «EXPRESS SERVICE», εκεί ο κίνδυνος να πάρουν
τα χρήµατα και να φύγουν, δεν υπήρχε; Ρωτώ, για να καταλάβω
τα κριτήρια µε τα οποία κινείστε και µε τα οποία βάζετε την υπο-
γραφή σας. Σε διευθετήσεις, επαναλαµβάνω.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Υφυπουργέ,
να ολοκληρώσουµε, όµως, εδώ αυτό το διάλογο, για να µπορέ-
σουν να τοποθετηθούν και οι άλλοι συνάδελφοι.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Κύριε Πρόεδρε, στην τοποθέτησή µου προηγουµένως
ανέφερα ποια είναι τα κριτήρια και στην περίπτωση του ∆ήµου
Θεσσαλονίκης και στην περίπτωση άλλων επιχειρήσεων. Πολλές
φορές ο Υπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών προχωρεί σε
άρση των µέτρων, προκειµένου να διευκολύνει τη συνέχιση της
λειτουργίας των επιχειρήσεων.

Όµως, αυτό το οποίο είπε ο κ. Παπουτσής δεν είναι σωστό σε
σχέση µε το νόµο. ∆ιαβάζω από το ν. 2523/1997 την παράγραφο
3 του άρθρου 14. «Η ενέργεια της φορολογικής αρχής κοινοποι-
είται συγχρόνως και στο φορολογούµενο… ο οποίος µπορεί
µέσα σε ένα µήνα από την ειδοποίησή του να ζητήσει µε αίτηση
στον Υπουργό Οικονοµικών την ολική ή µερική άρση των απα-
γορευτικών µέτρων.

Ο Υπουργός Οικονοµικών αποφαίνεται µέσα σε δεκαπέντε
ηµέρες από την υποβολή της αίτησης.

Κατά της απόφασης αυτής», δηλαδή της απόφασης του
Υπουργού, «επιτρέπεται προσφυγή.

Κατ’ εξαίρεση των όσων ορίζονται στην προηγούµενη παρά-
γραφο, τα µέτρα αίρονται υποχρεωτικά, όταν ο υπόχρεος φο-
ρολογούµενος καταβάλλει το ποσό πάνω από το 70% του προς
απόδοση στο δηµόσιο ποσού από ΦΠΑ παρακρατούµενους φό-
ρους κ.λπ.».

Άρα, όταν καταθέσει αυτό το 70%, αίρονται αυτοδίκαια τα
µέτρα. Σε αντίθετη περίπτωση είναι στην κρίση του Υπουργού
Οικονοµίας και Οικονοµικών µετά από αίτηση του ενδιαφερόµε-
νου να άρει τα µέτρα.

Αυτός είναι ο νόµος τον οποίον ψήφισε η Κυβέρνησή σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Με βάση τις προϋποθέσεις των πα-

ραγράφων 5 και 6.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Καραθανασόπουλος για τρία λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Από τη συζήτηση βεβαίως δεν άλλαξε τίποτε από αυτά που εί-
παµε εισαγωγικά για τα συγκεκριµένα άρθρα και την πολιτική της
Κυβέρνησης και βεβαίως τα καταψηφίζουµε.

∆εν θα έπαιρνα το λόγο εάν δεν υπήρχε η πρόκληση από τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ κ. Παπουτσή.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ε, όχι και πρόκληση!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Το λέω µε την καλή έν-

νοια του όρου, επειδή ακριβώς θέλουµε να απαντήσουµε στα λε-
γόµενά σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Πρόσκληση φιλίας ήταν βασικά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ακούστε, κύριε Παπου-

τσή. Ευχαριστούµε, αλλά λυκοφιλία δεν θα πάρουµε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Α, καλά!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατ’ αρχάς το γνωρίζετε
πολύ καλά ότι ως ΚΚΕ αντιπαλεύουµε την κυβερνητική πολιτική.
Και την αντιπαλεύουµε στα γιαπιά, στα εργοστάσια, στα πεζο-
δρόµια, στους δρόµους των αστικών κέντρων και της υπαίθρου.
Και ξέρετε πολύ καλά ότι πρόσφατα συντρίψαµε την εισοδηµα-
τική πολιτική µε τους εργαζόµενους στη ναυπηγοεπισκευαστική
ζώνη, µε τους εργαζόµενους της Οµοσπονδίας Τροφίµων και
Ποτών, µε τους εργαζόµενους της Οµοσπονδίας Φαρµάκων, που
συνέτριψαν και την κατάρτιση της συλλογικής σύµβασης που
υπέγραψε η πλειοψηφία της ΓΣΕΕ µε τον ΣΕΒ.

Γνωρίζετε πολύ καλά, κύριε Παπουτσή, ότι δεν συµµετέχουµε
στα διαβούλια υποταγής της εργατικής τάξης στην κυβερνητική
πολιτική, όπως έκανε η ΓΣΕΕ για τα βαρέα και ανθυγιεινά και την
κατακρεούργησή της.

Γνωρίζετε πολύ καλά, κύριε Παπουτσή, ότι δεν ψηφίζουµε από
κοινού στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο την έκθεση ΣΕΡΚΑΣ. ∆εν ψη-
φίζουµε τη Συνθήκη του Μπολγκενστάϊν και τις υπόλοιπες αντιερ-
γατικές και αντιλαϊκές συµφωνίες, όπως κάνουν οι
Ευρωβουλευτές του ΠΑΣΟΚ µε τους Ευρωβουλευτές της Νέας
∆ηµοκρατίας.

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι ψηφίσατε από κοινού τον αµπελοοι-
νοϊκό κανονισµό για τους φτωχούς αγρότες.

Απ’ αυτήν την άποψη, λοιπόν, η Αντιπολίτευση δεν γίνεται µέσα
από την όξυνση της λεκτικής αντιπαράθεσης, µια όξυνση µάλιστα
που προσπαθεί να αποκρύψει την ουσία της στρατηγικής σας
συµφωνίας µε τις επιλογές και τις ανάγκες ικανοποίησης του κε-
φαλαίου. Αυτή η στρατηγική συµφωνία θυσιάζει την ικανοποίηση
των λαϊκών αναγκών. Αυτή ακριβώς τη σύγκλιση θέλετε να συ-
γκαλύψετε για να µπορείτε να ψαρέψετε στα θολά νερά, να δια-
τηρείτε δηλαδή εγκλωβισµένα τα πλατιά λαϊκά στρώµατα σε µία
βαθιά αντιλαϊκή πολιτική, που καθηµερινά οξύνει τα προβλήµατά
τους.

Έτσι, λοιπόν, εµείς σας είπαµε πολύ καθαρά ότι στην προη-
γούµενη ενότητα των άρθρων κάνετε µια πλειοδοσία προς όφε-
λος του εφοπλιστικού κεφαλαίου και ζητήσαµε να πάρετε θέση
επίσηµα. Θα φορολογηθεί το εφοπλιστικό κεφάλαιο; Γιατί τόσα
χρόνια δεν φορολογείτο το εφοπλιστικό κεφάλαιο; Είναι πρό-
κληση να ζητάµε να φορολογηθεί ο φτωχός αγρότης για το ΦΠΑ
στα καύσιµα και τον Ειδικό Φόρο Κατανάλωσης και ο εφοπλιστής
να µην πληρώνει δεκάρα τσακιστή.

Τέλος, επιτρέψτε µου, αλλά στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µι-
λάνε για σχοινί. Γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι παρακολουθεί-
ται η συνδικαλιστική δράση, ότι προσπαθεί να ποινικοποιηθεί η
συλλογική δράση, ότι οι κάµερες σ’ αυτήν την κατεύθυνση λει-
τουργούν.

Εµείς ως κόµµα το ξέρετε πολύ καλά ότι το αντιπαλέψαµε, το
καταψηφίσαµε. Έχουµε βγει στους δρόµους και µάλιστα στην
πράξη ξηλώνουµε τις κάµερες. Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο ο Στέ-
λιος Λογοθέτης, ο ∆ήµαρχος της Νίκαιας, δικάστηκε πριν από
λίγο χρονικό διάστηµα. Άρα, λοιπόν, σε εµάς δεν πιάνουν τέτοιου
είδους ζητήµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ναι, κύριε Παπου-

τσή, αλλά σας παρακαλώ για ένα δίλεπτο µόνο για να ολοκλη-
ρωθεί αυτός ο διάλογος εδώ. Περιµένει και η κ. Φιλίνη να µιλήσει
για να ολοκληρώσουµε τη συζήτηση επί του νοµοσχεδίου.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Είµαι απόλυτα βέβαιος ότι η κ. Φιλίνη
θα δείξει κατανόηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Η κ. Φιλίνη µπορεί
να δείξει κατανόηση και ο Κανονισµός πρέπει να δείχνει κατα-
νόηση, αλλά έχουµε υπερβεί τα όρια κάθε κατανόησης και του
Κανονισµού και του Προεδρείου.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ναι, αλλά κοντεύουµε να χάσουµε τα
λογικά µας, κύριε Πρόεδρε, µε αυτά τα οποία ακούµε! Εδώ δε-
χόµαστε συνεχώς επιθέσεις από το συνάδελφο κ. Καραθανασό-
πουλο, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΚΚΕ σήµερα, εφ’ όλης
της ύλης.

Και θέλω να είµαι απολύτως σαφής. Πρώτα απ’ όλα εγώ δεν
έκανα καµία προσωπική επίθεση σε εσάς ούτε και στο ΚΚΕ. ∆εν
κάνω επιθέσεις. ∆εν µου αρέσει να κάνω επιθέσεις.

1972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



Επισηµαίνω, όµως, και ασκώ κριτική. Στην προκειµένη περί-
πτωση, την κριτική µου την επιβεβαιώσατε µε την πράξη σας.
∆ιότι τι κάνετε; Ακολουθείτε την ίδια ακριβώς τακτική που ακο-
λουθεί η Κυβέρνηση, το λέγε, λέγε, λέγε, κάτι θα µείνει. Αλήθεια
ή ψέµατα, κάτι θα µείνει απ’ όλα αυτά. Αυτή είναι η πολιτική σας,
λες και δεν ξέρετε ποια είναι η θέση του ΠΑΣΟΚ, όσον αφορά
την απαλλαγή της φορολογίας των εφοπλιστών την οποία έφερε
η Νέα ∆ηµοκρατία την προηγούµενη εβδοµάδα, λες και δεν ξέ-
ρετε ότι είµαστε εµείς εκείνοι οι οποίοι αποκαλύψαµε αυτήν την
παλινωδία της Νέας ∆ηµοκρατίας, λες και δεν γνωρίζετε ποιο
ήταν το σκεπτικό µας, όταν είπαµε όχι στην απαλλαγή αυτή.

Επιµένετε να ταυτίζετε το ΠΑΣΟΚ µε το εφοπλιστικό κεφάλαιο,
διότι θεωρείτε εσείς ότι είναι προνοµιακό σας πεδίο η ναυτιλία.
Ε, λοιπόν, κάνετε λάθος. ∆εν είναι προνοµιακό πεδίο του ΚΚΕ η
ναυτιλία. Η ναυτιλία είναι προνοµιακό πεδίο της χώρας. Είναι ο
µόνος χώρος, όπου η Ελλάδα είναι παγκόσµια υπερδύναµη και
οφείλουµε µε κάθε τρόπο να ενισχύουµε και την ελληνική ναυ-
τοσύνη και όλες τις δυνάµεις που δραστηριοποιούνται στο χώρο
της ναυτιλίας, αλλά µε κανόνες, µε διαφάνεια και πάνω απ’ όλα,
όχι στο όνοµα της ναυτιλίας να αδικούµε τις άλλες κοινωνικές
οµάδες. Γι’ αυτόν το λόγο είµαστε απολύτως σαφείς και συγκε-
κριµένοι.

Όσον αφορά τα υπόλοιπα, σας υπενθυµίζω ότι Κυβέρνηση της
χώρας από το 2004 µέχρι σήµερα είναι η Νέα ∆ηµοκρατία και
Πρωθυπουργός ο Κώστας Καραµανλής. Μην το ξεχνάτε. Μην θέ-
λετε να το ξεχνάτε. Γιατί όσο δείχνετε ότι θέλετε να το ξεχνάτε,
στην πραγµατικότητα αποκαλύπτεστε. Και αποκαλύπτεται ότι ο
κύριος στόχος της πολιτικής σας δράσης και αντιπαράθεσης
είναι το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα, προφανώς διότι ισχύει
µία παλιά ρήση που λέει όσο πιο δεξιά είναι η άρχουσα τάξη και
η εξουσία, τόσο καλύτερα για τις δυνάµεις και την όξυνση των
κοινωνικών αντιθέσεων, µέσα από τις οποίες επιχειρούµε να εκ-
µεταλλευτούµε πολιτικά και κοµµατικά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρα-
καλώ το λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο κ. Κα-
ραθανασόπουλος για ένα λεπτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ο κύριος στόχος του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας είναι το κεφάλαιο και η πο-
λιτική που εξυπηρετεί τα συµφέροντα του κεφαλαίου, ανεξάρ-
τητα από το ποιο κόµµα στηρίζει αυτά τα συµφέροντα και ποιος
είναι στην Κυβέρνηση. ∆εν κάνουµε τέτοιου είδους διακρίσεις.
Αυτό είναι το πρώτο.

∆εύτερον, κάνουµε κριτική σε συγκεκριµένες πράξεις και
έργα. Όταν από κοινού ψηφίζετε τα αντιλαϊκά µέτρα στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο, Σερκάς, Μπόλκενσταϊν, Συνθήκη της Λισσα-
βόνας…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: ∆εν έχω το χρόνο που χρειάζοµαι,
για να σας αποδείξω ότι όλα αυτά τα οποία λέτε είναι ανακριβή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν είναι καθόλου ανα-
κριβή, ισχύουν µέχρι τελευταίας κεραίας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Η Οδηγία Μπόλκενσταιν αποσύρθηκε
µετά από τον αγώνα που έδωσαν και οι Ευρωπαίοι σοσιαλιστές
και το ΠΑΣΟΚ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ισχύουν µέχρι τελευ-
ταίας κεραίας και το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά.

Σας είπαµε συγκεκριµένα πράγµατα. Εφοπλιστικό κεφάλαιο.
Ποιο φόρο επέβαλε το ΠΑΣΟΚ τόσα χρόνια που ήταν στην Κυ-
βέρνηση; Πείτε µας µία φορολογική επιβάρυνση που επιβάλλατε.
Πείτε µας κάτι. Σ’ αυτό το πράγµα δεν υπάρχει διαφορετική αντί-
ληψη. Γι’ αυτό λέµε ότι η ίδια σας η πράξη σας οδηγεί στην ταύ-
τιση της ικανοποίησης των στρατηγικών επιλογών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, έκανα ένα λάθος λεκτικό και θα ήθελα να διορθωθεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆ιορθώστε το.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ο κ. Μπενετάτος είναι ο

∆ήµαρχος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Πείτε ακριβώς τι κά-

νατε λάθος, για να γραφεί ορθώς στα Πρακτικά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αντί για Στέλιος Λογο-

θέτης, είναι Στέλιος Μπενετάτος το ακριβές. Ήταν ένα λάθος εν
τη ρύµη του λόγου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει η ει-
δική αγορήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Φιλίνη για τρία λεπτά.

ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, ήθελα και εγώ να πω στον
κύριο Υπουργό -και να µην θεωρήσει ότι πρόκειται για έναν
εκβιασµό- ότι εάν µπορούσαµε από τη µεριά µας να υποβάλουµε
αίτηµα για ονοµαστική ψηφοφορία για την τροπολογία που θα
περάσει αύριο, θα το κάναµε και εµείς. Είµαι και εγώ διατεθει-
µένη να υποστηρίξω ένα τέτοιο αίτηµα για την αυριανή διαδικα-
σία.

Κύριε Υπουργέ, θα σας παρακαλούσα να µε ακούσετε για το
εξής. ∆εν είµαι συνταγµατολόγος. Ζήτησα και πήρα από την
Έδρα το Σύνταγµα. ∆υστυχώς, πρέπει να σας διαψεύσω γι’ αυτό
που είπατε, ότι δεν ανατίθεται σε δικηγόρους η εκπροσώπηση
στα δικαστήρια και γενικότερα η εκπροσώπηση του δηµοσίου,
αλλά ανατίθεται η βοήθεια σε ιδιώτες προς το Νοµικό Συµβούλιο
του Κράτους.

Πρώτα απ’ όλα, θέλω να διαβάσω από το άρθρο 100Α αυτό
που προβλέπει συγκεκριµένα. Λέει: «Στην αρµοδιότητα του Νο-
µικού Συµβουλίου του Κράτους ανήκουν ιδίως η δικαστική υπο-
στήριξη και εκπροσώπηση» –και τα δύο, δικαστική και
υποστήριξη και εκπροσώπηση- «του δηµοσίου και η αναγνώριση
απαιτήσεων κατά του δηµοσίου ή ο συµβιβασµός σε διαφορές µε
αυτό».

∆ηλαδή, ανατίθεται στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους και η
εκπροσώπηση γενικότερα του δηµοσίου, σε διαφορές, σε συµ-
βιβασµούς κ.λπ..

Θέλω να αναφέρω τώρα και να διαβάσω το συγκεκριµένο
άρθρο το οποίο ερχόµαστε να ψηφίσουµε και που είναι όντως
αντισυνταγµατικό, κύριε Υπουργέ, και δεν µας απαντήσατε γι’
αυτό παρά µε έναν εντελώς γενικόλογο τρόπο. Αναφέροµαι στο
άρθρο 17, κατ’ αρχάς, όπου είναι ξεκάθαρη η διατύπωση. Λέει:
Στις διεθνείς διαιτησίες ο διορισµός των διαιτητών από το ελλη-
νικό δηµόσιο γίνεται µε απόφαση …κ.λπ., και µπορεί να ανατίθε-
ται η εκπροσώπησή του σε δικηγόρους. Στις διαιτησίες. Είναι
κατάφωρα αντίθετο µε το άρθρο του Συντάγµατος.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Άλλο είναι οι διαιτησίες και άλλο η εκπροσώπηση του
Κράτους. Είναι άλλο πράγµα.

ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Γιατί, κύριε Υπουργέ; Ο συµβιβασµός σε δια-
φορές, λέει, εδώ.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Το άρθρο που λέτε δεν αναφέρεται στις διατάξεις.

ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Επαναλαµβάνω, δεν είµαι συνταγµατολόγος,
θα ήθελα να υπήρχε κάποιος συνταγµατολόγος στην Αίθουσα
και να µας βοηθήσει, αλλά ξέρω να διαβάζω. Είµαι Βουλευτής
και θεωρώ υποχρέωσή µου να χρησιµοποιώ όσο µπορώ και όσο
κατανοώ καλύτερα το Σύνταγµα.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Κι εγώ ξέρω να διαβάζω.

ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Όσον αφορά, λοιπόν, τις διαιτησίες νοµίζω
είναι ολοκάθαρο πως είναι αντισυνταγµατική η διάταξη.

Όσον αφορά, επίσης, το ζήτηµα της υποστήριξης του ελληνι-
κού δηµοσίου, κατά συνοµολόγηση συµβάσεων, συµπεριλαµβα-
νοµένης και της νοµικής συνδροµής κατά το στάδιο των
διαπραγµατεύσεων, δύναται να ανατίθεται σε δικηγόρους µε
κοινή απόφαση, κ.λπ.. Και αυτό βρίσκω πως είναι σαφέστατα έξω
από τις προβλέψεις του Συντάγµατος.

Τέλος, να πω για τη διατύπωση της παραγράφου 15. Και αυτή
λέει ότι δύναται να ανατίθεται η δικαστική υποστήριξη του ελλη-
νικού δηµοσίου και σε δικηγόρους -µετά έχει ένα κόµµα (,)- µε τη
µορφή της παροχής συνδροµής στο µέλος ή στα µέλη του Νο-
µικού Συµβουλίου του Κράτους που χειρίζονται την οικεία υπό-
θεση. Πιθανόν, έτσι όπως εσείς υποστηρίζετε, µπορεί να µην
ανατίθεται η οµιλία, η εκφώνηση του λόγου µέσα στο δικαστήριο,
όµως, ανατίθεται η δικαστική υποστήριξη. Είναι εντελώς το ίδιο.

Αν θέλετε –το είπα και στην οµιλία µου που έκανα πριν µε σα-
φήνεια- ότι υπάρχει περίπτωση διαφορετικής άποψης του ιδιώτη
δικηγόρου µε το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους. Είναι φανερό
ότι σε τέτοιες περιπτώσεις θα ήταν δυνατή και η διχογνωµία.
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Πάντως, αυτό που θέλω να τονίσω, κύριε Υπουργέ, είναι ότι
µέσα από το ίδιο το Σύνταγµα είναι προφανές πως µε τις διατά-
ξεις τις οποίες προτίθεστε να περάσετε µέσα από αυτό το νοµο-
σχέδιο και συγκεκριµένα µε το άρθρο 13 και ακόµη πιο
συγκεκριµένα µε τις παραγράφους 15, 16 και 17, υπονοµεύεται
το δηµόσιο συµφέρον. Είναι σαφές µέσα από το ίδιο το Σύ-
νταγµα. Ξαναλέω, δεν είµαι συνταγµατολόγος, αλλά νοµίζω ότι η
διάταξη είναι σαφέστατη.

Βεβαίως, καταψηφίζουµε και τα τρία άρθρα.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Είναι κατανοητή και

ήσασταν απόλυτα σαφής στη θέση σας, κυρία Φιλίνη.
Θα ολοκληρώσουµε τη συζήτηση τώρα για να µπούµε µετά

στην ψηφοφορία, µε την σύντοµη τοποθέτηση του ειδικού αγο-
ρητή του ΛΑΟΣ, κ. Αστέριου Ροντούλη.

Ορίστε, κύριε Ροντούλη, έχετε το λόγο.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, θα καταθέσω στα

Πρακτικά, και γι’ αυτό πήρα το λόγο, την απόφαση που πριν από
λίγο ελήφθη, της ∆ιοικητικής Ολοµέλειας του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους, που εκτάκτως συνεκλήθη σήµερα. Πρόεδρος
του Νοµικού Συµβουλίου ο κ. Τζεφεράκος, Αντιπρόεδροι, Νοµι-
κοί Σύµβουλοι κ.λπ..

Ακούστε, λοιπόν, αφού µας κάνατε εσείς την ανάλυση περί συ-
νταγµατικότητας, τι λέει η Ολοµέλεια:

«Η Ολοµέλεια κρίνει ότι οι εισαγόµενες ρυθµίσεις είναι κατά-
φωρα αντισυνταγµατικές ως θίγουσες καίρια τις συνταγµατικά
κατοχυρωµένες και αποκλειστικές αρµοδιότητες του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους ως και την αυτονοµία του, όπως αυτή
έχει σαφώς οριοθετηθεί από τις συνταγµατικές και τις καταστα-
τικές του διατάξεις. Αναπόφευκτη συνέπεια των υπό ψήφιση ρυθ-
µίσεων θα είναι η σαφής και πλήρης υποβάθµιση του θεσµικού
ρόλου του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους ως ενιαίας και ανώ-
τατης Αρχής του Κράτους, ως τούτο ορίζεται ρητώς από τη διά-
ταξη του άρθρου 1 του Οργανισµού του.

Επιπλέον, η Ολοµέλεια κρίνει ότι σε κάθε περίπτωση η υποκα-
τάσταση των µελών του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους από
δικηγόρους κατ’ ευκαιριακή επιλογή της εκτελεστικής εξουσίας
δεν υπηρετεί το συµφέρον του δηµοσίου, δοθέντος ότι αντι-
στρατεύονται τις αρχές της διαφάνειας, της αξιοκρατίας και εν
τέλει», κύριε Υφυπουργέ, µια που τόσο κόπτεστε για τη δηµο-
σιονοµική κατάσταση του ελληνικού κράτους, σας λένε ότι «συ-
νεπάγεται αδικαιολόγητη και υπέρµετρη επιβάρυνση του
κρατικού προϋπολογισµού.

Εν όψει των ανωτέρω, η Ολοµέλεια του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους εκφράζει οµόφωνα την κατηγορηµατική της αντί-
θεση στις εισαγόµενες ρυθµίσεις και ζητεί απερίφραστα την
άµεση απόσυρσή τους».

Αυτό είναι απάντηση στο µάθηµα που µας κάνετε περί συ-
νταγµατικότητας της ρυθµίσεως.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αστέριος Ροντούλης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα πάρει ο Υφυ-
πουργός το λόγο;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Υφυπουργέ,
θέλετε κάτι να προσθέσετε;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Όχι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Από την ανάγνωση της απόφασης
της Ολοµέλειας του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, που ανέ-
γνωσε µόλις προηγουµένως ο κ. Ροντούλης, θεωρώ ότι δηµι-
ουργείται µείζον θέµα για την Κυβέρνηση η οποία δεν µπορεί να
σιωπά. Εδώ δεν είναι η Αντιπολίτευση, δεν είναι το ΠΑΣΟΚ. Είναι

η Ολοµέλεια του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-

µικών): ∆εν µίλησα προηγουµένως;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Σας ρωτώ γιατί δεν τη γνωρίζατε. ∆εν

ήταν υπ’ όψιν σας.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-

µικών): Ήταν υπ’ όψιν µου. Βεβαίως, τη γνώριζα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Α, το γνωρίζατε; Και παρά το γεγο-

νός ότι το γνωρίζατε, χρησιµοποιούσατε όλα αυτά τα επιχειρή-
µατα; Ακόµα χειρότερα δηλαδή.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ: Ποιος νοµοθετεί; Η Κυβέρνηση νοµοθετεί
ή...

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Η Κυβέρνηση νοµοθετεί. Και δεν λαµ-
βάνει υπ’ όψιν της το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Λοιπόν, ολοκληρώ-
σαµε. Η θέση της Κυβέρνησης είναι γνωστή, όπως είπε ο κύριος
Υφυπουργός. Η απόφαση της Ολοµέλειας του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους ανεγνώσθη επίσης, είναι και αυτή συγκεκρι-
µένη. Ολοκληρώθηκε, όµως, η συζήτηση.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της ενότητας των άρ-
θρων 13 έως 15 και θα γίνει η ψήφισή τους χωριστά.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό
κατά πλειοψηφία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό δέχεστε να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 15.09 λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Πέµπτη 30 Ιουλίου 2009 και ώρα 09.30,
µε αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος νοµοθετική εργασία, συ-
νέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών:
«Εταιρεία ιδιωτικών πλοίων αναψυχής, επιβολή ειδικού φόρου
και έκτακτης εισφοράς στα πλοία αναψυχής, ρύθµιση φορολο-
γικών θεµάτων, θεµάτων του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
και λοιπές διατάξεις», σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που
έχει διανεµηθεί.

1974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


